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viitorul 
se construiește azi

Filele calendarului sînt din ce 
în ce mai puține. Am putea înre
gistra în liniște sfîrșitul, dacă 
anul 70 n-ar ascunde semnificații, 
altele decît cele tradiționale, ca
re consemnează încheierea ciclu
lui natural de 365 de zile. Anul 
70 înseamnă mul mai mult, în
seamnă încheierea cincinalului, 
moment de apreciere lucidă a 
unui efort impresionant, la scară 
națională, jalonat de performan
țe, de rezultate de mare anver
gură. Sfîrșitul acestui an repre
zintă totodată și un debut. Un 
debut într-un nou cincinal, într-o 
etapă superioară, care pune în 
fața economiei noastre naționale 
noi sarcini, noi obiective ce tre
buiesc realizate. încă de pe a- 
cum, cînd puținele fire de nisip 
rămase în clepsidră mai măsoară 
zilele anului în curs, eforturile 
noastre proiectează viitorul care 
ne așteaptă.

O serie de județe au și rapor
tat îndeplinirea înainte de termen 
a planului cincinal, de asemenea, 
cîteva ramuri industriale de cea 
mai mare însemnătate cum ar fi: 
construcțiile de mașini, indus
tria ușoară, a materialelor de 
construcții, energetică și-au în
deplinit planul la producția glo
bală cu multe săptămîni înainte 
de termenul stabilit. La Galați, co
lectivul întreprinderii de con
strucții și montaje siderurgice ra
portează îndeplinirea cu 57 zile 
mai devreme a planului de con
strucții și montaj prevăzut pentru 
cincinalul 1966-1970. Cînd știrn câ 
fiecare oră, fiecare zi de producție 
efectivă înseamnă, la scara gi
gantului gălățean, sute de mii, 
milioane, realizarea este într-a- 
devăr de anvergură. Alte știri 
ne informează despre îndeplini
rea planului cincinal cu 52 de 
zile înainte de termen de către 
colectivul Direcției județene de 
poștă și telecomunicații-Brașov, 
de către fabrica «Vinalcool»-Pi- 
tești, de alte zeci și zeci de între
prinderi. Am ales intenționat din 
noianul de știri similare pe cele 
mai disparate, pentru a sugera 
preocupările tuturor întreprin
derilor, de cele mai diverse pro
filuri, de a îndeplini înainte de 
termen planul cincinal.

O dovadă elocventă a dina
mismului economiei noastre, a 
oamenilor care cu hărnicie, pri
cepere, spirit de răspundere și 
eficiență înalță azi viitorul.

din zori 
și pînă-n seară

Toamna continuă să fie îngă
duitoare și să ofere condiții op
time cooperatorilor și mecani
zatorilor pentru executarea la 
timp a lucrărilor agricole. De 
aceea în majoritatea județelor 
țării tractoarele nu contenesc 
din zori și pînă-n seară să pregă
tească ogoarele în vederea însă- 
mînțărilor de primăvară. La ora 
la care citiți aceste rînduri, ju
dețele Bihor, Alba, Suceava și 
Harghita au încheiat practic ară
turile. Totuși, în alte județe se 
înaintează anevoios. E cazul lu
crătorilor din I.A.S. din județele 
Mureș, Dîmbovița, Ilfov și Ma
ramureș.

Concomitent cu aceste lucrări 
trebuie acordată o atenție deo
sebită fertilizării cu îngrășăminte 
naturale și chimice a ogoarelor. 
De asemeni, factorii de răspun
dere din unitățile agricole tre

reîmpăduriri
în toate județele de cîmpie ale 

țării se desfășoară o amplă cam
panie de reîmpădurire, de plan
tare a plopului și a sălciei. Acți
unea se înscrie în preocupările 
permanente ale departamentului 
silviculturii, care a avut prevă
zută în actualul cincinal împădu
rirea a 250 000 ha. Pînă în pre
zent sarcinile de pian au fost 
depășite cu circa 13 000 ha. Un 
accent deosebit s-a pus pe extin
derea speciilor repede crescă
toare: pin, brad, duglas și lavice 
— dintre rășinoase, și plop, sal
cie și salcîm — dintre foioase, 
în ultima perioadă, pentru a se 
evita un gol ce se poate ivi peste 
20 de ani, a început extinderea 
culturilor de lemn pentru celu
loză. Toate aceste acțiuni sînt 
corelate cu producerea de pu- 
ieți în pepiniere. «Avem — ne 
spune ing. Vasile Bakoș, șeful 
serviciului împăduriri și pepi
niere din Ministerul Agriculturii 
și Silviculturii, circa 2 000 ha pe
piniere în cadrul cărora funcțio
nează 20 unități mari cu insta
lații de udat. Merită citate pepi
nierele de foioase de la Zăvalu 
(Dolj), Găiești (Dîmbovița), Că
lărași și Fetești (Ialomița). Tot
odată se acordă o atenție deose
bită rezervațiilor de semințe — 
identificarea de arborete, cu pro
ducție mare.

Aflăm în continuare că în în
treaga țară se desfășoară o ac
țiune de refacere a circa 33 000 
ha de arborete de cîmpie, pentru 
a înlătura zonele neproductive 
în care apar din cînd în cînd mici 
grupuri de arbuști. Această ac
țiune, întreprinsă pentru întîia 
oară la noi, necesită material 
adecvat pe care îl vom procura 
în întregime din țară. De altfel, 
n-am apelat la alte țări decît 
atunci cînd am avut nevoie de 
specii exotice.

Pentru departamentul silvi
culturii există încă de pe acum 
toate condițiile ca cele 200 000 ha 
ce trebuie împădurite să fie aco
perite cu puieți la sfîrșitul viito
rului cincinal.

A. PETRE 

buie să ia toate măsurile pentru 
executarea șanțurilor de scurgere 
ce pot preveni băltirea apelor 
pe ogoare.

P.A.

în perioada actualului plan cin
cinal, procedeele moderne de 
foraj și extracție și-au găsit cîrnp 
larg de aplicare în industria pe
trolieră a județului Dîmbovița. 
Unul din procedeele moderne 
aplicate, a asigurat reducerea pre
țului de cost cu aproape 100 
de lei pe fiecare metru săpat, 
extinzîndu-se la un mare număr 
de sonde. S-au realizat pe această 

pe litoral, în zilele 
lui noiembrie

în aceste zile, numeroși tu
riști străini își petrec vacanța în 
stațiunile balneoclimaterice din 
țara noastra, atrași de multiplele 
posibilități de recreare, trata
ment și vînătoare create de 
O.N.T. Printre turiștii aflați la 
Eforie pentru tratament se gă
sește și un grup de pensionari 
din R.F. a Germaniei, sosiți prin 
firmele «Neckermann» și «Quel- 
le», care vor rămîne aici pînă în 

jurul datei de 24 decembrie. 
Alți 100 de turiști din aceeași țară 
urmează să sosească spre sfîrși
tul lunii noiembrie. Oaspeții vor 
vizita deopotrivă Bucureștiul și 
frumoasele stațiuni de pe Valea 
Prahovei.

cale. în primele 10 luni ale anului, 
circa 40 la sută din volumul total 
al forajului. La Moreni, veche 
zonă petroliferă a țării, a fost 
utilizată o nouă metodă de să
pare a sondelor,care s-a dovedit 
superioară vechiului procedeu.

După calcule estimative, prin 
această metodă s-a obținut aproa

pe 15 la sută din producția de 
țiței a județului Dîmbovița.

Un număr de 300 de turiști 
vest-germani și 250 de turiști din 
Turcia vor face, în această pe
rioadă, o croazieră de 24 de zile 
pe Marea Mediterană cu moto
nava «Transilvania», cu popasuri 
în porturile Tunis, Palma de Ma- 
lorca. Beirut și Alexandria. Și-au 
mai anunțat, de asemenea, sosi
rea turiști din Italia și R.F. a 
Germaniei, pentru vînătoare de 
mistreți, cerbi, rațe sălbatice în 
Delta Dunării și în Banat.

o întrebare 
țjentru constructori: 
cînd
încheiați anul?

Nu știm adevărata cauză pen
tru care directorul Băncii de in
vestiții a județului Argeș evita 
să informeze opinia publică asu
pra stadiului de realizare a inves
tițiilor, dar cert e faptul că aproa
pe 40 de unități din județ nu 
și-au realizat sarcinile de plan. 
Dintre ele, întreprinderi de pres
tigiu: I.C.I.P.-Pitești, Uzina me- 
canică-Muscel, fabrica de stofe 
«Argeșana» etc. Pînă la începu
tul lunii (data ultimei statistici 
complete) planul anual de pu
nere în funcțiune era realizat în 
proporție de 72,1%, iar ritmul 
de execuție, contrar așteptărilor, 
nu era de loc în creștere. Se vede 
treaba că unii constructori nu 
așteaptă sfîrșitul anului la 31 de
cembrie. Consemnăm cîteva si
tuații. Lucrările de canalizare din 
parcul de rezervoare sferice și 
rezervoare de propilenă, deși au 
avut termen de predare la mon
taj la data de 30 septembrie, nici 
nu au fost atacate. în aceeași si
tuație s-au găsit și lucrările de 
extindere a rampei de gaze li
chefiate (termen 30 august). Nu 
e de mirare, din moment ce în 
luna octombrie se turnau 70 — 
80 mc betoane pe zi, în loc de 
200 mc, cît ar fi fost necesar.

Importante restanțe se dato- 
resc și lipsei utilajelor. Furni
zorii — se vede treaba — nu se 
grăbesc, și de aceea uzinele «Gri- 
vița roșie» se prezintă cu o res
tanță de peste un milion lei, iar 
uzinele «lndependența»-Sibiu cu 
utilaj nelivrat în valoare de peste 
două milioane lei. La Uzina de 
autoturisme-Pitești, la hala cutii- 
viteză autoturism, ritmul lent se 
datorește lipsei prefabricatelor, 
în timp ce la Combinatul de ma
teriale de construcții-Cîmpulung 
amplasamentele n-au fost încă 
eliberate în întregime. La magii 
zinul universal din Pitești lucrări 
le înregistrează o rămînere în ur
mă față de grafic de circa 60 de 
zile. Se înaintează în pas de melc: 
2—3 panouri pe zi în loc de 15!

Ritm de execuție nesatisfăcă
tor se înregistrează și pe șantie
rele complexelor zootehnice in- 
tercooperatiste, chiar dacă la mij
loc e vorba de cauze aparent mi
nore: lipsa unor cantități de că
rămidă, de azbociment sau a 
cîte unei betoniere, macarale sau 
automacarale.

Este cît se poate de vizibil, din 
datele succint prezentate mai 
sus, faptul că organizațiile de 
construcții trebuie să ia cît mai 
degrabă măsurile ce se impun 
pentru o mai bună folosire a for
ței de muncă și a utilajelor de pe 
șantiere.

Petre ANGHEL



SUB 
SEMNUL 

PRIETENIEI 
ROMÂNO- 
BULGARE

Pe aeroportul din Sofia 
tovarășul Nicolae 
Ceaușescu este salutat 
cu căldură de tovarășul 
Todor Jivkov.

Cu sentimente de caldă prietenie și stimă a fost primită 
delegația de partid și guvernamentală a Republicii Socialiste 
România, condusă de tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist Român, președintele Consiliu
lui de Stat, care, potrivit înțelegerii stabilite anterior, a sosit 
la Sofia la 18 noiembrie, într-o vizită oficială de prietenie, în 
Republica Populară Bulgaria. Cu prilejul acestei vizite a fost 

* semnat noul Tratat de prietenie, colaborare și asistență mu
tuală între Republica Socialistă România și Republica Populară 
Bulgaria.

Numeroși locuitori ai 
Sofiei prezenți pe aero
port (fotografia din 
stingă)^ ca și zecile de 
mii de cetățeni ai capi
talei bulgare aflați de-a 
lungul întregului traseu 
(fotografia de jos), pur- 
tînd stegulețe românești 
și bulgare,salută cu en
tuziasm pe conducăto
rul partidului și statului 
nostru, ovaționează pen
tru prietenia dintre 
popoarele bulgar și ro
mân.
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cîntăreața EUGENIA MOLDOVEĂ- 
NU, laureată a Concursului interna
țional «George Enescu» (Premiul I) 
și a Concursului de la Toulouse

Fotografie de Elena GHERA

Prezentarea artistică
Alexandru FRANCISC
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interpret!
vechi și noi...

Compozitorul Ion Vasilescu

Zilele trecute, în cadrul meda
lionului omagial «Ion Vasilescu» 
ce a avut loc în sala Casei de cul
tură «Mihai Eminescu» din Capi
tală, cu prilejul împlinirii a unui 
deceniu de la moartea regreta
tului compozitor, asistența a fost 
impresionată de faptul că unii 
dintre interpreții care au lansat 
cu ani și ani in urmă melodii de 
neuitat ale lui Ion Vasilescu, au 
fost prezenți la această manifes
tare, cîntîndu-le și acum... Astfel, 
între alte piese, Joujou Pavelescu 
a interpretat melodia «Azi noap
te te-am visat» din revista «Al
hambra iubește»,a cărei premie
ră a avut loc cu 37 de ani în urmă; 
Dorina Drăghici, cîntecul româ
nesc «Drag îmi e bădița cu trac
torul» (cu care a obținut un re
marcabil succes sub cupola «A- 
teneului Român» la concertul de 
muzică ușoară românească din 
1952); Nicu Stoenescu «Firicel 
de floare-albastră» (melodie pe 
care a lansat-o la posturile noas
tre de radio), iar Gabi Pascu, val
sul «E minunat, e-ncîntător» (din 
«Revista ’58», cînd la pian o a- 
compania compozitorul).

Dar același public a fost emo
ționat ascultînd noi interpreți ai 
cîntecelor lui Ion Vasilescu. în 
semn de prețuire a muzicii calde, 
pline de poezie a compozitorului 
comemorat, Magda lanculescu de 
la Opera Română a prezentat 
tangoul «Te-am așteptat plîn- 
gînd» (de asemenea o melodie 
cunoscută din spectacolele de altă
dată de la Teatrul «Alhambra»).

în aranjamente originale și rit
muri noi, tînăra formație vocală 
«Cantabile» a interpretat piesele 
«Vrei să ne-ntîlnim sîmbătă sea
ra», «Suflet candriu de papugiu», 
«Cîntecel de dor și of», «Cîntă 
d-alea d-ale noastre», iar artiste
le amatoare Victoria Ionescu, cu 
«Inima-i un telefon» și Geta Ba- 
lea cu «Țărăncuță, țărăncuță» au 
completat programul susținut nu
mai cu melodii de Ion Vasilescu, 
dovedind cu toții, încă o dată, că 
muzica bună n-are vîrstă.

N. SANDU

o pălărie străveche: 
bascul

Există amănunte vestimentare 
care supraviețuiesc în timp, în 
pofida oricăror capricii mai mult 
sau mai puțin efemere ale modei. 
Printre acestea se află băștile, a 
căror origine se pierde în negura 
vremii. Acest străvechi acoperâ- 
mînt al capului, pe care romanii 
l-au numit birrum, a fost purtat 
de basci, populație din Munții 
Pirinei, cu mult înainte ca legiu
nile romane să fi pătruns în Gallia. 
Răspîndit pe întregul continent, 
bascul sau bereta a cunoscut o 
largă adeziune, fiind purtat pînă 
în zilele noastre de femei, copii 
și bărbați, deopotrivă. Confecțio
narea acestor obiecte vestimen
tare a rămas și ea tot atît de tra
dițională; maeștri în domeniu 
rămînînd, firește, pălărierii fran
cezi, concurați însă îndeaproape 
de cei englezi și spanioli. Indus
tria beretelor este astăzi răspîn- 
dită în întreaga lume, producîn- 
du-se anual cîteva sute de milioa
ne de asemenea pălării. De cu- 
rînd, în această bătrînă industrie, 
mult mai veche decît cea a con
fecțiilor vestimentare, s-a produs 
un eveniment: a fost inventată o 
mașină automată pentru croșe
tat băști. Autorul acestei prodi
gioase mașini, de înaltă tehnici
tate, este inginerul timișorean 
loan Sebastyen, de la Fabrica de 
pălării. Diversele mecanisme și 
ace speciale, așa-zise cu limbă, 
cu călcîi scurt și călcîi înalt, asi
gură realizarea unui tricot pen
tru berete de calitate superioară, 
cu ochiuri foarte uniforme. Ran
damentul mașinii crește și prin 
faptul că ea croșetează o dată cu 
clinurile și vîrful băștii. Invenția 
românească a stîrnit și interesul 
specialiștilor de peste hotare. Ea 
a fost înregistrată în Anglia, Ceho
slovacia, Franța, R.D. Germană, 
Italia, Polonia, Spania și Ungaria.

Se degajează rozetele și se 
manipulează pentru fixarea 
datelor necesare.

patru timpi 
care fură 
timpul călătorului

Știți cît durează la o agenție 
de voiaj C.F.R. eliberarea unui 
bilet cu loc rezervat?

Stînd la coadă am avut curio
zitatea să cronometrez; rezulta
tul a fost o medie de 2 minute 
pentru fiecare călător. înseamnă 
că dacă ai înaintea ta zece per
soane — de altminteri lucru des
tul de obișnuit — trebuie să stai 
la coadă aproximativ 20 minute!

Se poate reduce acest timp de 
așteptare?

întrebarea am adresat-o tov. 
Grigore Craioveanu, șeful agen
țiilor de voiaj C.F.R. din Bucu
rești,

— în primul rînd — ne-a de
clarat tov. Craioveanu — ar tre
bui redus numărul prea mare de 
legitimații de călătorie (10 feluri 
de cartoane și 15 feluri de legiti- 
mații-foi, care trebuie să fie com

pletate de mînă, pe care se lipesc 
timbre etc.), deoarece casierul

Reintroducerea blocului de 
țipe.

Introducerea biletului pen
tru compostare Toate aces
te operații durează la un ca
sier experimentat 50—60 de 
secunde

Operația manuală de com
postare începe cu scoaterea 
blocului de țipe.

pierde mult timp cu eliberarea 
acestora. Reducerea ca număr și 
simplificarea conținutului legiti
mațiilor de călătorie duce, în 
afara scurtării timpului de servi
re a fiecărui călător, și la o sub
stanțială economie de forță de 
muncă irosită azi în cadrul lucră
rilor de evidență contabilă.

Unii casieri și-au amintit de un 
experiment cu un aparat elec
tric, invenție românească. Aces
ta reducea timpul de compostare 
de la 50-60 secunde, cît durează 
cu actuala metodă manuală, la 
numai 2-3 secunde. Prototipul a 
fost utilizat timp de 2 ani la a- 
gențiile din București și apoi a- 
proape încă un an la agențiile 
din Brașov și lași. Rezultatele au 
fost cît se poate de bune și com
postorul electric a fost omologat, 
dispunîndu-se generalizarea folo
sirii lui în toată țara. Deși această 
dispoziție a fost dată în 1967, 
pînă azi încă nu s-a confecționat 
nici un aparat.

Un alt aspect al prelungirii 
timpului de așteptare îl consti
tuie repetatele întreruperi cînd 
casierul trebuie să parcurgă dia
gramele pentru a răspunde — mai 
mult sau mai puțin enervat — 
dacă mai sînt sau nu locuri la un 
anume tren. Tovarășul Craiovea
nu a propus în 1968 confecțio
narea și instalarea unor panouri 
luminoase cu evidența locurilor 
libere, o metodă civilizată și ope
rativă de informare a călătorilor. 
Pînă acum din păcate n-am avut 
plăcerea să le vedem instalate în 
agenții.

Eugen IAROVICI

românia 
la tîrguri 
și expoziții 
internaționale

Dinamismul economiei romă 
nești, capacitatea tehnică a in
dustriei, tot mai aptă de a livra 
produse competitive cu cele rea
lizate pe plan mondial, au creat 
posibilitatea certă ca țara noas
tră să intre definitiv, și cu o pre
zență tot mai activă, în circuitul 
economic mondial, de la egal la 
egal, alături de multe țări cu 
tradiție industrială. Aceste afir
mații și-au găsit o fidelă confir
mare în participările sale, tot 
mai numeroase și reprezentative, 
la tîrguri și expoziții internațio
nale. Astfel, în cursul anului 1970 
țara noastră a fost prezentă — 
cu expoziții generale de mărfuri, 
standuri de produse pe ramuri 
industriale sau oficii comerciale 
— la peste 100 de astfel de mani
festări, față de 69 în anul prece
dent. De remarcat că 38 de par

ticipări, organizate sub egida Ca
merei de Comerț, au fost expo
ziții colective, fie cu caracter 
general, fie expoziții specializate 
pe ramuri industriale, care au 
avut loc în aproape tot atîtea 
orașe din Europa, Asia, Africa, 
America Latină și Australia.

Prezențele românești din 1970 
s-au soldat cu rezultate pozitive, 
negocierile purtate de cercurile 
noastre comerciale și cele străine 
concretizîndu-se în contracte de 
export-import deosebit de im
portante. La unele tîrguri, ca 
cele de la Leipzig, Frankfurt pe 
Main, Poznan, Salonic, Milano, 
Cairo, Londra etc. cifrele de afa
ceri obținute la ediția din acest 
an au fost mai mari decît cele de 
la ediția din 1969.

Progresul industriei românești, 
îndeosebi al construcției de ma
șini, ramură-cheie și una dintre 
cele mai dinamice ale economiei 
noastre, a justificat participarea 
la un număr tot mai mare de ma
nifestări specializate sau cu ca
racter general, ponderea prin
cipală deținînd-o produsele in
dustriei constructoare de mașini. 
Dobîndind an de an o poziție tot 
mai favorabilă pe piața internațio
nală de mașini și utilaje, cele mai 
apreciate exponate la tîrgurile 
de ia Leipzig, Zagreb, Budapesta, 
Tel-Aviv, Milano, Hanovra, Ca
iro, Poznan, Damasc, Salonic, Vie- 
na. Helsinki, Izmir. Brno sau 
Plovdiv, au fost tocmai cele ale 
construcției de mașini. De ase
menea, produsele chimice și pe
troliere, cele ale industriei lem
nului și mobilei, ca și bunurile de 
larg consum au făcut obiectul pre
zenței țării noastre la o serie de 
manifestări specializate pe aceste 
sectoare, întreprinderile româ
nești expozante impunîndu-se ca 
buni parteneri comerciali la Koln, 
Nurnberg, Frankfurt pe Main, 
Utrecht, Londra,Bruxelles, Mun
chen, Paris, Goteborg, Toronto, 
Lyon, Stockholm, Helsinki etc.

Date fiind aceste considerente, 
precum și dorința de a intensi
fica și extinde legăturile sale eco
nomice, țara noastră și-a prevă
zut în programul pe 1971 parti
ciparea la peste 120 de tîrguri și 
expoziții internaționale, între 
care 50 de participări vor fi co
lective: expoziții naționale, ex
poziții generale de mărfuri, stan
duri de produse pe ramuri in
dustriale. Ca și în anii precedenți, 
în 1971 ramura preponderentă



va fi industria constructoare de 
mașini.

Alături de tîrgurile unde par
ticipările țării noastre au devenit 
tradiționale (Leipzig, Viena, Poz
nan, Milano, Zagreb, Izmir, Sa
lonic, Brno, Plovdiv, Damasc etc.) 
pe agenda prezențelor româ
nești pe anul viitor figurează și 
altele «în premieră»: Accra, Dar 
es Salaam, Nairobi, Bagdad și 
Beirut. De asemenea, la Moscova, 
Buenos Aires, Pekin, Dâsseldorf, 
Belgrad, Tirana, Caracas și Kuala 
Lumpur vor fi organizate expo
ziții naționale proprii.

T. NITESCU

Noul hotel «Astoria» din Arad.

ERATĂ
In foiletonul «O poveste cu voci sfinte» («Flacăra» nr. 46, pag. 4) s-a 

strecurat o regretabilă greșeală. La rindul 20 se va citi «C.A.P. Valea Argo
vei» în loc de «I.AS.-Valea Argovei», cum din păcate a apărut. Greșeala 
aparține redactorului nostru Liviu Timbus, care își cere, pe această cale, 
scuze. Redacția «Flacăra» exprimă colectivului I.A.S. din Valea Argovei 
regretele sale.

semicentenarul 
învățămîntului 
politehnic 
timișorean

între 15 și 17 noiembrie 1970 
Institutul politehnic «Traian Vu
ia» din Timișoara a sărbătorit 
aniversarea unei jumătăți de veac 
de existență. în afara adunării ju
biliare, a simpozionului (cu tema 
«Aportul Institutului politehnic 
din Timișoara la dezvoltarea în
vățămîntului superior tehnic și 
a economiei naționale»), manifes
tațiilor sportive și spectacolelor 
artistice, semicentenarul a pri
lejuit și deschiderea unei expo
ziții retrospective, în localul rec
toratului (fotografia noastră în
fățișează un colț al expoziției).

CRONICA JUDICIARĂ

ulciorul care a mers
de prea multe ori la apă (II)

Mare echilibrist ai vorbelor și influențelor presupuse (ori... 
mai puțin «presupuse»),Stelian Dumitriu făgăduiește, la jumă
tatea vieții, să-și lepede năravurile. Comite totuși, în conti
nuare, alte fapte grave, două dintre ele formînd și obiectul u- 
nor dosare penale, soluționate după multe tărăgănări prin... 
clasare, lată-l acum instalat în postul de instructor central la 
Uniunea Națională a Cooperativelor Agricole de Producție, 
secția de investiții, mecanizare și activități anexe.

In competența lui intra și re
partizarea către C.A.P.-uri a uti
lajelor rămase disponibile de la 
alte unități economice. De aceas
tă problemă a înțeles Stelian Du- 
mnriu să se ocupe într-un mod 
cu totul și cu totul aparte. Expe
rimentarea «sistemului» propriu 
a făcut-o în primăvara anului 
trecut.

Cooperatorii din comunele 
Deag și Sălcud, jud. Mureș, afla
seră de la vecinii lor din Iclănzel 
că pot cumpăra de la diferite în
treprinderi tractoare folosite, la 
prețuri avantajoase, l-au trimis 
pe contabilii șefi să plece prin 
țară și să caute a face rost de 6 
tractoare. Cei doi delegați au 
mers de la Tg. Mureș la Pitești, 
de la Pitești la București, de la 
București la Brăila, apoi din nou 
in Capitală, fără succes, pînă ce au 
aflat că de problemă se ocupă 
dumnealui, Dumitriu, în biroul 
căruia au ajuns în sfîrșit.

— Da,se ooate, dar... nu e de 
loc simplu, i-a informat el cu sub
înțeles.

După ce a mai demonstrat prin 
cîteva aluzii cît de greu se poate 
rezolva cererea lor (în realitate, 
totul trebuia să decurgă auto
mat), S.D. le-a spus pe șleau că 
dacă vor tractoare trebuie să-i 
dea lui cîte o mie de lei de bucată, 
adică în total 6 000. Mureșenii 
n-aveau la ei decît 1 600 de lei, 
pe care, sătui de alergătură, i-au 
înmînat fără discuții.

S-au întors acasă și, curînd, s-au 
trezit convocați telefonic la o 
nouă întîlnire, la fel de conspira
tivă, în fața hotelului «Transil
vania» din Tîrgu Mureș. Dumi
triu a primit restul sumei în 
lacto-barul din apropiere și, pen
tru că cei doi contabili șefi — 
care văzuseră cît de greu se cîști- 
gă bunăvoința instructorului — 
aduseseră cu ei și doi litri de 
țuică, au fost îndrumați să treacă 
și pe la gazda dumisale. Dumi
triu le-a rezolvat problema, în 
sensul că i-a chemat să vină din 
nou la București, de data aceasta 
cu cîte o pasăre tăiată și cu cîte 
20 de ouă fiecare. Dar, în sfîrșit, 
tractoarele le-au fost remise.

De la cei din Deag au aflat și 
cooperatorii din Cucerdea, ai 
căror conducători s-au sfătuit și 
s-au hotărît să-l delege la seniorul 
Dumitriu pe unul dintre agro
nomi, înarmat cu toate informa
țiile necesare și cu 1 600 de lei. 
Conform unui protocol care în
cepea să se contureze, delegatul 
i-a telefonat din Gara de Nord 
șperțarului și s-a trezit convocat 
la Dumitriu acasă. Era normal, el 
și așa transformase atribuțiunile 
de serviciu într-o antrepriză par
ticulară. S-au tîrguit mult și pînă 
la urmă au convenit tot pentru 
cîte o mie de lei de tractor. După 
ce afacerile au fost perfectate, 
angrosistul clandestin a oferit 
contra unei alte mii de lei și re
partizarea unui autocamion.

Telefonul fără fir a funcționat 
rapid între cooperativele agrico
le din județul Mureș. Curînd, 
cei care doreau să cumpere trac
toare, buldozere, camioane, ba 
chiar și un excavator, se prezen
tau direct acasă la Dumitriu, cu 
păsări, ouă, fasole, caș, țuică și..., 
bineînțeles, cu tariful stabilit de 
afacerist.

Spre toamnă, S.D. și-a mutat 
sfera de influență asupra județului 

Teleorman. Suplimentele în na
tură, care veneau să întărească 
argumentele în bancnote, au fost 
reprofilate și ele pe producția 
acestei regiuni agricole — lăzi cu 
zarzavat, pui de găină, pește proas- 
păt... Plus miile de lei în nume
rar!

In felul lor, mituitorii încercau 
să dea o spoială de corectitudine 
faptului că satisfăceau pretențiile 
șnapanului. Mita era discutată în 
Consiliul de conducere cu expre
sii eufemistice («peste prețul vi
rat trebuie să plătim și o sumă 
fără forme legale»), ba cei din 
Brînceni au cerut și părerea... 
inspectorului Băncii agricole!

Este regretabil, desigur, că nici 
unul dintre acești oameni, în 
sinea lor consternați și dezgus
tați, n-au avut tăria și încrede
rea să-l denunțe pe ticălos. S-a 
temut cineva de mitul intangibi- 
lității lui Stelian Dumitriu? Era 
fals! Dovadă e faptul că demasca
rea a fost făcută tot de către un 
președinte de C.A.P. — cel din 
comuna Cetatea — Teleorman.

Imediat ce a fost sesizată, con
ducerea U.N.C.A.P. a deschis o 
severă cercetare administrativă, 
completată în mod fericit de o 
anchetă penală minuțioasă efec
tuată de Procuratura generală. 
Procurorii Victor Popescu și A- 
lexandru Tiglea au redeschis și 
vechile dosare ale lui S.D., în 
mod nelegal clasate, și i-au în
tocmit conturile necinstei la mi
limetru. Dumitriu încearcă și a- 
cum să joace tare. Dar... de din
colo de gratii.

Sergiu ANDON

peste 60 de ani, 
accesul interzis!
Pentru grecii de demult ergon 

insemna lucru, deci activitate, 
antiinerție. Iar therapia era de
numirea generici pentru meto-. 
dele folosite pentru vindecarea 
de boli. Din amestecul celor 
două noțiuni a apărut o a treia, 
din păcate încă cumplit de necu
noscută: ergoterapie. Mai precis, 
în această denumire sînt cuprin
se toate activitățile, de orice 
fel, prin care un om poate ține la 
distanță, poate îndepărta îmbă- 
trînirea propriei sale ființe. Cu 
alte cuvinte, balsamul minunat 
prin care se poate ajunge la ti
nerețe fără bătrînețe, chiar dacă 

O vizită agreabilă — la Expoziția de prezentare permanentă 
a «Postăvăriei române» din București: modele noi, țesături 

moderne, pentru toate vîrstele.

te-ai născut o dată cu secolul XX, 
este la îndemîna noastră. Și el 
se numește: activitate perma
nentă, activitate ritmică, activi
tate organizată.

O activitate ocupațională are 
darul să întrețină la vîrstnici, la 
bătrîni, la pensionari, ideea, cre
dința în utilitatea lor socială, 
ideea că într-o masă activă ei nu 
sînt niște indivizi ajunși nefolo
sitori, Și asta întinerește.

Avem nevoie de sentimentul 
permanent că sîntem de folos 
celorlalți, societății. Mai este apoi 
și satisfacția inegalabilă de a ști 
mereu că sîntem creatori, că noi, 
cu mintea noastră, cu mîinile 
noastre, cu priceperea noastră, 
am realizat ceva. Așa sîntem fă- 
cuți noi, oamenii, și, neuitînd de 
cei care fac excepția regulii, este 
de prisos să mai discutăm,fireste 
sub acest aspect, esența noastră.

Dar problema mai are o la
tură: ce se petrece cu acel obiect, 
mic sau mare, cu acea realizare 
a unui bătrîn care continuă să 
fie activ? Pentru că tot de natura 
noastră aparține și nevoia de a 
ne fi recunoscută munca, meri
tul; nevoia de a vedea cu proprii 
noștri ochi că opera noastră este 
realmente de folos, este real
mente prețuită de semeni.

Mulțumită unui pasionat de 
ergoterapie, dacă vreți unui cre
dincios al ergoterapie!, cu toate 
că este un om tînăr, în fine, mul
țumită tovarășului inginer An
drei Popa, director ai Direcției 
muncii din cadrul Consiliului 
popular al municipiului București, 
am pătruns într-o lume despre 
care prea puțin știm, despre 
care prea puțin ne interesăm: 
aceea a oamenilor bătrîni.

Bătrînii care fac parte din ca
sele de ajutor reciproc ale pen
sionarilor, ca și cei din unitățile 
de asistență socială (cămine și 
cămine-spital), au fost ajutați să-și 
facă cunoscute roadele muncii 
lor și, eventual — de ce nu? — 
să le valorifice, prin intermediul 
a două expoziții de ergoterapie 
și activități ocupaționale, una or
ganizată la nivelul întregii Capi
tale, iar cealaltă, la cel al secto
rului II. Au fost două expoziții, 
nu-i doar părerea mea, pur și 
simplu senzaționale. Peste 4 000 
de lucrări — utile și artistice — 
unele ieșite din mîinile unor oa
meni de peste 80 de ani sau de 
peste 90 de ani.

Au fost două inițiative care se 
cer reluate. Dar nu oricum și 
nu orieînd. Pentru că, ceea ce-i 
de neînțeles, cele două expoziții 
au avut loc în săli destul de mo
deste. Administrația sălii Dalles, 
fiind solicitată, i-a refuzat — po
liticos, dar i-a refuzat — pe pă
rinții și bunicii noștri, care nu 
ne cer nimic altceva decît să le 
dăm posibilitatea să ne fie folo
sitori.

Am fost într-o lume despre 
care nu prea găsim timp să ne 
interesăm, dar o lume din care 
curînd-curînd vom face și noi 
parte.

Nelu IONESCU



de Sergiu ANDON
Fotografii de Eugen IAROVICI

Este posibil ca în ziua apariției acestui material expozi 
ția cu propunerile de sistematizare a municipiului Bucu
rești să se fi închis. Dialogul dintre specialiști și publicul 
larg va continua însă, fără îndoială, concomitent cu desă- 
vîrșirea obiectivelor atacate, precum și cu deschiderea 
Celor prevăzute pentru prima etapă viitoare. Solemnelor 
cărți de impresii și chestionarelor concepute după toate 
bunele reguli ale sociologiei, încărcate cu propuneri afla
te acum în curs de triere și de studiere, le adăugăm aceste 
pagini, ca un răspuns la dezbaterea deschisă la care am 
fost invitați.

TREI CASTANI
Șl STRADA ALFABETULUI

Organizarea expoziției este, indiscutabil, o dovadă de 
respect pentru cetățenii Capitalei — în dubla lor calitate 
de locuitori și gospodari — o manifestare a încrederii 
față de înțelepciunea colectivă și a consecvenței față de 
principiile democratice de funcționare a organelor noas
tre de stat.

Modul de organizare și expunere a corespuns și nu a 
corespuns acestor intenții.

Marele pasaj 
subteran rutier 
va rezolva 
nu numai problema 
circulației
In Piața Victoriei 
ci și descongestionarea 
de tramvaie 
și vehicule grele 
a ulicioarelor 
întortocheate din jur. 
Se va putea trece, 
In plină viteză, 
de exemplu, 
dinspre bulevardul 1 Mai 
spre viitoarea 
stradă Buzești, 
și invers?
4, nu, nu chiar; 
circulația 
mai rămtne barată 
de o trecere 
pentru pietoni, 
uitată la suprafață.

O primă impresie este aceea a faptului împlinit. Desigur, 
baza de discuții nu putea consta decît în existența unor 
planuri, schițe și machete și este neîndoios că sugestiile 
valabile vor fi valorificate. Dar o adevărată și largă con
sultare a cetățenilor, a beneficiarilor acestor planuri, nu 
trebuia oare să înceapă cu mult înainte, printr-o serioasă 
investigație sociologică? Datele obținute prin minuțioa
sele formulare amintite mai sus nu trebuiau să fi fost pre
lucrate pînă acum, valorificate în actualele propuneri? 
împărțind abia acum chestionarele unui eșantion întîm- 
plător (depinde cine vine la expoziție și, dintre aceștia, 
cine răspunde întrebărilor), vom obține răspunsuri con
cludente? în ce măsură mai pot fi luate în considerație 
sondajele cu privire la regimul de înălțime sau direcțiile 
de extindere a Capitalei? Necesitatea ca investigațiile în 
masă să fie efectuate înainte de elaborarea și punerea 
în discuție a proiectelor este evidentă. Să ne amintim că 
Kenzo Tange a cîștigat concursul internațional pentru 
reconstrucția orașului Skoplje în primul rînd pentru că

Astăzi 
înseamnă 

«Intercontinental». 
Așa că 
mîine...



planurile sale au fost considerate ca fiind cele mai cores
punzătoare specificului local; cum a reușit tocmai un ja
ponez să sintetizeze acest specific al unei zone din Euro
pa? Cu prețul a mii și mii de metri de peliculă și bandă 
magnetică ce au fixat investigațiile sale vizuale și nenu
măratele convorbiri cu cetățenii.

Dar, în sfîrșit, mai bine mai tîrziu decît niciodată! Discu
tăm pe realitățile existente și, subliniem încă o dată, este 
foarte fericită această consultare a urbaniștilor cu masele.

Poarta discuțiilor pare totuși deschisă numai pe jumă
tate. îți vine să crezi că organizatorii și-au imaginat un 
flux mai mare sau mai mic de vizitatori preocupați exclu
siv de a identifica viitoarele demolări. Afluența publicului 
a întrecut, într-adevăr, toate așteptările. Au existat— și nu 
este nici un păcat în asta — oameni care au încercat să 
identifice doar dacă o anumită clădire va fi demolată sau 
nu. Fie și numai din punctul acesta de vedere, planșele, 
demne de cel mai sever ermetism profesional, nu au 
satisfăcut curiozitatea. Este semnificativ că un vizitator a 
părăsit expoziția lăsînd propunerea de a se transmite 
precizări prin «deputății de stradă!»

Ermetismul ei rezultă în special din puținătatea expona
telor tridimensionale. O ciudată relație invers proporțio
nală face ca planurile să fie cu atît mai inaccesibile profa 
nilor cu cît zonele puse în discuție interesează categorii de 
oameni mai puțin inițiați: centrul Capitalei beneficiază de o 
machetă pe care am văzut-o și la EREN '69 (pusă acum pe 
verticală — de ce?), în timp ce viitorul comunelor subur
bane e conturat pe planurile cele mai docte și cel mai puțin 
elocvente pentru cetățeanul obișnuit.

«Surpriza» cea mare constă tocmai în faptul că oamenii 
nu au venit numai, și nici în primul rînd, să vadă ce se 
demolează, ci... ce se construiește. Există, nu negăm, și o 
voluptate a identificării pe plan a locului știut, după cum 
există și manifestări ale pornirii de a elogia politicos și în 
limitele generalului. Dar discuțiile aprinse s-au iscat între 
vizitatori pe teme pe care proiectanții nici nu le-au amintit 
în expoziția denumită, prudent, (doar) de sistematizare. 
Unde vor fi amplasate monumentele orașului, statuile lui 
Decebal, Traian, Eminescu, lorga, Titulescu? Nu vom 
avea un centru care să grupeze clădiri administrative? 
De ce nu se menționează nimic despre Teatrul de operetă? 
Dar despre marile biblioteci? Vor fi ele depărtate de zona 
universitară? Unde va fi reamplasat Muzeul Antipa? 
Dar... baia centrală?

S-au făcut propuneri nu numai asupra a ceea ce să se 
păstreze, ci și pentru demolări. Nimic nu a scăpat atenției 
urbanistului amator. Una dintre multele polemici aprinse 
ad-hoc între vizitatori și continuată pînă pe filele cărții de 
impresii privea soarta a... trei castani de pe strada Batiș- 

tei! Să fie tăiați sau nu? Cu asemenea grad de convingere 
si minuțiozitate discută bucureșteanul despre orașul lui! 
Un grup de locuitori din intrarea Fierbinți schițau printr-un 
plan «la mînă liberă» cum văd ei o viitoare legătură între 
strada Alfabetului și strada Cifrelor. Oamenii se interesau 
cu aceeași seriozitate, unde vor ființa stații de benzină 
dar și dacă să se construiască sau nu un club al vînători 
lor și pescarilor, tinerii căutau amplasamentul viitorulu 
port, iar cei vîrstnici au cerut un local corespunzător pen 
tru casa de ajutor reciproc a pensionarilor din sectorul 3 
(cu «20 000 de membri și o bogată activitate economico 
financiară»). Un vizitator observa consternat că nu s-a 
rezervat spațiu pentru o eventuală platformă de aterizare 
a elicopterelor.

Simțim cum se instalează febra anticipației și, fără să 
mai pierdem timp, lansăm întrebarea:

Ce posibilități vă oferă schița de sistematizare, dumnea
voastră, ca arhitect ai Capitalei, in anul 2000 ?

Interlocutorii noștri — studenți în anii IV-VI ai Institu 
tului de arhitectură «Ion Mincu»: Viorel Simion, Cornel 
Papuc și Ana-Maria Crișan. întrezăream o discuție fan 
tastică despre cursul etajat al Dîmboviței și cîte un mon 
tagnes russes în fiecare scuar. Dar n-a fost asa. Dialogul, 
aprins într-adevăr, a rămas în limitele celui mai lucid rea
lism si am avut plăcuta și încurajatoarea impresie că 
viitorii arhitecți îmbină în gîndirea lor, de pe acum, esteti
cul cu funcționalul, fantezia cu eficiența.

Răspunsul la întrebarea pusă vizează în modul cel mai 
direct temerea noastră a tuturor: împestrițarea Capitalei. 
S-a reproșat și se reproșează că Bucureștiul nu are un stil 
unitar, edificii vecine se înfruntă permanent într-un dialog 
violent. Dar cum să nu se întîmple așa, dacă șantierele se 
fîțîie de la un capăt la celălalt al orașului? Am construit 
cartiere noi, din temelii. Dar de ce a trebuit ca după ce au 
fost gata, și abia ca urmare a observațiilor întemeiate fă
cute pe linie de partid și de stat, să se redeschisă șantie 
rele pentru indesirea clădirilor, folosindu-se spațiile lăsa 
doar ca să cutreiere vîniul prin ele? A fost reconstruită o 
porțiune a șoselei Ștefan cel Mare, constructorii s-au 
mutat cu tot calabalîcul în alte colțuri ale orașului, iar acum 
se întorc din nou în aceeași zonă. S-a reconstruit un seg 
ment al bulevardului 1 Mai, cu mai mulți ani în urmă, acum 
se revine pe aceeași arteră, dar rămîne neatacată strada 
Clucerului și întreaga zonă. între timp tehnologiile se 
schimbă, ca și sortimentul materialelor și prefabricatele: 
de construcții, îngreunînd și mai mult problema, din cai ui 
locului artificială, a armonizării ansamblului. De ce aceas 
tă practică neeconomicoasă (pentru că numai lucrările

/Continuo re in pag. 10.

profiluri
de Petru ISPAS

CHESTIUNE 
DE ETICĂ

Și cit l-am invidiat. Doamne, cît l-am invidiat...! Pentru 
că, privindu-l, mi se părea că pînă acolo unde se află el și 
unde aș fi vrut să ajung și eu drumul este atît de lung... 
Iar el mi se părea atît de mare și puternic în comparație cu 
mine, un novice bîlbîit într-ale meseriei, un nimic de care, 
credeam eu, se împiedică toată lumea, un ucenic speriat 
in fața colii albe, ca și acum de altfel, a cuvîntului desenat 
cu mînă tremurîndă și urmărit cu bătăi de inimă în drumul 
lui de plumb spre pagina de-a doua zi. Și apoi, sentimentul 
acela amestecat, de jenă, de teamă și speranță, de a fi citit 
și de a nu fi citit, tremurul interior, răsfrînt în mîinile as
cunse cu grijă la spate de cîte ori pagina era deschisă tocmai 
acolo unde se afla, mică, neînsemnată, semnătura...

Și îl admiram pentru că nimic din toate aceste sentimente 
chinuitoare nu-i erau proprii, pentru că trecea peste coala 
de hîrtie cu o seninătate olimpiană, pentru că, a doua zi, 
ziarul care era cald încă, cu cerneala neuscată, cu marele 
lui articol de fond cuprinzînd un sfert din pagina întîi, 
era considerat ceva trecut, ceva ce nu mai prezenta interes, 
iar dacă te vedea citindu-l, te privea cu o mirare sinceră 
și toată atitudinea lui parcă spunea: «Ce-ți veni, frate, 
ceva mai bun n-ai ce face?»

Și eu, fără să știu, credeam că asta înseamnă tărie, sigu
ranță, superioritate, acea superioritate pe care ți-o dă 
un înalt grad de profesionalitate.

Și eram contrariat cînd alți colegi, despre care pînă și 
el vorbea cu respect, se aplecau cu evlavie asupra colii de 
hîrtie, așezau cu teamă cuvîntul, fraza, ștergînd și adăugind, 
căutînd, mereu căutînd să spună exact ce trebuie, dar și 
frumos, să convingă asupra adevărului nostru, a adevărului 
incandescent al tinereții noastre...Erau băieții și fetele care 
a doua zi veneau cu ziarul în buzunar, cumpărat de la chioșc, 
pentru că nu aveau răbdare să ajungă la redacție, transpi- 
rînd de emoție, în tramvai sau autobuz, lîngă călătorul care 
se uita pe prima pagină, pe-a patra, apoi îl desfăcea și-l 
privea în interior, strieîndu-și multe zile dacă peste ar
ticolul lui trecea nepăsător, sau, dimpotrivă, urmărindu-i 
înfrigurat reacțiile dacă se apuca să-l citească, simțind 
nevoia să-l facă atent că există acolo o frază, o anume frază, 
un cuvint, un anume cuvînt...Și atunci avea zile bune, era 
vesel și cu o neînchipuită poftă de muncă...

Pe el însă toate acestea nu-l interesau. Era mai presus 
de ele. Noi, toți ceilalți, lucram. El scria. Și scria orice. 
Pentru el nu exista subiect care să nu poată fi tratat, pro
blemă pe care să nu o poată aborda.

Se vorbea și pe atunci de competență, dar parcă puțin 
altfel decît astăzi.

El era competent.
Noi, ceilalți, care nu puteam să scriem decît despre o 

arfumită categorie de probleme, de oameni, de preocupări, 
eram abia niște tineri cu posibilități de a ajunge compe- 
tenți.

Și, dacă mă gîndesc bine, fericirea aceasta nu au avut-o 
prea mulți dintre noi.

M-am întîlnit, nu demult, cu el. Avea aceeași ținută dreap
tă, privire indiferentă, aruncată parcă pe deasupra capete
lor.

— Ce mai faci!
— Bine, lucrez.
Cred că mi-a observat tresărirea, pentru că, bătîndu-mă 

protector pe umăr, mi-a răspuns, zîmbind:
— Așteptai să spun că scriu? Nu, dragă, am părăsit 

gazetăria. La un moment dat mi s-a cerut să fac altceva 
decît eram obișnuit. Și acel altceva nu am știut cum să-l 
fac. Poate că aș fi reușit pînă la urmă să fac ceva care «să 
meargă». Dar asta nu mai mulțumea pe nimeni acum. 
Nu m-a dat nimeni afară. Ba nici măcar o aluzie nu mi s-a 
făcut în acest sens. Dar nu se mai putea. Țineam un loc 
ocupat aproape pe degeaba. A fost o chestie de etică, pur 
și simplu de etică.

Poate că nu-mi aminteam toate astea și nu le povesteam 
dacă nu aș fi fost martor, aflîndu-mă în cabinetul unui 
director, la o scenă cel puțin penibilă: un om între două 
vîrste a trecut, într-o singură jumătate de oră, de la ame
nințări violente la bătăi cu pumnul în piept pentru merite 
trecute, sfîrșind cu o smiorcăială de babă, și toate astea 
pentru a păstra un prăpădit de post de șef de birou, pentru 
care nu mai avea pregătirea necesară, deci, «nu mai co
respundea funcției», pentru că, așa prăpădit cum era, și 
biroul respectiv își așezase activitatea pe niște baze știin
țifice.

Și m-am gîndit cu căldură la acel om pe care l-am admi
rat. admirîndu-l și acum pentru faptul că a avut tăria să 
fie demn si cinstit. în primul rînd cu el. Dar, evident, nu 
numai cu el.



UZINA
DE REPA
RAȚII 
AUTO 
TG. MURES,
profilată pentru repararea autobuzelor și auto
specialelor, execută în același timp reparații 
generale la motoare izolate SR-211.
înalta calificare a muncitorilor uzinei consti
tuie o chezășie pentru calitatea superioară a 
reparațiilor executate, garantate de altfel de 
uzină pentru 10 000 km parcurși sau 100 zile 
calendaristice.
Buna organizare a procesului de producție, 
precum și metoda de reparație prin schimb a 
agregatelor, asigură executarea lucrărilor de 
reparație a autovehiculelor într-un timp scurt. 
După 10-15 zile autovehiculele intrate în repa
rație părăsesc în bună stare uzina. La repa
rarea motoarelor, uzina asigură — la cerere 
— un alt motor în stare de funcționare. în 
asemenea condiții, autovehiculele nu sînt mult 
timp imobilizate.

UBLCIIAIf



EXECUȚIE 
IREPROȘABILĂ, 
LIVRARE RAPIDĂ



(Urmare din pag. 7)
de organizare a șantierelor înghit o bună parte din fondu
rile investite)? De ce nu se epuizează reconstrucția unei 
zone odată începute, rezolvîndu-se astfel și ieftinirea 
lucrărilor (prin eliminarea repetării pregătirilor), și ar
monia intrinsecă a cartierului, și diversificarea cartierelor 
orașului (care nu ar mai fi format din culoare de popice, în 
afara cărora arhitecții viitorului vor trebui să-și spargă 
capul căutînd armonia)?

Nu ne îndoim că edilii și proiectanții Capitalei vor ști să 
profite, cel puțin de acum încolo, de rezultatele acestei 
largi consultări cu masele.

CERTITUDINI

Se va clădi mult. Etapa 1971-1975 va continua dinamica 
ascendentă a volumului construcțiilor în Capitală. La loc 
de frunte se situează programul de asigurare și îmbunătă
țire a regimului locativ: 106-107 000 apartamente. Paralel 
cu extinderea și îndesirea cartierelor noi, vor fi atacate

frontoanele altor artere centrale: Dorobanți, bd. 1 Mai ș.a. 
Edificarea unui mare spital clinic lîngă Facultatea de medi 
cină a și început. Alte importante obiective social-cul- 
turale vor deveni curînd o certitudine. Există reproșuri că 
legimul de înălțime este nesatisfăcător: 4-5 niveluri. Nu 
este chiar așa. Pe bulevardul 1 Mai, spre exemplu, blocuri
le vor avea 11 niveluri, compoziția ansamblului fiind 
pigmentată și cu blocuri-punct, mergînd pînă la 24 de 
etaje.

Continuă și preocuparea, mai nouă la noi, pentru mo
dernizarea intersecțiilor de circulație. Este puțin timp de 
cînd am tăiat panglica ineditului în pasajul de la Sfîntu 
Gheorghe. Traversărilor denivelate, construite sau aproa
pe construite, li se vor adăuga în următorii cinci ani 6 
pasaje pentru pietoni (la librăria Academiei, magazinul 
«Victoria», piața Romană, cinematograful Patria, Gara de 
Nord, Piața Unirii) și 4 sau 5 rutiere - nesiguranța cifrei 
rezultă din afirmațiile contradictorii ale diferitelor panouri 
din expoziție: Piața Victoriei, Șoseaua Giurgiului, podul

Viitoarea Piață a Unirii 
sau problema folosirii 
puținului relief bucureștean. 
Există o adevărată manie 
de a amplasa superblocurile în gropi, 
la concurentă cu înălțimile naturale. 
In sfîrșit, proiectul a fost întocmit 
in mai multe variante.
Dar pentru că veni vorba, 
mai luăm oare In discuție 
ipotezele foarte costisitoare 
ale unor pasaje subterane, 
așa cum rezultă 
din planșele existente?
Tocmai în acest loc, 
unde spre nord și est 
exista puncte de plecare înalte, 
unde pinza freatică 
e aproape la suprafață?



Distribuția spațiului
~ și mobilierului

viitorului magazin universal
sint concepute
pentru cele mai moderne
forme de comerț:
libera alegere și autoservirea.

Marele spital clinic 
de pe Splaiul Independenței 

va asigura nu numai 
îngrijirea a mii de bolnavi, 

dar si legarea și mai strinsă 
a învătămîntului medical 

cu practica. 
Facultatea de medicină 

este alături.

Basarab și două pasaje supraterane peste căile ferate ce 
intersectează șoseaua Afumați.

Ne-a fost greu să alegem, din multitudinea tentațiilor, 
un obiectiv pe care să-l prezentăm în premieră absolută 
cititorilor noștri. Pînă la urmă am ales binevenitul maga
zin universal din Piața Unirii și am făcut prin el o călătorie 
imaginară, ajutați de arhitectul-șef al sectorului 5 (în 
același timp, șeful colectivului de proiectare a magazi
nului), Eugeniu Cosmatu.

«Pătrundem» printr-una din cele două intrări care 
asigură accesul dinspre Magistrala Nord-Sud. Nici n-am 
avea voie să folosim ușile din partea opusă, rezervate 
exclusiv salariaților unității, care personal va avea în tot 
restul magazinului un circuit propriu, distinct de al cumpă
rătorilor. Sincer vorbind, nici nu preferăm să trecem prin 
punctele de control obligatoriu al ținutei personalului — 
inclusiv coafură, inclusiv manichiură — în loc să pășim

dialog cu cititorii

de H. DONA

Parcul de distracții («clasice» și «modei ne») 
propus pentru a fi amplasat între 

Pavilionul de expoziții și cartierul Jiului.
Să recapitulăm: 

alături de tirgurile internaționale, 
marile expoziții, Casa Scinteii, parcul Herăstrău, 

noul parc de distracții 
va permanentiza afluența populației 

către nordul orașului. 
Să vedem ce prevede schema de dezvoltare 

a transportului In comun 
autobuzul 31. troleibuzele 81 si 82. 

Ceva mai încolo... tramvaiele 3 si 4, autoPuzui 105.
Ații! 

prin perdelele de aer climatizat, obișnuindu-ne de aici, 
de la intrare, cu atmosfera temperată din interior. Facem 
o scurtă incursiune prin raioanele de produse alimentare 
de la subsol, fără să zăbovim prea mult, deoarece putem 
reveni și după închiderea restului magazinului; o împăr
țire ingenioasă a spațiilor și acceselor asigură acestor 
raioane legătura sau — după caz — izolarea fată de restul 
incintei. Renunțam la lifturi, cu toate că nu sînt cozi la 
ușile lor, pentru plăcerea ue a ioiosi unui ointre escala
toare. Ne este greu să alegem către care din cele 12 de 
raioane să ne îndreptăm. Cel mai bine ar fi să apelăm la 
serviciile biroului de informații. Numai că, în apropierea 
lui, deformația profesională mă oprește să asist la o 
adevărată panică iscată în biroul de comenzi pentru mijloa
ce de transport: o camionetă a întîrziat cîteva minute 
față de ora promisă clientului și echipa de încărcători ar fi 
acceptat bacșiș! Discuția mai aprinsă mă face să remarc 
ceva care stăruie vag asupra simțurilor, dar nu identificăm 
exact ce este: liniștea. Lume multă, rețeaua de radioficare 
în funcțiune, și totuși... e liniște. Arhitectul sesizează 
nedumerirea mea și îmi arată plăcile de renolit din care 
este formată pardoseala, explicîndu-mi că și tavanul 
este, de asemenea, fonoabsorbant.

E timpul să ne îndreptăm către raioanele de confecții. 
Este una din orele la care au loc, pe podiumul special, 
prezentarea zilnică a modelelor.

Pierdem însă multă vreme pe drum la raioanele de apara
te electrice și de uz casnic, unde prezentarea se face 
în funcțiune. Captivat, scap aparatul fotografic din mînă și 
mă văd nevoit să mă abat prin teritoriul atelierelor de re
parații; găsesc meseriașul competent între ceasornicărie 
și atelierul de gravură în metal. Rezolv necazul și, fericit că 
am rămas singur, îmi satisfac vechea meteahnă de a căsca 
gura la standurile cu jucării. Mă dezlipesc cu greu de lingă 
motodrom, doar pentru a privi și restul meselor pe care 
jucăriile mecanice aleargă și bîzîie continuu.

Cînd ajung la locul de reîntîlnire cu însoțitorii mei, pa
rada modei s-a terminat, iar ei consultă ultimele publi
cații de specialitate, în decorul intim, cu spații discrete, 
propriu tuturor acestor raioane, ca și ale celor de blănuri, 
gablonz etc. Tuturor ni s-a făcut o foame cumplită și 
urcăm la sneck-ul de la etajul 4. Pe drum, prind o frîntură 
de discuție din care înțeleg că s-a defectat ceva la instala
țiile care străbat tavanul. Mă gîndesc cu groază la sparge
rea planșeului, la mizeria care seva face, la blocarea ma
gazinului în acea zonă. Dar gîndurile negre dispar, pri
vind cum meniul ales ni se prepară sub ochii noștri. Ter
minăm masa, coborîm și constat că instalația a si fost 
reparată. Acum înțeleg! Tavanul este vizitaon, adică format 
din ceiuie independente, relativ mici, care se demontea
ză și se montează cu ușurință, permițînd lucrul la rețelele 
de alimentare cam tot atît de simplu cum ai umbla la cutia 
de scrisori.

«Ieșind»prin perdeaua de aer, mulțumim arhitectului 
Cosmatu pentru plăcuta găzduire și-i adresăm o ultimă 
întrebare:

— Pe cînd... începerea construcției?
— Foarte, foarte curînd!

După cum era și firesc, expoziția prezentînd dezvoltarea 
urbanistică de perspectivă a Capitalei a stîrnit un foarte 
mare interes. Un număr imens de bucureșteni (și nu 
numai bucureșteni) au ținut să se informeze asupra pro
filului viitor al orașului și s-au antrenat în discuții aprinse 
privind atît soluțiile de ansamblu, cît și fel de fel de detalii. 
Și «Flacăra» s-a făcut ecoul acestor dezbateri și, după 
cum se vede, începînd chiar din acest număr, și chiar din 
aceste pagini, vom publica cîteva materiale ce vor analiza 
planul de sistematizare și vor permite mai multor cetă
țeni să-și expună punctele de vedere. Fără a impieta 
asupra coloanelor alăturate, ne permitem și noi să ne 
facem ecoul unei scrisori cuprinzînd considerații care 
merită, credem, să fie luate în seamă.

«Foarte multe lucruri mi-au plăcut în planurile expuse, 
ne scrie cititorul Ștefan Cristescu din București; arhi- 
tecții și urbaniștii care le-au conceput merită toate laudele. 
M-a deranjat însă și m-a îngrijorat lipsa unei perspective 
cu adevărat îndrăznețe, lipsa unei abordări a problemelor 
la nivelul anilor 2000, 2050, 2100, căci ceea ce construim 
astăzi trebuie să folosească și oamenilor de peste cîteva 
decenii, ba chiar de peste cîteva secole (mă refer, în acest 
din urmă caz, la edificii publice, piețe, mari artere). Or, 
susține mai departe tov. Șt. Cristescu, planul a fost gîndit 
doar ca o îmbunătățire, importantă de cele mai multe ori, 
considerabilă cîteodată, a condițiilor actuale, la nivelul 
traiului nostru de astăzi. Mai multe locuințe, mai multe 
școli, hoteluri, spitale, spații de recreare etc., în raport 
cu creșterea populației. Atît. E mult, dar e și puțin. Oamenii 
de peste 30, 50, 100 de ani vor trăi nu numai mai bine, 
vor trăi alt fel. E greu, știu, să prevedem de pe acum pro
blemele viitorului, dar aș fi vrut să simt măcar un efort 
susținut și curajos în acest sens». In continuare, cititorul 
nostru înșiră o serie de probleme despre care ar fi vrut 
să afle părerea urbaniștilor bucureșteni: construirea de 
parkinguri și garaje subterane sau aeriene, la nivelul den
sității automobile de peste cîteva decenii, amenajarea 
unor zone interzise traficului automobilistic, folosirea 
monoraiurilor, împărțirea învățămîntului suoerior în mai 
multe centrfc universitare periferice, amplasate in cam
pusuri, construirea de case de cultură și artă multidisci- 
plinare, construirea de muzee deschise, construirea de 
supermagazine periferice cu mari parkinguri aferente, 
extinderea climatizării, un plan «concret și radical» împo
triva poluării și a zgomotelor urbane, noi tipuri de școli, 
grădini, ateliere etc., etc. Am reprodus observațiile și 
sugestiile de mai sus, deoarece considerăm că ele pot 
constitui o utilă bază de discuții.

Un cititor din Cluj, Augustin Boboc, ne face imputarea 
de a nu ne fi ocupat de agronomul american Norman 
Ernest Borlaug, distins recent cu una dintre cele mai 
prestigioase recompense internaționale. «Despre crimi
nalul Manson ați scris și i-ați publicat și fotografia, dar 
despfe Borlaug nu», ne admonestează tov. Boboc. Așa 
este. Despre criminali «individuali» sau «colectivi», despre 
tirani și monștri, despre escroci și afaceriști se știu mult 
mai multe decît despre oamenii cumsecade. Cîți dintre 
cititorii noștri au auzit pînă acum despre Borlaug? Și 
totuși el este omul care a realizat soiuri noi de cereale 
cultivabile și pe terenuri de proastă calitate și nenecesi- 
tînd investiții prea importante sau utilaje deosebite. Da
torită muncii de ameliorator și organizator al producției 
agricole desfășurate de Borlaug, țări altădată amenințate 
de foamete și, în orice caz, mari importatoare de cereale, 
cum sînt Mexicul și Pakistanul, au devenit exportatoare, 
și același lucru se va întîmpla pînă în 1973 și cu India, pînă 
mai ieri imperiu al foamei. Bineînțeles, metodele lui 
Borlaug nu pot ele singure rezolva marile probleme social- 
economice ale țărilor slab dezvoltate. Pentru aceasta sînt 
necesare schimbări fundamentale de structură. Dar munca 
lui Borlaug și a altora asemenea lui este, în cel mai înalt 
grad, folositoare omenirii suferinde. Despre asemenea 
lucruri va trebui — așa cum ne cere tov. Boboc — să ne 
mai ocupăm în revistă.

Observațiile pe care ni le face cititorul E. Gavriș, tot 
din Cluj, ni se par în bună măsură întemeiate, mai ales 
cele cu privire la calitatea și tematica unor coperte. Faptul 
că la «Foto-varietăți» apar multe fotografii nu ni se pare 
un cusur. Sîntem convinși, de asemenea, că tov. Gavriș 
a văzut destule dicționare pentru ca să observe că tot
deauna în asemenea lucrări se trece întîi numele și apoi 
prenumele personalității despre care se vorbește. Rubrica 
«De la A la Z» respectă întocmai această lege a dicțio
narelor.

Am primit și scrisoarea cititorului T, M. din lași (numele 
e cunoscut redacției). îl compătimim sincer pentru neca
zurile pe care le îndură, dar sîntem convinși că, dintre 
diferitele metode pentru a resuda o căsnicie destrămată, 
dezbaterea publică în presă este cea mai puțin indicată.

Ktl



DIRECTORUL COMPUTER?!
de Lionel NITESCU

UN PRESTIGIOS SEMINAR INTERNAȚIONAL DESFĂȘURAT RECENT LA 
CEPECA ABORDEAZĂ O PROBLEMĂ DE ARZĂTOARE ACTUALITATE: 
ROLUL CALCULATOARELOR ELECTRONICE ÎN CONDUCEREA ÎNTRE
PRINDERILOR, RELAȚIILE DINTRE CADRELE DE CONDUCERE Șl ACEASTĂ 
«MAȘINĂ A SECOLULUI»

La 5 noiembrie, la Centrul pentru perfec
ționarea cadrelor de conducere de la Bucu
rești (CEPECA), s-au încheiat lucrările Se
minarului internațional pe tema «Pregăti
rea cadrelor de conducere în vederea uti
lizării calculatoarelor electronice». Orga
nizată sub auspiciile Biroului Internațional 
al Muncii și ale Programului Națiunilor 
Unite pentru Dezvoltare, cu sprijinul guver
nului român, această manifestare tehnico- 
științifică internațională a avut un caracter 
neobișnuit, fiind vorba de primul seminar 
internațional pe această temă. Au participat 
specialiști din «prima linie a frontului» 
utilizării calculatoarelor în economie, direc
tori ai centrelor și instituțiilor pentru pro
movarea organizării științifice a producției 
și pentru perfecționarea cadrelor de con
ducere, precum și «șefii de proiecte», re
prezentanți în diferite țări ai Biroului In
ternațional al Muncii, experți internațio
nali însărcinați cu coordonarea programelor 
de organizare științifică a producției în cadrul 
centrelor naționale care își desfășoară acti
vitatea în colaborare cu B.I.M. La reuniu
nea de la București au luat parte nu numai 
cadre de conducere care își desfășoară acti
vitatea practică pe bază de computere, ci 
și specialiști care abia urmează să organi
zeze în țara lor centre de calcul, cum este 
cazul unor state afro-asiatice.

Utilizarea calculatoarelor electronice în 
economie — problemă complexă, pasio
nantă chiar,și de arzătoare actualitate pentru 
țara noastră — prezintă azi o multitudine 
de aspecte, unele surprinzătoare chiar pen

tru specialiști. Discuțiile avute cu mai mulți 
pârtieipanți la seminarul de la București 
au reliefat — mai bine-zis au reamintit — 
un fapt binecunoscut, dar atît de însemnat 
și cu atît de multe fațete îneît merită să fie 
repetat: omenirea a intrat, pe tăcute, în 
era calculatoarelor electronice. O eră plină 
de promisiuni, dar și de... neprevăzut.

Ing. Ion NICULESCU 
directorul CEPECA

ROMÂNIA 
LA ORA 
INFORMATICII

Ne-am adresat pentru început directo
rului CEPECA, ing. Ion Niculescu, «g^zda» 
seminarului internațional, rugîndu-l să ne 
vorbească despre implicațiile, pentru țara 
noastră, ale problemelor discutate la reuniu
nea de la București.

«Această manifestare — ne-a declarat 
d-sa — nu a constituit un act izolat. Ea se 
înscrie pe linia inițiativelor României în 
diverse organizații internaționale, îndrep
tate spre dezvoltarea tehnicilor de calcul și 
folosirea calculatoarelor electronice pentru 
accelerarea dezvoltării economice, in acest 
context, seminarul a avut pentru noi o 

deosebită utilitate practică. Se știe că în 
țara noastră se desfășoară o activitate susți
nută — inclusiv în cadrul CEPECA — pen
tru elaborarea și aplicarea unor sisteme 
informaționale integrate, pentru conduce
rea întreprinderilor și, nemijlocit, a pro
ceselor de producție. Adevărat, această 
activitate a început doar acum vreo trei ani. 
Așadar, un răstimp foarte scurt și tocmai 
de aceea interesul nostru este cu atît mai 
mare pentru a cunoaște și experiența altora.»

«Ar fi însă inexact a privi seminarul 
abia încheiat doar prin prisma experienței 
acumulate de noi — a continuat interlocu
torul nostru. Și CEPECA a «dat» ceva, a 
adus o contribuție directă la buna desfășu
rare a lucrărilor, prezentînd participanților 
experiența românească în pregătirea și apli
carea sistemelor de prelucrare automată a 
datelor. Oaspeții noștri au vizitat Combina
tul de bumbac nr. 1 și fabrica de mașini- 
unelte și agregate «Titan» din București, 
în care s-au desfășurat aplicațiile practice 
privind conducerea activității economice și 
de producție în baza convențiilor de colabo
rare cu CEPECA. Experiența noastră a fost 
primită cu interes de participanții la semi
nar și a dat loc la discuții interesante».

INFORMATICIENII «PREIAU» 
MARI UZINE BUCUREȘTENE

— în ce stadiu se găsește colaborarea 
CEPECA cu cele două întreprinderi bucu- 
reștene pe care le-ați pomenit? Este o 
acțiune cu mari promisiuni, despre care 

ivem impresia că presa a scris prea puțin.
— Noi am încheiat cu Combinatul de 

bumbac nr. 1 o convenție de colaborare pri
vind introducerea unui sistem de prelu
crare automată a datelor. Pentru început, 
domeniul de aplicație a cuprins activitatea 
comercială, gospodărirea stocurilor de ma
teriale, programarea, lansarea și urmărirea 
producției. Noi am sprijinit combinatul 
dîndu-i posibilitatea să utilizeze calculato
rul CEPECA și contribuind la pregătirea 
cadrelor necesare de programatori și ana
liști. Analiza pe care s-a fundamentat intro
ducerea sistemului și a programelor respec
tive a fost efectuată sub conducerea și în
drumarea specialiștilor noștri, într-o per
manentă și fructuoasă colaborare cu specia
liștii combinatului. Vreau să subliniez că 
această colaborare este mutual avantajoasă: 
combinatul va beneficia de un sistem de 
gestiune modern, iar noi, cei de la CEPECA, 
de experiență prețioasă cîștigată în intro
ducerea în industrie a sistemelor automate 
de prelucrare a datelor. A doua mare între
prindere este F.M.U.A., cu care am încheiat 
o convenție de colaborare la începutul anu
lui 1968. Pe baza acestei convenții s-a ela
borat o analiză generală a întreprinderii de 
către un colectiv mixt CEPECA-F.M.U.A., 
iar apoi — după ce personalul de speciali
tate a fost instruit la noi — s-a trecut la 
proiectarea unui sistem informațional-deci- 
zional integrat.

— în ce stadiu a ajuns proiectarea siste
mului?

— într-un stadiu avansat, urmînd ca în 



scurt timp să se treacă la realizarea prac
tică. Pentru moment F.M.U.A. va folosi 
calculatorul nostru, pe care se va face 
testarea și dezvoltarea întregului sistem

— Care sînt rezultatele aplicării meto
delor moderne de gestiune în cele două mari 
uzine bucureștene?

— Este încă prematur a le aprecia în 
toată amploarea, cu atît mai mult cu cît 
pentru moment și ca o situație tranzitorie 
sînt aplicate în paralel, prin forța lucrurilor, 
atît vechiul cît și noul sistem. Primele re
zultate sînt însă încurajatoare.

DE LA MICROECONOMIC
LA MACROECONOMIC

— în ce direcție se vor dezvolta efortu
rile CEPECA în viitorul apropiat? Spre în
cheierea de contracte de colaborare cu noi 
întreprinderi ?

— Nu. Nu avem intenția să ne extindem, 
ci să mergem în adîncime. în prezent di
verse centre de calcul au contracte de cola
borare cu mari întreprinderi: Centrul de 
calcul al Universității din București lucrează 
cu Ministerul pentru Construcții Industriale, 
Centrul de calcul economic și cibernetică 
economică a luat «în antrepriză» uzina «Da
nubiana» etc. Este deci un fel de împărțire 
a sarcinilor, o «ucenicie» care însă se sol
dează cu beneficii concrete pentru între- 
prinderile cărora li se acordă o astfel de 
asistență. în cazul nostru, în momentul cind 
la Combinatul de bumbac nr. 1 și la F.M.U.A. 
sistemele integrate de gestiune vor func
ționa din plin, calculatorul CEPECA nu va 
mai fi în stare să le deservească pe amîndouă, 
urmînd ca una din cele două mari unități 
economice, reprezentative pentru ramurile 
industriale din care fac parte, pe măsura 
dezvoltării sistemului și generalizării lui să 
facă apel la un calculator propriu sau să se 
«aboneze» la alt calculator.

— Așadar, CEPECA va deservi mai puține 
uzine, în viitor. într-un sens, o restrîngere 
a activității.

— Numai aparent. Pînă în prezent, noi 
ne-am ocupat doar de probleme legate de 
utilizarea calculatoarelor la nivel micro
economic, adică la nivelul întreprinderilor, 
luate individual, avînd în vedere, în mod cu 
totul deosebit, greutățile inerente începu
tului: lipsa de experiență, de cadre specia
lizate, de echipamente. Este adevărat că în 
acest context noi am gîndit proiectarea 
unui sistem care să cuprindă ansamblul 
activităților întreprinderii respective, deci 
un sistem integrat. De altfel trebuie spus 
că chiar pe plan mondial experiența este 
relativ redusă în acest sector. Pe viitor in
tenționăm să facem pași înainte, să trecem 
la un nivel mai înalt, să abordăm probleme 
legate de macroeconomic, cu alte cuvinte să 
studiem posibilitatea utilizării calculatoare
lor în compartimente mai largi ale eco
nomiei, la nivel de centrală sau de ramură, 
de pildă, sau pe un plan chiar și mai larg. 
Firește, și alte centre de calcul și nuclee de 
cercetare vor studia aceste probleme.

— O orientare îndrăzneață, necesară. Dar 
de la ce nivel pornim? Care sînt greutățile?

CALCULATOR
CONTRA FORMULARISTICĂ

— Nu ascundem faptul că nivelul utili
zării calculatoarelor în economie este încă 
scăzut la noi. Prin ultimele hotărîri pe linie 
de partid și guvern privind producția de 
calculatoare românești și crearea unui sis
tem național de informatică care să unifice 
îi să simplifice sistemele actuale, dispersate, 
se creează cadrul de dezvoltare a unor pro
grame care să satisfacă exigențele unei 
conduceri moderne, atît la nivel micro cît 
și macroeconomic. Cu alte cuvinte.se tinde 
spre utilizarea calculatoarelor în toate do
meniile legate de perfecționarea planificării 
și conducerii economice. Cum am spus, ni
velul actual este încă scăzut deoarece, pe 
de o parte, pînă nu de mult nu posedam 
baza materială necesară — calculatoarele — 
iar pe de altă parte înseși preocupările nu 
îrau destul de insistente- în prezent se 
iau măsuri pentru lichidarea acestei situații,

(Eroul pozitiv» al articolului de față: calcula- 
orul electronic. Pînă în prezent funcționează 
n lume 110 000 ordinatoare fi numărul lor 
rește într-un ritm fenomenal. Dar știm să le 
olosim rațional ? 

dar ne lovim de o dificultate capitală: siste
mele noastre informaționale actuale — deci 
făcînd abstracție de existența calculatoare
lor — sînt prea greoaie. Fluxul de informații 
este prea complicat, se cer prea multe hîrtii. 
prea multe situații, prea multe statistici, 
lată de ce se observă stagnări de informație 
pe «filieră». Și tot din același motiv, după 
o estimare aproximativă, circa 30% din 
date nici măcar nu oglindesc situația reală. 
Din cauza supraabundenței de informații 
solicitate, se dau de pildă cifre inexacte 
despre încărcarea mașinilor, despre stocu
rile existente etc. Firește, nu e vorba de o 
inducere în eroare deliberată, ci de furni
zarea de date aproximative (deci inexacte!) 
sau perimate deoarece formularistica prea 
stufoasă nu poate fi ținută la zi, în ritmul 
necesităților de folosire a informațiilor pen
tru luarea deciziilor. în sistemul actual, 
introducerea calculatoarelor pe circuit nu 
ar avea eficiența scontată dacă nu s-ar mo
derniza însuși sistemul informațional. Și 
aceasta n-o poate face calculatorul!

— însăși punerea clară a problemei faci
litează rezolvarea...

— Introducerea pe scară largă a calcula
toarelor în economia națională reprezintă 
o necesitate imperioasă. Avantajele ar fi 
multiple: utilizarea rațională a capacități
lor de producție, încărcarea la maximum a 
mașinilor-unelte, posibilitatea dezvoltării cu 
minimum de mijloace a unor noi producții, 
optimizarea stocurilor, economii de fonduri 
financiare, materiale și umane. S-ar obține 
rezultate importante și în alte domenii: 
utilizarea cît mai rațională a forței de muncă, 
un control operativ — aș putea spune, 
chiar instantaneu — asupra mersului pro
ducției, furnizarea de informații de calitate 
superioară pentru cadrele de conducere 
din economie și deci luarea de decizii pe 
o bază mai solidă și mai reală decît pînă în 
prezent. în fine, un aspect care adesea 
scapă din vedere, dar care e de maximă 
importanță: însăși prezența calculatorului 
într-o uzină, datorită caracteristicilor sale 
de funcționare, reclamă și impune cu necesi
tate ordine și disciplină, lată deci cum ma
șina devine un mijloc de educare a omului! 
Pe această bază calculatoarele își vor putea 
aduce contribuția și în țara noastră la 
gestiunea științifică a întreprinderilor și la 
corelarea activității diferitelor întreprin
deri, de pildă la scara centralelor industriale. 
O problemă de viitor care ne preocupă și 
pe noi: să elaborăm «pachete» de programe 
care să se integreze în această viziune mai 
largă a utilizării calculatoarelor. Vom co
labora tot mai intens cu celelalte organe 
specializate însărcinate cu atingerea unui 
obiectiv de maximă importanță pentru țara 
noastră: elaborarea și apoi perfecționarea 
sistemului național de informatică.

Prof. Titus PODEA 
consultant al directorului 
general al Programului 
Națiunilor Unite pentru 
Dezvoltare

ACUM CINCI 
SECOLE ERASM 
NU AVEA NEVOIE 
DE CALCULATOA
RE, DAR AZI...

Pe lista invitaților de onoare la semina
rul internațional de la CEPECA a figu
rat și un nume românesc: profesorul Titus 
Podea. Cetățean american de origine română, 
specialist în probleme de informatică, d-sa 
deține și o funcție de răspundere în ierarhia 
aparatului O.N.U., mai precis în cadrul

Unde s-ar ajunge dacă, într-o lume care devine 
tot mai complexă, socotelile s-ar face fără 
«mașina secolului»: ordinatorul.

Programului Națiunilor Unite pentru Dez
voltare (P.N.U.D.).

P.N.U.D. reprezintă o verigă-cheie în 
sistemul instituțiilor specializate ale O.N.U. 
Activitățile de asistență tehnică, investigare 
sau cercetare întreprinse sub egida unor 
organizații specializate ca UNESCO, Orga
nizația Mondială a Agriculturii, Biroul In
ternațional al Muncii, Organizația Mondială 
a Sănătății etc. se realizează cu fondurile 
puse la dispoziție de P.N.U.D. Evident, 
problema nu are un aspect pur «contabil», 
ci evidențiază rolul P.N.U.D. în aprecierea 
utilității realizării diferitelor programe. Gra
ție acestui for de coordonare al O.N.U. iau 
ființă pe întreg globul felurite programe de 
asistență tehnică, începînd cu trimiterea de 
experți în irigare sau în combaterea unor 
boli tropicale și terminînd cu organizarea 
de cursuri și seminarii privind utilizarea 
calculatoarelor electronice în economie și 
în general în viața modernă. Și cu aceasta, 
am intrat de fapt în miezul discuției noastre 
cu prof. Podea. O discuție foarte caldă, 
fiindcă — să-mi fie iertată îndrăzneala expre
siei — am avut impresia că d-sa este îndră
gostit de calculatoarele electronice, menite 
să aducă transformări adînci în viața ome
nirii.

UN «TEZAUR»
AL CUNOȘTINȚELOR 
ȘTIINȚIFICE MONDIALE, 
GRAȚIE ORDINATOARELOR

«Umanitatea — remarcă prof. Podea — 
în urma «exploziei informației» a atins un 
nivel de complexitate în care vechile me
tode de abordare în rezolvarea problemelor 
pur și simplu nu mai sînt acceptabile. Acum 
cinci sute de ani un învățat ca Erasm în
truchipa tendința naturală a oamenilor de 
a-și unifica cunoștințele enciclopedice. El a 
devenit un simbol al acestei tendințe. Cum 
s-ar putea realiza azi această integrare de 
cunoștințe fără calculatoarele electronice? 
Ar fi o imposibilitate. Să nu credeți că folo
sesc o figură de stil: mă refer la un proiect 
foarte concret. UNESCO studiază în pre
zent posibilitatea creării unui sistem de 
informații unificat privind științele exacte, 
pe baza folosirii ordinatoarelor. Un aseme
nea proiect implică, între altele, unificarea 
terminologiei științifice — problemă ea 
însăși de prim ordin. Ar fi vorba deci de 
făurirea, grație computerilor, a unui «Te
zaur» de cunoștințe științifice ale omenirii.

Firește, proiectul nu se va realiza de azi 
pe mîine, dar el este un exemplu de ceea 
ce pot calculatoarele».

«Omul — arată interlocutorul nostru — 
a visat și a acționat totdeauna pentru a-și 
«depăși» simțurile: a vrut să vadă ceea ce 
nu putea distinge cu ochiul liber, a vrut să 
audă ceea ce se vorbea la mari distanțe, a 
vrut să ridice ceea ce nu putea ridica cu 
mîna goală ș.a.m.d. Pentru aceasta, a in
ventat microscopul, telescopul, telefonul, 
macaraua... și cîte altele. Dar ordinatorul 
este cu totul altceva: el este o prelungire 
a minții omenești. De fapt un computer 
poate îndeplini trei funcții «intelectuale» 
distincte: el amplifică puterea minții noastre 
în sensul că efectuează în fracțiuni de se
cundă calcule complicate; dispune de o 
memorie a cărei capacitate poate fi continuu 
mărită și în care putem depozita, pentru o 
viitoare folosință, tot felul de date și infor
mații ; se poate autoregla, autocontrola, și 
această noțiune ne duce la cibernetică, 
știința care studiază procesele de comandă 
și control în mașini și în organisme vii».

UN NESĂȚIOS 
CONSUMATOR DE INFORMAȚIE: 
OMUL

— Omul a fost totdeauna un consumator 
de informație — continuă prof. Podea — 
căci doar pe baza ei ia ei hotărîrea de acțiune 
într-un fel sau altul. Azi, indivizii sau colec
tivitățile — asociații de tot felul sau la nivel 
național — se conduc după statistici. Fără 
statistică nu există acțiune. Dar pînă nu de
mult venitul național sau producția globală, 
de pildă, le calculam cu creion și hîrtie. 
Sau, dacă e vorba de o firmă, poziția ei com
petitivă pe piață și planurile ei de viitor se 
«calculau» tot pe aceeași cale. încet, labo
rios și cu o mare aproximație, deci cu mare 
probabilitate de a greși. A survenit o nevoie 
obiectivă de a preciza și a accelera aceste 
calcule, de a simula realitatea cu ajutorul 
unor modele raționale matematice. Astfel 
hotărîrile se iau cu o mai mică probabilitate 
de eroare. Au apărut calculatoarele ca o 
necesitate logică și practică a prelucrării 
«informațiilor administrative».

— La ce vă referiți, mai concret?
— M-am gîndit la faptul că în Statele 

Unite practic nu există domeniu de activi 
tate economică sau de cercetare științifică 
în care calculatoarele să nu-și fi făcut sim
țită prezența. Se cheltuiesc miliarde de do-
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lari pentru computere. în spitale — pentru 
a nu da decît un exemplu — ele se înstăpî- 
nesc tot mai mult în sectorul administrativ 
și al evidenței bolnavilor.

O REACȚIE ÎN LANȚ

— Cum considerați eforturile care se fac 
în România pentru însușirea acestei tehnici 
revoluționare?

— Cunosc destul de bine situația, am 
avut ocazia să mă întrețin cu mulți specia
liști români și am vizitat de mai multe ori 
România în ultimii ani. Am constatat cu 
bucurie că aci oamenii — atît cadrele de 
conducere cît și tehnicienii — sînt pătrunși 
de acuitatea și însemnătatea problemei. 
Sînt — ca să folosesc un termen românesc 
de mare circulație — «sensibilizat». Este 
o condiție sine-qua-non a reușitei, și ea 
este îndeplinită. Au fost făcuți și pași con- 
creți în această privință. Pot să vă asigur, 
în calitate de specialist, că modul în care 
în România au fost folosite calculatoarele 
electronice pentru prelucrarea datelor ulti
mului recensămînt au vădit un înalt grad 
de profesionalism și a fost ca atare apreciat 
în reuniuni științifice internaționale. De 
altfel însăși crearea și activitatea CEPECA, 
înzestrarea sa tehnică, colaborarea fruc
tuoasa cu Biroul Internațional al Muncii 
sînt mult prețuite de forurile de speciali
tate ale O.N.U. Așa că privesc cu încredere 
eforturile care se fac în România pe linia 
«computerizării». Vedeți dv., această acțiune 
nu implică doar procurarea de calculatoare, 
ci o schimbare de atitudine, o modernizare 
și o reorganizare a structurilor — într-o 
uzină de pildă — crearea unui cadru în care 
introducerea calculatoarelor să fie nu numai 
necesară, dar și posibilă... Calculatoarele 
determină, din acest punct de vedere, o ade
vărată reacție în lanț: psihologică, admi
nistrativă, tehnică și științifică. Și este îmbu
curător că această reacție a început și în 
România...

S. DIMASSI, Institutul 
național de productivitate 
din Tunis

ORDINATORUL 
SI MICILE 
ÎNTREPRINDERI - 
EXPERIENȚA 
TUNISIANA

Dacă în țările dezvoltate introducerea 
computerelor în economie se realizează 
într-un ritm tot mai accelerat — cu ineren
tele probleme «de creștere» — nu este mai 
puțin adevărat că «revoluția calculatoare
lor» începe să se facă simțită și în țările în 
curs de dezvoltare. Prezența la seminarul 
de la București a unor experți în informatică 
din Ghana sau Etiopia, Kenya sau Iran este 
edificatoare în acest sens. Ni s-a părut util, 
în acest context, să aflăm cîte ceva despre 
experiența tunisiană în domeniul utilizării 
calculatoarelor în economie, de la dl. Slah 
Dimassi, directorul departamentului Infor
matică din cadrul Institutului național de 
productivitate din Tunis. După cum se știe, 
întreprinderile cu mai puțin de 20 de mun
citori au o greutate specifică deosebit de 
mare în această țară. Au intrat și ele în era 
calculatoarelor? Dar marile întreprinderi? 
Cum decurge formarea cadrelor? Vom în
cepe cu un exemplu interesant dat de dl. Di
massi, care evidențiază și anumite puncte 
comune cu situația din țările dezvoltate.

UN ȘOC PSIHOLOGIC 
PENTRU «P.D.G.»

Nu demult, Institutului național de pro
ductivitate i s-a cerut asistența tehnică pen
tru a «computeriza» gestiunea stocurilor 
într-o mare companie tunisiană de textile, 
«Sogitex». La fața locului s-au deplasat 

cîțiva informaticieni din institut pentru a 
rezolva o problemă aparent extrem de 
simplă. Ce-au constatat ei? Că nu era posibil 
a pune bazele unui sistem de informatică în 
întreprindere înainte de a aduce modificări 
și îmbunătățiri în însuși procesul de pro
ducție și în sistemul de evidență. în adevăr, 
calculatorul, pentru a putea lucra, reclamă 
cu necesitate informații precise și continue 
despre mersul producției, despre circulația 
internă a materiei prime, despre starea uti
lajelor, organizarea depozitelor, dinamica 
stocurilor, comercializarea produselor 
ș.a.m.d. Am putea spune că prin definiție 
computerului îi repugnă dezordinea, mersul 
la întîmplare, improvizația...

— Care este în momentul de față atitu
dinea cadrelor de conducere din economie 
față de introducerea calculatoarelor?

— Institutul nostru, care lucrează sub 
directa îndrumare a Președinției Consi
liului de Miniștri, a desfășurat o intensă acti
vitate de popularizare a uriașelor avantaje 
pe care le aduc calculatoarele. Astfel, am 
organizat un seminar de opt zile pentru 
ceea ce noi numim P.D.G. (Presidents — 
Directeurs Generaux), conducători de mari 
întreprinderi. Vă asigur că mulți din ei, 
care înainte considerau ordinatorul drept 
un gadget (o simplă jucărie tehnică), au 
plecat de la seminar «zguduiți» din punct 
de vedere psihologic.

PE PAGINA ÎNTÎI: 
SĂPTĂMÎNA INFORMATICII

— Atari seminarii au, prin forța lucrurilor, 
o audiență limitată la «vîrfuri». Ce alte me
tode de popularizare s-au întrebuințat în 
Tunisia?

— Conferințe, publicitate în ziare, dis
cuții directe cu utilizatorii de ordinatoare, 
în fine,organizarea,anual, a unei «săptămîni 
a informaticii». Atunci ziarele vorbesc mai 
mult despre rolul calculatoarelor în viața 
modernă, se fac demonstrații practice, se 
menține treaz, pe diferite căi, interesul 
pentru informatică.

— în expunerea dv. la seminar ați arătat 
că în Tunisia funcționează în prezent 14 cal
culatoare. Cifra nu e mică dacă ne gîndim 
că în țara dv. primul ordinator a fost insta
lat în 1960. Cum apreciați, totuși, această 
cifră?

— Problema nu este atît de a cumpăra 
noi calculatoare, cît de a folosi eficient pe 
cele pe care le avem. în prezent ele lucrează 
9-10 ore din 24. Așadar, trebuie să evităm 
ceea ce noi numim falsele investiții și să 
rentabilizăm pe cele deja făcute: este una 
din sarcinile Comisiei naționale pentru in
formatică. Și tot în acest cadru cred că-și 
găsește o soluție interesantă și o problemă 
specifică nouă: utilizarea ordinatorului de 
către micul comerciant și micul Industriaș. 
Noi le propunem acestora să facă o investi
ție inițială minimală; să achiziționeze un 
perforator de cartele utilizate de un calcu
lator electronic. Pe aceste cartele ei ar urma 
să înscrie datele privind vînzarea produse
lor, stocurile, salariile plătite de întreprin
derea respectivă etc. Apoi ar trimite sau 
ar duce personal cartelele la Poșta centrală, 
unde se află instalat marele calculator al 
P.T.T., care nu lucrează cu întreaga sa capaci
tate. Astfel computerul ar deveni mai ren
tabil, iar micii oameni de afaceri s-ar vedea 
scutiți de o mare muncă administrativă, ar 
dispune de un sistem de evidență perfect 
pus la punct și cu mult mai puține cheltu
ieli decît înainte. Firește, soluția utilizării 
ordinatorului de la P.T.T. ar fi tranzitorie. 
Se discută acum la noi despre crearea unui 
centru național de informatică, similar întru- 
cîtva cu CEPECA, și care ar fi dotat cu un 
calculator foarte puternic. Acest computer 
ar putea primi și multe «comenzi» din 
afară.

— Ce gîndește tineretul despre calcula
toare? Este atras de profesiunea de infor- 
matician ?

— Cum ar putea să fie altfel? Recent,la 
un examen de admitere la un curs de 8 luni 
pentru programatori și analiști P.T.T., și 
pentru care se cerea cel puțin bacalaureatul, 
s au prezentat 600 de candidați pentru 20 de 
locuri. Este un semn al timpului...

de loan GRIGORESCU

„safari4* 
la paris

Oricît ar părea de paradoxal, dar asta-i realitatea: Parisul se află între deșert și 
junglă Nu e o figură de stil. Metafora s-ar aplica altui Paris, nu mai puțin real: deșertu
lui sufletesc din inimile celor opt mii de sinucigași care își pun capăt zilelor într-un 
an între zidurile celui mai splendid oraș de pe pămînt sau junglei umane care nu te 
lasă să mori în liniște. Dar nu despre acest Paris e vorba, ci despre acel oraș al viselor 
noastre, al vieții, al bucuriilor, al fericirii... unora Despre Parisul frenetic, inventiv, 
uman, șăgalnic și capricios, care și-a vrut, și a știut să-și creeze, la nord o mini- 
Sahară cu dune de nisip, cu cămile nostalgice și palmieri în hîrdaie, și o junglă cu 
toate animalele Africii, la apus, într-o pădure bătrînă, cu frunze căzătoare.

Deșertul se află în dreapta autostrăzii de nord care duce la Lille, într-un punct 
aflat la vreo patruzeci de kilometri de centrul Parisului, lîngă Ermenonville Un nisip 
fin, marin, scoică pisată, fosile ale unor vietăți acvatice care au populat în terțiar 
apele unui Atlantic fără nume, întins peste aceste locuri Un fund de mare peste 
care au crescut apoi păduri, ascunzînd sub rădăcinile copacilor o lume dispărută de 
mult O defrișare produsă pe la sfîrșitul secolului XVIII a lăsat ploile să spele pămîn- 
tul și plajele marine dinaintea omului au ieșit la suprafață cu memoria lor din timpuri 
imemorabile,fosilizate. O curiozitate tulburătoare care atestă ceva din trecutul plane
tei. grăind poate și despre viitorul ei Că bazinul parizian a fost cîndva un fund de 
mare au dovedit-o de mult forajele în subsol Dar apariția dunelor de la Ermenonville. 
această mini-Sahară încercuită de păduri, a constituit totuși o revelație care a pus 
la încercare penele cronicarilor de la Chablis și talentul interogator al unor scriitori 
ca Jean-Jacques Rousseau și Gerard de Nerval. De unde? Cînd? Cum? Știința a 
dat răspunsurile ei, astăzi cunoscute. Ingeniozitatea contemporanilor noștri a pus 
însă în exploatare acest mic deșert de la porțile Parisului, transformîndu-l în- 
tr-unul dintre cele mai originale parcuri de distracție Ideea i-a venit actorului 
Jean Richard care, studiind originalitatea decorului, a plantat în el un colț din Far- 
West-ul american din perioada sa «romantică», cu ranch-uri, saloon-uri cu piane 
mecanice, cai nărăvași și cow-boy’s flegmatici. Un tren de epocă dă ocol de
șertului sneriind cu șuieratul lui strident mersul placid al unei caravane somno
lente. Tir, jocuri mecanice, scrîncioburi, toate ustensilele bîlqiului de altădată, pis
toale, cizme cu pinteni, bidivii înspumați, poștalioane. indieni și diligențe. Doar 
cîteva ionci chinezești, o pagodă, un miniatural Turn Eiffel, un palat de oglinzi strîmbe 
și cîteva pavilioane de «Belle epoque» strică armonia cadrului de Las Vegas-Texas- 
Colorado. Cheia întregii afaceri este un excelent spectacol-parodie dat în decorul 
vivant al unui «western», cu cow-boy’s mucaliți, care beau whisky-limonadă și se 
împușcă în lege cu gloanțe oarbe. «Cadavrele» se prăbușesc la picioarele spectato
rilor și lumea trăiește în extaz o scenă de film fără peliculă. Umorul francez latinizează 
asprimea acestor cavaleri din Vestul sălbatic, transformînd totul într-o farsă de 
Guignol în care nu mai impune decît acrobația cascadorilor.

Noaptea, deșertul își continuă somnul multimilenar sub plapuma de vis a unei 
lumi de carton Doar cămilele își rumegă molcom peisajul natal servit în surogat.

Jungla de la palatul Thoiry e ceva mai autentică. Pentru un Foto-Safari, parizianul 
nu mai are nevoie să se ducă tocmai în Kenya sau în Zanzibar. Un conte aproape scă
pătat, mare vînător și zoofilist, a mutat un colț de Africă la Yvelines, plantîndu-l într-o 
rezervație împădurită, fie peste 50 de hectare. Beciurile castelului bătrîn de cinci sute 
de ani s-au transformat într-un vivarium pentru năpîrci și tîrîtoare puse să-și ducă 
viața într-un microclimat protejat de vitrine. Pitoni, cobre, vipere, crotali, boa. șerpi 
cu clopoței, scorpioni, crocodili și aligatori fojgăie în pivnițele palatului medieval 
fascinînd și speriind oaspeții contelui de la Panouse. Afară, prin pădurea tăiată de 
șase kilometri de drumuri străbătute de vizitatorii care n-au voie să-și oprească 
mașinile și nici să coboare din ele. 57 de lei în libertate. 300 de maimuțe și urangutani 
cîteva perechi de rinoceri, bizoni, zebre și antilope, două duzini de elefanți, tigri ș 
urși convețuiesc «pașnic» cu omul ca într-un Eden pe care nici Cel dd Sus nu l-< 
outut realiza vreodată pe pămînt. O imensă grădină zoologică în care nu există cușt 
decît pentru cîteva carnivoare prea periculoase prin ferocitatea lor. Șocul psihologic 
este copleșitor. A-ți conduce mașina printre lei în libertate sau printre colții rinoceri 
lor nu este un lucru lipsit de temeritate. Dar dacă toate măsurile de precauție sîn 
respectate, orice pericol e înlăturat. Elefanții își vîră trompele prin ferestrele mașini 
lor. girafele își înalță gîturile ca niște bariere rutiere, struții galopează săltăreț, zebrei, 
pasc pe marginea drumurilor. In «Jeep»-urile lor, supraveghetorii armoniei dii 
junglă, înarmați cu aparate de comunicat la distanță și cu carabine de care nu pre 
sînt nevoiți să facă uz, veghează la tihna și calmul animalelor închise în jungla mo 
torizată a oamenilor. Un paradis al copiilor și al profesorilor de științele naturi 
care descind în mica junglă de la Thoiry cu clasele lor numai ochi și uimire la feres 
trele autobuzelor albastre Și, dacă vreți, o lecție și pentru ceilalți oameni: se poat 
trăi în pace și în armonie chiar si între fiare

De ce am ales acest Paris care are la un pol un deșert și la celălalt o junglă? Poat 
tocmai din admirație în fața ingeniozității. Contele de la Panouse și-a înălțat în pe 
durea sa cel mai sublim arbore genealogic al unei familii umane. Ramificat în r« 
zervația cimpanzeilor pînă la strămoșii primari, arborele acesta genealogic ar 
rădăcini adînci și roade durabile: dragostea pentru permanența naturii, ocrotire 
celor mai oropsite viețuitoare care trăiesc și se înmulțesc într-o libertate cond 
ționată, hrănite din mărunțișul adunat din vînzarea biietelor de intrare O simpl 
afacere comercială? Poate, dar nu dintre cele mai comode. Oamenii au nevoie ci 
bucurii, de vis, de încîntare. Și nimic nu le dă mai deplin acest lucru decît restituire 
unui strop din copilăria pierdută.



UMOR
de Cik DAMADIAN

MICI INVENȚII PRACTICE:

Tot nu plouă atunci cină vă luați umbrela. Cel puțin puteți 
privi nestingheriți zborul păsărilor pe cer.

BULETIN METEOROLOGIC

PIEPTENE SPECIAL, FĂRĂ DINȚI, 
elimină anumite complexe de inferioritate.

cată. 3) Meteorolog călit — Vînt și ploi. 
4) încălzit de soare — A tuna și fulgera. 
5) Rezistă vijeliei. 6) Vînt nemilos — 
Zile romane. 7) Halo parțial și hulă 
extremă! — Cadru poetic cu troiene 
de omăt. 8) Atmosferă senină — Efectul 
unui trăsnet simbolic. 9) Ploaie din 
senin (pl.) — Vremea dezghețului. 10) 
Vînt aproape de soare! — Clopoțelul 
meteorologilor (pl.). 11) Furtună năs
cută din curent — De la arșiță... la 
aversă! 12) Nămețit pe o parte! — îm
brăcat de iarnă.

VERTICAL: 1) Recea sau Fierbinți — 
încălzit sau răcit. 2) Ploios — însorit 

Dezlegarea jocului «CA VALIN A» apărut în numărul trecut

ORIZONTAL: 1) PEGAS — BARIERĂ. 2) O — ARAB — COȘBUC. 3) ER — 
TRUC —■ TAUTU. 4) TIJA — ROMAN — AS. 5) ITE — VÎNĂTOR — T. 6) MACE
DON — SARI. 7) R — NARA VAS — MEC. 8) UJ — ZONA — AMAN. 9) BUTAN 
_TI — ISAC. 10) EVOCAT — SAXANA. 11) NANI — EVENT — II. 12) STA — 
CIPRIAN — A.

masiv al vmtului (pl.). 5) înverzește după 
ploaie — înghețat. 6) Metafora corpuri
lor expuse la soare — Soare de la sud ! 
7) Trăsnet — A turna cu găleata... în 
cap!— La paratoner! 8) Căldură cu mă
sură (pl.) — Precipitații banale. 9) E 
vorba de vreme rea — Meteoriți... la 
tir. 10) A schimba pe ici, pe colo — 
Cuprinse de furtună! 11) Fără ploi — 
«Puncte de vedere» în previziunile me
teorologice populare. 12) Calm în fața 
furtunii — Răsărit de soare.

Nelu CARAIMAN



film
pe platourile lumii

POFTA DE LUCRU
O actriță 
pe nedrept uitată: 
Marisa Solinas.

O pereche 
de pe acum celebră 
a filmului italian: 
Massimo Ranieri- 
Ottavia Piccolo.

Tot mai multi 
actori italieni 
sini ispitiți 
să-și asume 
răspunderea regiei. 
Unul dintre 
ultimii refugiati 
in spatele aparatului 
este popularul 
Nino Manfredi.

de Magda MIHĂILESCU

Cinematograful, ca și marea, ca și soarele, i-a răsfățat 
prea mult pe italieni, i-a obișnuit ani de-a rîndul tot cu 
vreme bună.

De curînd cuvîntul criză se aude tot mai des (această 
criză, cu mutațiile pe care le implică ea în industria, arta 
și comerțul cinematografic, ar merita o privire mai insis
tentă), amintirea frumoaselor zile de altădată îndeamnă 
la bilanțuri nu lipsite de interes, de un anumit orgoliu și 
sentimentalism. Pentru că sîntem în 1970, orice om care 
consumă peliculă, profesionist sau plătitor de bilet, îți 
va aminti ce s-a întîmplat cu zece ani în urmă. Știm ce. în 
1960 au izbucnit,l'Avventura, La Dolce vita, Rocco e suoi 
fratelli. Cum italianul își iubește filmele și regizorii din 
țara sa precum un adolescent idolii (un coleg din Anglia, 
John Francis Lane, vede aici o atitudine provincială!), 
amintesc prietenilor prea îngîndurați că, la urma urmei, 
nici în 1970 nu au stat chiar atît de prost; în acest an au 
făcut înconjurul lumii Zabriskie Point al lui Antonioni, 
Căderea zeilor al lui Visconti, lui Fellini i s-a spus în față 
că filmul său Clovnii este o capodoperă și, bineînțeles, 
Maestro a fost de acord. Bolognini cu Metello, Elio Petri cu 
Anchetă in jurul unui cetățean aflat in afara oricăror bănu
ieli, Ettore Scola cu Drama geloziei nu au trecut neobser
vați la Festivalul de la Cannes. Desigur, nu este de loc 
mîngîietoare goana cineaștilor după un producător, sla
lomul printre capitaluri străine sau dominația tot mai tru
fașă a televiziunii ca societate finanțatoare (mulți regizori 
lucrează în colaborare cu RAI TV, în fața căreia își pleacă, 
deocamdată, steagurile; și Fellini a realizat Clovnii tot sub 
egida televiziunii). Este trist să vezi Cinecittă pustie, așa 
cum am prins-o eu, cu un singur film pe platouri — Into
leranta de Eugenio Montaldo — să te plimbi prin ea ca 
printr-un muzeu (aici este satul-western, dincoace bal
conul Juliettei din ecranizarea lui Zeffirelli etc.). Este tot



Una dintre cele mai frumoase amintiri 
ale lui Terence Stamp: 
colaborarea cu Losey și cu Monica Vitti 
la filmul «Modesty Blaise».

atît de trist să asculți discursul domnului Mateotti (minis
tre dello spettacolo) la Sorrento, adevărată amenințare la 
adresa cinematografului care nu-și propune să fie, în 
primul rînd, un divertisment.

îmbucurătoare, cu adevărat, este doar pofta de lucru a 
cineaștilor. Fie că sînt pe platouri, fie că sînt pe tușă, 
regizorii — aparținînd tuturor generațiilor — nu se plîng 
de lipsă de elan și de proiecte. Cu banii o duc mai prost, 
dar planuri au berechet. Unele se și înfăptuiesc. Visconti 
abia a părăsit Veneția, după ce a dat un alt chip cărții lui 
Thomas Mann «Moartea la Veneția». Dacă ai norocul să 
nimerești peste unul din admiratorii lui fanatici, acesta te 
va duce neapărat, să vezi cu ochii tăi, în piața San Marco 
«unde a filmat Conte Luchino cu Silvana Mangano și 
Dirk Bogarde». Acum pregătește paralel «în căutarea 
timpului pierdut» și «Anna Karenina». Antonioni duce 
tratative pentru un alt film ce intenționează să-l realizeze 
în Statele Unite. De Sica n-a avut timp liber nici cit să 
zboare pînă în Statele Unite să asiste la premiera filmului 
său «Florile-soarelui», într-atît este de zorit să termine 
ecranizarea «Grădina Finzi-Contini» după Georgio Bassa- 
ni. Cu atit mai mult cu cit, în vreme ce se afla cu întreaga 
echipă la Ferrara (locul de naștere al scriitorului și locul 
acțiunii din carte), De Sica a trebuit să înfrunte o întîmpla- 
re cu consecințe neplăcute: într-una din zile, un grup de 
tineri prea teribiliști, prea puțin respectuoși și prea moto
rizați — toți pe scutere — au năvălit pe platou făcînd har- 
cea-parcea cîteva aparate și cîteva picioare. Dar despre 
unele din filmele aflate în lucru — mai pe larg, în rîndurile 
care urmează.

RIMBAUD?
PRIMUL ROLING STONES

Nelo Risi (fratele lui Dino Risi) este cunoscut mai ales 
ca documentarist (în 1960 a dobîndit «Panglica de argint» 
pentru cel mai bun scurt-metraj al anului). Dar Nelo Risi a 
fost, mai întîi și mai întîi, medic și poet. Dorul primei me
serii și l-a Sstîmpărat într-un fel cu filmul «Ziarul unei 
schizofrenice», distins și el cu «Globul de aur». Bănu
iesc — poate greșesc — că și filmul cu care pornește acum 
la drum, o evocare a tulburătorului personaj care a fost 
Rimbaud, este tot un reflex al celeilalte pasiuni părăsite — 
poezia. Curios însă, la întîlnirea amicală cu ziariștii —

(Continuare în pag. 18)

Ora Almanahului «Flacăra»’71

Almanahul 
deceniului
și un salt 
în viitor

An nou, deceniu nou... Prilej de evocare a marilor 
probleme, înfăptuiri și căutări a zece ani trecuți, 
prilej de a privi înainte: ce va aduce deceniul care 
incepe? lată ce și-a propus să realizeze, pentru dv.. 
Almanahul «Flacăra», care se va afla în curînd la 
chioșcuri.

Din sumar: Zece ani de eforturi și victorii... Ecuația 
dezvoltării... Ce e nou intr-o problemă veche de cînd 
omul: bătrînețea... Un deceniu de muzică ușoară... 
Prietenii noștri, actorii de serial... Moda deceniului... 
Mai «tari» ca în romane: detectivii detectivilor... 
Eroii sportivi ai deceniului 7... Mama, tata, calculatorul 
și eu...Două cosmodroame...

Victoriile noastre în imagini.
O carte într-o carte: schițe și povestiri pentru toate 

gusturile și toate vîrstele.
Jocuri, umor, sfaturi pentru toate anotimpurile
Zeci de planșe color cu cei mai îndrăgiți actori și 

cîntăreți de muzică ușoară.
Nu uitați: Almanahul «Flacăra», almanahul deceniului!



DE LaAlaZ film tv
de Constantin POPESCU de Felicia ANTIP

BROOKS Richard
Regizor de film, scenarist și scriitor american, născut 
la Philadelphia, la 12 mai 1912. Personalitate proteică, 
R.B. începe ca ziarist, redactor la radio și regizor 
teatral pe Broadway. Apoi, după un intermediu de 
doi ani petrecuți în marină în anii de vîrf ai războiu
lui (1941-1942), se stabilește la Hollywood unde 
scrie scenarii sau își oferă spre ecranizare nuvelele 
și romanele scrise de el pe front (Crossfire, realizat 
de E. Dmytryk). Obsedat de tema războiului, (pe 
care-l trăise), vehement acuzator al unui sistem 
social care permite rasismul, violența, unde se naște 
corupția și crește setea de dominație, R.B. devine 
cunoscut și apreciat mai îndi pentru scenariile filme
lor: Swell Guy; Brute Force; To the Victor; Key Largo; 
Storm Warning; Any Number Can Play ș.a., apoi din 

1950 ca regizor, pentru curajul său de demascator al tarelor sociale 
în filme ca: Deadline și Battle Circus, cu Humphrey Bogart; Crisis, cu 
Cary Grant, Ramon Novarro; The Flame and the Flesh, cu Lana Turner;
The Last Time I. Saw Paris, cu Elizabeth Taylor; Blackboard jungle, cu 
Glenn Ford; The Last Hunt, cu Robert Taylor; The Catered Affair, cu 
Bette Davis; Something of Value, cu Rock Hudson; Profesioniștii, cu 
Burt Lancaster, Claudia Cardinale. Tot el va ecraniza două piese celebre 
de Tennesee Williams: Pisica pe acoperișul fierbinte (1958) și Dulcea 
pasăre a tinereții (1962) amplificînd încă virulența textului; precum și 
alte trei romane universal notorii: Frații Karamazov (1958) de Dostoievsky 
cu Yul Brynner și Maria Schell; Elmer Gantry (1960) de Sinclair Lewis, 
cu Burt Lancaster și Jean Simmons, și Lord Jim (1964) de Joseph Conrad, 
cu Peter O’Toole. Ultimele sale filme sînt: In Cold Blood, după Truman 
Capote (1967) și The Happy Ending (1969) cu Jean Simmons.

BROWN Clarence
Regizor american de film, născut la Clinton (Massa-: 
chusetts), la 10 mai 1890. Obține diploma de inginer 
al Universității din Tennesee, lucrează în industria 
automobilistică și ia parte la (primul) război ca avia
tor. Stabilit la Hollywood, atras de arta filmului, 
lucrează la început ca asistent al lui Maurice Tourneur 
și în 1920 debutează în regie cu The Great Redeemer, 
cu John Gilbert. Sub contract la Metro Goldwyn-Mayer, 
casă pentru care va lucra pînă la sfîrșitul carierei, C.B. 
devine unul dintre cei mai celebri regizori ai cetății 
filmului, un cineast care alia temeinica cunoaștere a 
profesiunii cu un gust desăvîrșit și un simț neîntre
cut al ritmului cinematografic. își cucerește gloria 
mai întîi ca regizor «oficial» al Gretei Garbo. Șapte 
dintre cele mai bune filme ale marii actrițe sînt sem

nate de el; Carnea diabolică (1927); Delir (1928); primul ei film vorbitor: 
Anna Christie (1930); Romanța; Inspirație (1931); Anna Karenina, a doua 
și cea mai bună versiune (1935); Contesa Walewska (1937). C.B. este 
un abil mînuitor al marilor staruri din epoca mută: Rudolf Valentino 
(Vulturul negru); Wallace Beery (Ultimii mohicani); Norma Talmadge 
(Kiki); Dolores del Rio (Aur) și cel care va netezi calea spre glorie a 
qnor staturi ca: Norma Shearer (Prizoniera dragostei); Clark Gabie 
(Zbor de noapte; încătușați); Joan Crawford (Fascinație; Letty Lynton; 
Saddie McKee); Robert Montgomery (Inspirație) etc. Știa să treacă de 
la drame de aprige conflicte cu minuțioase studii de caractere ca: Emma 
(Marie Dressier); Zbor de noapte (după Exupery); Vin ploile (Myrna Loy, 
Tyron Power, George Brent) la amabile comedii dramatice ca: Soție 
contra secretară (Clark Gable, Jean Harlow, Myrna Loy); Plăcerea ne
bunilor (Norma Shearer, Clark Gabie); Come Live with Me (Hedy La
marr, James Stewart); They Meet in Bombay (Clark Gable, Rosalind 
Russell), de la ample evocări biografice: Edison (Spencer Tracy); Schu
man (Song of Love) (Katharine Hepburn, Paul Henreid), la idilice povești 
de epocă: Grandoare (Robert Taylor, Joan Crawford), precum și la 
drame inspirate din război: Comedia umană (Mickey Ronney) după 
Saroyan. Lumea copiilor cu dramele ei o găsim în Vis de glorie (M. Rooney. 
Elizabeth Taylor) și The Yearling (Gregory Peck, Claude Jarman), iar 
gravele probleme sociale în Intruder in the Dust, curajos film anti rasist.

BROWN Joe E.
Actor american de film, născut la Holgate (Ohio) la 
28 iulie 1892. Debutează la 9 ani într-un circ ambulant, 
devenind apoi jucător de baseball. Joacă mai tîrziu 
in spectacole de revistă pe Broadway și apare în 

primele filme vorbitoare: Lumina gloriei; Cilly; Femei 
la loterie; Cîntecul deșertului; Revista revistelor; Rivalii, 
filme-revistă în cea mai mare parte, parțial colorate, 
în.care eLasigura partea comică. Specialitatea lui la 
Warner Bros erau comediile-farse, cultivînd un umor 
al absurdului, avînd rădăcini mai mult în lumea cir
cului decît în vreo școală cinematografică. Așa l-am 
aplaudat și noi cîndva pe acest comic grimasant, cu 
gura lui enormă, în cîteva pelicule reușite ca: Extra
ordinarul joe; Regele vînzătorilor; Prezicător fără voie 
și în capodopera lui Reinhardt (o experiență singulară)

Visul unei nopți de vară. în excelenta parodie a poveștii lui Pyram și a 
Thisbeei (o savuroasă compoziție într-un travesti de neuitat). A turnat 
un număr impresionant de comedii în perioada anilor ’30 și ’40. A re
apărut sporadic în ultimii ani în filmele: Show-Boat (1951); Ocolul pămîn- 
tului în 80 de zile (1957); Unora le place jazul (1959); The Comedy of Terrors 
(1963).

BRUCE Virginia
Actriță americană de film, născută la Minneapolis 
(Minnesota), la 29 septembrie 1910. Actriță cu un 
tip de frumusețe spirituală, care-și depășea net epoca, 
V.B. a debutat ca girl în filme-revistă (Parada Para
mount) și operete (Parada dragostei), pentru a evolua 
treptat către roluri mai consistente ca întindere și 
psihologie. Ideală interpretă a comediilor de salon 
și a dramelor în «demi-teinte», ea a strălucit într-o 
serie de filme de rafinată factură ca: Jane Eyre; Medicul 
femeilor cu Robert Taylor; Mascarada, cu William 
Powell; In umbra scaunului electric, cu Spencer Tracy; 
S-au întîlnit la miezul nopții, cu Melvyn Douglas; 
Căsnicia doctorului Alan, cu Franchot Tone; Intre 
două femei, cu Warner Baxter: Fecioarele trăsnite, cu 
Fredric March. A turnat un număr considerabil de 

filme, achitîndu-se cu eleganță în mai toate genurile, de la musical (Re
gele femeilor — Ziegfeld; Barnum; Metropolitan) la western (Cîntecul 
eroilor; Tigrul din Arizona), de la comedia fantastică (Femeia invizibilă) 
la filmul polițist (Arsene Ujpin; Umbra care ucide). Căsătorită cîndva cu 
John Gilbert și cu regizorul Walter Ruben, V.B. este actualmente 
producătoare de filme.

POFTA
DE LUCRU

(Urmare din pag. 17)

petrecută cu puțin timp înaintea plecării cineastului în 
Etiopia, unde se va desfășura o parte din turnări — nimeni 
nu-și dă silința să scormonească puțin trecutul de poet cu 
acte în regulă — și volume publicate — al domnului Risi. 
Din modestie, poate, nici regizorul nu suflă o vorbă despre 
sine. De altfel, pare ușor enervat, sîcîit de întîrzierea — la 
această întîlnire — a interpretului principal, nimerii altul 
decît Terence Stamp (îl puteți vedea în aceste zile în rolul 
ofițerului din «Departe de lumea dezlănțuită»), unul din
tre cei mai cotați actori tineri englezi. Parcă pentru a-i 
acoperi lipsa, nu contenește cu laude la adresa lui Stamp: 
«este un adevărat noroc să poți lucra cu el; îl consider unul 
dintre primii doi sau trei mari actori tineri din lume. O 
alegere mai bună nu există» (n.n. — la început l-a avut în 
vedere pe David Hemmings, dar ulterior a renunțat). Mă 
gîndeam dacă Terence Stamp nu este totuși un actor prea 
cinic pentru a se putea confunda cu poetul împovărat 
de prea multă delicatețe: «par delicatesse j’ ai perdu ma 
vie», lată că sosește însă chiar viitorul Rimbaud, cu mîna 
dreaptă la inimă și un «I am sorry» pe buze (ce ți-e și cu 
punctualitatea englezească!). Este și nu este așa cum îl 
știm din filme, în orice caz, insolența pe care credeam că o 
poartă tot timpul în priviri nu o găsesc. «M-am schimbat — 
avea să spună mai tîrziu actorul — în ultimii ani m-am așe
zat, m-am potolit. Am totuși 32 de ani. Cînd eram mai tî- 
năr, mă simțeam mai aproape de Rimbaud».

Prea potolit nu pare Terence Stamp nici acum, judecind 
după vehemența cu care susține că «Un anotimp în 
infern» trebuie să fie un film numai și numai despre omul 
Rimbaud, nu despre poet, în timp ce regizorul intenționea
ză altceva: scenariul, pe care l-a scris împreună cu Raffa
ele la Capria, povestește două vieți paralele, cea a artistu
lui «care a deschis un secol de poezie» și cea «a aventurie
rului care vindea puști lui Menelik și făcea negoț cu cafea 
la Harrar». Stamp insistă «a vorbi, de pe ecran, despre 
poezia lui Rimbaud, este ca și cum te-ai apuca s-o traduci 
în altă limbă, se pierde totul». Personajul său va fi — și aici 
toată asistenta a fremătat — «un Roling Stones. Primul 
Holing Stones». Replica lui Risi: «Este mai mult decît un 
contestatar, este un geniu în stare pură, a reînnoit totul».

Desigur, duelul regizor-interpret nu face decît să anun
țe o colaborare creatoare, un anotimp care nu degeaba va 
fi petrecut în infern. Stamp are încredere în Nelo Risi, și 
nu spune asta din complezență. Este primul film pe care îl 
acceptă după doi ani de refuzuri: «Nu vreau să apar în 
orice fel de pelicule. Cred că am de acum dreptul să 
aleg».

Alături de actorul englez distribuția mai cuprinde pe: 
Jean-Claude Brialy (Verlaine), Dominique Sanda, Lila 
Brignone.

MONTPARNASSE ...ÎN ITALIA

Pe via Tiburtina, în studiourile De Paolis, Mauro Bologni- 
ni a înălțat un colț de oraș fără prea multă identitate; 
pare a ti din nordul Italiei. Știam însă că romanul pe care-1 
ecranizează în momentul de față, Bubu din Montparnasse, 
al scriitorului francez Charles-Louis Philippe, ne plimbă 
prin cu totul alte părți, eroii lui sînt parizieni get-beget. 
Dar pe Bolognini «nu-l interesează orașul ci personajele». 
Filmul va fi de fapt povestea prieteniei dramatice dintre 
trei tineri, doi băieți și o fată, toți săraci și dezarmați în fața 
vieții. Bubu, un tînăr muncitor, șomer, trăiește pe spina
rea iubitei sale Berta, lucrătoare într-un atelier de confec
ționat flori artificiale. Fata se satură de necazuri și își 
caută refugiul înir-o nouă prietenie, cea a studentului 
Pietro. Cei doi băieți se înfruntă, dar nici unul nu are cura
jul să ia viața pieptiș. Toată istoria are un iz puternic neo
realist. Totul mă îndeamnă să cred asta: decorul, pereții cu 
tapetul coșcovit, hainele ponosite pe care le poartă în 
acest moment doi dintre interpreții principali — Ottavia 
Piccolo și Massimo Ranieri — declarațiile cineastului: 
«Ceea ce vreau să povestesc este durerea eroilor, mize
ria, într-un cuvînt, suferința tinerilor în fața unei lumi ne
drepte». După cum se vede, Bolognini nu-și dezminte nu
mele de a fi «un cineast născut din cenușa neorealismu
lui». Evită să comenteze formula, dar nu pregetă să-și 
reafirme atașamentul față de o anumită înțelegere a condi
ționării individului în societate: «Bubu și Berta vin dintr-o 
lume în care singura rațiune de existență este munca. 
Lipsa ei cască o prăpastie în fața eroilor».

Asistăm la o scenă destul de înduioșătoare între Berta 
și Pietro. Fata se plînge, nu mai poate îndura aburii de 
mercur din atelier. Băiatul pare incapabil să ia o hotărîre. 
Se lucrează repede, într-o disciplină cum rar am văzut 
pe platouri. Regizorul știe precis ce vrea, și apoi interpre
ții îi cunosc foarte bine felul de a fi. Aceeași pereche. 
Ottavia Piccolo (cîștigătoarea premiului de interpretare la 
Cannes), Massimo Ranieri au mai apărut în precedentul 
film al lui Bolognini, Metello. Ranieri, cîntăreț de succes, 
îi datorează cineastului acest mare noroc de a nu-și fi 
făcut debutul într-unul din acele filmulețe muzicale în 
care s-a pierdut cîțiva ani Morandi. Din păcate este atît de 
grăbit încît nu poate schimba o vorbă, hărțuit cum este 
între platou, Canzonissima și un proces cu fosta sa lo
godnică. Ne asigură însă că-l vom întîlni și pe alte platouri.

pilule 
anticonventionale»

• Unui redactor al televiziunii i-a plăcut «Regele Lear» 
în originala viziune scenică a lui Radu Penciulescu. A 
organizat o emisiune în care realizatorii, directorul Tea
trului Național, traducătorul piesei, ne-au expus punctul 
lor de vedere entuziast. Altui autor de emisiune, «Regele 
Lear» în neobișnuita viziune scenică a lui Radu Penciu
lescu i-a displăcut. A adus pe micul ecran un invitat indig
nat de concepția regizorului și, între altele, i-a cerut opinia 
despre recenta premieră a Naționalului. Invitatul și-a 
exprimat, în cuvinte dure, întreaga indignare. Foarte 
bine, veți spune, lată că televiziunea favorizează dezbate
rea deschisă, în contradictoriu, a fenomenului artistic. 
Numai că, atunci cînd unul elogiază luni iar altul desfiin
țează duminică vedem doar contrazicerea, nu și dezba
terea. Ce ar fi să îndrăznim, în sfîrșit, să discutăm, să ne 
comparăm argumentele, să stăm față în față și să ne luăm 
la trîntă,că-i mai dreaptă?
• Mecanizatorii din pădure nu mănîncă decît conserve. 

Ar fi prea complicat să li se dea mîncare caldă, ne asigură 
directorul. Televiziunea ne arată vagonul lor de dormit: 
mizerabil, gol, murdar, nici o pătură, nici un cearșaf. 
Nu-i adevărat, declară la centru directorul. Avem tot ce 
trebuie, pături, cearșafuri, de toate. Și deschide un dulap: 
teancuri imense de cearșafuri imaculate. Nici măcar nu le 
spălăm aici, spune directorul. Ținem foarte mult la igienă. 
Le trimitem la spălătoria chimică. Și, într-adevăr, cear
șafurile sînt superbe: un vis de gospodină, o pagină din 
Saltîkov-Scedrin, o păcăleală gogoliană. «Revizorul» poate 
veni oricînd. Directorul îl așteaptă cu dulapul plin de 
albituri neatinse. Dar televiziunea e rea. Televiziunea se 
duce în pădure. Televiziunea filmează vagonul dezolat și 
dezolant. Directorul scutură din cap: cine a mai auzit 
una ca asta? Vagonul e o minciună, realitatea e la el în 
dulap, iată cearșafurile, cine ar putea să spună că ele nu 
există! •
• «Prezent la premiere, prezent la expoziții, prezent în 

librării...» ne spune tînăra redactoare. N-o contrazicem. 
Neagu Rădulescu e realmente omniprezent. Și totuși se 
poate «și mai omniprezent»; de pildă în interviul acordat 
televiziunii, unde a apărut tot timpul în dublu exemplar. 
Atît în persoană cît și în ipsos (mărime naturală). Se va 
găsi poate cîndva un aspirant ambițios care să pregă
tească o teză de doctorat intitulată «Scriitori în viață și 
statuile lor». Televiziunea a început să-i adune documen
tația filmată necesară.
• Vidocq, stimați telespectatori din Cîmpulung-Muscel 

și Cîmpulung Moldovenesc, din Rîmnicu Sărat și din Rîm- 
nicu Vîlcea, e un serial foarte nostim. Eroul evadează 
mereu și mereu este prins.și fiecare evadare e mai hazlie 
decît cea dinaintea ei. Din închisoarea Bicetre a săpat un 
tunel care l-a dus, împreună cu un complice, pînă în mij
locul azilului de nebuni Bicetre. Acolo, nebunii se jucau 
de-a revoluția franceză.»Să-i tăiem capul lui Ludovic, 
spune unul. Dar i s-a tăiat de mult capul, încearcă să-l 
liniștească sora. Nu-i nimic, trebuie continuat, trebuie 
continuat mereu, replică nebunul. Și revoluția e fără 
sfîrșit, și orice intrus e considerat spion și Danton se 
preface a fi Marat (sau viceversa, n-are importanță), iar 
Vidocq, nimerind într-o societate cu reguli de joc atît de 

 adaptează pe loc și, văzînd că e luat drept diavol, 
începe să strige: «Cetățeni, am evadat din iad, ne-am revol
tat împotriva teroarei exercitate de Satana, ajutați-ne să 
ajungem în rai». Cetățeanul care se oferise să servească 
drept ghilotină nu mai e necesar și Vidocq, ajutat de 
nebuni, se deghizează în preot și... Dragi prieteni abonați 
numai la canalul 1, credeți-mă pe cuvînt, Vidocq merită 
să fie văzut și de domniile-voastre. Vestea că va fi difuzat 
și pentru Tîrgu Ocna, și pentru Tîrgu Secuiesc, și pentru 
Tîrgu Frumos e o veste bună.

precise.se

a Proba, total neconcludentă, care consta în repetarea 
cîtorva generalități despre un compozitor, învățate pe de 
rost, a fost înlocuită cu o verificare a auzului muzical. 
Concurenții nu mai interpretează melodiile compozito
rilor din juriu. Să sperăm că nu se va mai întîmpla nici 
să fie notați chiar de compozitorii cu care au luat lecții 
de interpretare. Juriul a început să dea sfaturi, ceea ce e 
bine, dar sfaturile au fost cam anemice, ceea ce e mai puțin 
bine. «Steaua fără nume» se îmbunătățește din mers, sîn- 
tem informați că va reprezenta, în cele din urmă, singura 
formă de atestare a cîntăreților profesioniști, emisiunea 
bate toate recordurile de popularitate, dar... Dar tele
viziunea decide s-o programeze nu o dată la două săptă- 
mîni ci o dată pe lună. De ce? Emisiuni mult mai firave 
își mențin frecvența bilunară sau chiar săptămînală. Pentru 
a-și menține atractivitatea, o emisiune de succes cum este 
«Steaua fără nume» are nevoie de cel puțin două înfăți
șări într-o lună.

m
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„REGELE LEAR“-70 cronică 
satirică

«Regele Lear» — ediția 70, așa cum l-a văzut și urcat pe scenă regizorul Radu Penciulescu.

Cred că nu mă înșel cînd afirm că «Regele 
Lear» montat de Radu Penciulescu face 
parte din familia spectacolelor care iscă 
marile bătălii hernaniste și sfîșie lumea 
teatrului în două, care pot fi desființate sau 
ridicate în slăvi cu egală convingere și in
tensitate, fără ca primii să fie neapărat niște 
conservatori uscați, iar ceilalți niște snobi 
agresivi. Faptul că Naționalul bucureștean a 
patronat un asemenea gest «iconoclast», 
care dinamitează toate formele tradiționale 
de interpretare ale lui «Lear», mi se pare 
mai curînd un semn de înțelepciune decît 
de cutezanță: fiecare epocă — comenta 
lan Kott — a avut Lear-ul său, teatrul 
romantic îl concepea ca pe o melodramă 
plină de orori și groază, cu decoruri tene
broase și gesturi largi, patetice, teatrul 
realist-muzeal umplea scena cu o expoziție 
de fidelă recuzită istorică și declanșa au
tentice furtuni și ploi, care acopereau gla
surile actorilor; se cuvenea deci ca teatrul 
contemporan să-și spună și el cuvîntul 
asupra marii tragedii shakespeareane, să o 
acorde la sensibilitatea și vizualitatea lumii 
moderne. E ceea ce s-a străduit să facă și 
Radu Penciulescu, avertizîndu-ne că va de
sena niște forme ciudate pe textul Shakes
pearean, care vor uimi și vor șoca poate pe 
unii, dar cred că în direcția aceasta regizorul 
poate fi complet liniștit: scena nudă, ară- 
tîndu-si la vedere pereții zdreliți și reflec
toarele, costumația modernă — chiar cu 
aiuzii hippi și detalii din «Vogue» — lipsa 
totala de machiaj, actorii așteptîndu-și pe 
o bancă, in fundul scenei, intrarea ia replică 
ori repetîndu-și rolurile în văzul nostru, 
înainte de stingerea luminilor, toate astea 
fac parte dintr-un limbaj scenic deja fami
liar nouă și care — de fapt — începe să și 
plictisească cînd se repetă în mai mult de 
trei spectacole. Nu în aceasta constă nou
tatea spectacolului lui Radu Penciulescu, 
deși, sigur, noi nu am văzut încă pe scenă, 
într-o piesă de Shakespeare, băieți urcați 
unii în circa altora pentru a sugera niște 
armate călări sau bătîndu-se îndelung cu 
ciomege și înfruntîndu-șe în karate, și nici 
un Tom Nebunul care — despuiat de toate 
bunurile pămîntești — să joace tot timpul 
într-un simbolic și sumar costum de baie, 
și nici un Lear viguros, debordînd de vita
litate, îmbrăcat într-un costum alb colonial 
și neacceptînd nici o clipă să îmbătrînească, 
ori o suită regală de tineri beatnici bărboși 
și cu bluzoanele puse direct pe pieptul gol. 
Noi nu le-am văzut pe scena noastră, dar 
le-am zărit parcă prin pozele din revistele 
străine, în care tineri pletoși se așază pe 
jos în piețele publice, prin westernuri cu 

bătăi strașnice ori pe la concertele de 
muzică ușoară, cînd junii spectatori aplaudă 
și fluieră cu exaltare, ori chiar prin pozele 
revistelor mai serioase, care comentează 
spectacolele Living-Theatre-ului, și nu nu
mai ale acestei trupe de fanatici ai teatrului. 
Nu toate aceste forme,această plastică apa
rent insolită ce i s-a părut lui Penciulescu 
că ne-ar putea violenta retina ne-au impre
sionat în concepția sa asupra lui «Lear», 
pentru că, așa cum spuneam, nu sînt nea
părat și total noi și nici măcar nu amintesc 
de formele noastre de viață, de vizualitatea 
lumii în care trăim noi, acum și aici. Ci 
intenția lui Penciulescu de a despuia marea 
tragedie shakespeareană de toate straturile 
de rutină actoricească, de toate fixațiile 
regizorale ale vechilor montări, de tot ce 
era praf, mîl, rugină, mucava pe umerii 
acestei capodopere și de a repovesti din 
nou această istorie de o cruzime și de un 
tragism aproape insuportabile, unor oa
meni care au trăit, în deceniile acestui 
secol, experiența unor istorii de o cruzime 
și un tragism la fel de insuportabile. Tema 
«Regelui Lear» — care, tot după Kott, 
dar și după Penciulescu, este decăderea și 
prăbușirea lumii — nu ne putea fi înfăți
șată nouă astăzi, precum un basm îmbrăcat în 
hlamide și recitat cu tremolouri patetice; ca 
să-l creaem, ca să ajungem la esența ideilor 
sale, la vibrația sa tragică, era necesar acel 
contact direct, acel fluid al ideii dinspre 
scenă spre sală, acea spulberare a vechilor 
artificii și minciuni scenice și stabilirea 
unui nou pact între actor și spectator, a 
unei convenții cinstit mărturisite: noi, o 
mina de actori tineri, vom reprezenta pen
tru dv., cei din sală, așa cum credem noi că 
îl înțelegem azi pe Shakespeare, niște idei, 
noi vom juca o tragedie de ieri și totdeauna, 
așa cum răsună în conștiința și sensibilitatea 
noastră de azi, noi ne-am întîlnit undeva, 
pe o aceeași lungime de undă, cu «Lear» 
și vom reprezenta acest punct de interfe
rență. Actul I, care expune atît de franc 
ideea de mai sus, este cel mai reușit tocmai 
prin această franchețe a sa, și momentul 
în care actorii se scoală de pe podea și 
încep să-și îmbrace, pe rînd, fiecare, ca 
într-un ritual straniu, peste hainele lor de 
lucru, cîte o pelerină din plastic alb, mo
mentul acesta în care scena se metamorfo*- 
zează într-un soi de templu în care începe 
să se oficieze magia jocului este printre cele 
mai reușite ale spectacolului. Nu ne-a de
ranjat de loc faptul că Lear are vîrsta fiicelor 
sale, că credinciosul Kent se travestește 
(în așa fel încît nu e recunoscut de nimeni) 
doar întorcîndu-și haina pe dos, că Glou

cester — distincția întruchipată — e îmbră
cat ca lordul Swandon, arbitrul actualei 
eleganțe londoneze; am acceptat toate aces
te convenții, am acceptat jocul propus de 
Penciulescu. Pînă la un moment dat; pînă 
atunci cînd regizorul, după ce a pulverizat 
vechile ticuri scenice, a căzut în plasa noilor 
ticuri teatrale, cînd s-a lăsat sedus de toate 
modele scenice la zi și a făcut din ele un 
scop în sine, cînd a invadat spectacolul cu 
violență, cu obsesii erotice, cu trupuri 
goale, cu bătăi încrîncenate, cu aluzii in
cestuoase. Sub avalanșa aceasta amețitoare 
de gesturi violente și sonorități asurzitoare, 
sub plastica aceasta «de șoc», textul Shakes
pearean s-a sufocat, replicile strălucite s-au 
pierdut, actorii nu se mai aud, vibrația tra
gică s-a stins și înseși personajele și-au topit 
conturul în magma revărsată a spectacolului.

în mod paradoxal, acest spectacol de mari 
partituri solistice nu-ți lasă în minte vreo 
creație actoricească, deși Lear-ul '70 se nu
mește George Constantin, Bufonul e Rauț- 
chi, iar Gloucester — Cozorici, deși fiicele 
lui Lear sînt Silvia Popovici, ElizasPlopeanu 
și Valeria Seciu, și distribuția este, aproape 
în întregime, de primă mînă. Și mai curînd 
reții parcă plastica finală, să zicem, cu cei 
trei morți — Goneril, Regan și Edmund — 
țintuiți, în verticală, pe sicrie, precum niște 
mumii egiptene, decît marea scenă antolo
gică a lui Lear rătăcind în furtună sau cea 
în care orbul Gloucester este condus spre 
stîncile primejdioase de Tom Nebunul. Si
gur, George Constantin poate servi cu har 
și cea mai năstrușnică idee regizorală, și o 
tace și aici, în slujba unui Lear clocotitor dar 
tară măreție tragică și monumentalitate, 
ce i-ar fi plăcut, poate, shakespearologului 
polonez, care vedea în bătrînul rege un 
erou naiv și grotesc (pentru că în teatrul 
modern — spunea el — locul tragismului 
a fost luat de grotesc, acesta dovedindu-se 
mai nemilos decît tragedia). Și dacă am 
făcut eforturi zadarnice pentru a înțelege 
nebuniile înțelepte rostite, excesiv de alb 
și cumplit de răgușit, de Bufonul lui Rauțchi, 
dacă am prețuit mult sobrietatea și finețea 
interpretării lui Cozorici și, mai ales, jocul 
alcătuit de Silvia Popovici din efluvii de 
răutate paroxistică, dacă ne-au plăcut și 
Costel Constantin, și Traian Stănescu, și 
Ovidiu luliu Moldovan, și St. Velniciuc, 
spectacolul — cu frumusețile și păcatele 
sale — nu este al lor, ci rămîne al regizo
rului care a trăi și însuflețit, pe rînd, toate 
rolurile mai mari sau mai mici ale lui «Lear» 
Ceea ce rămîne, totuși, o performantă...

Sanda FAUR

de Teodor MAZILU

Secretul 
succeselor

Drumul spre succes e une
ori foarte simplu, alteori 
foarte complicat. X e o taină 
pentru mine... Mi-a demon
strat, prin întreaga lui viață, 
zîmbet și apartament, că dru
mul spre succes e din cale-afa- 
ră de simplu. Ros de invidie, 
l-am rugat să-mi explice și 
mie cum de-a reușit atît de 
lesne și atît de glorios. Cum 
gloria aduce — printre alte 
avantaje — și maniere ele
gante, X mi-a dat toate expli
cațiile de rigoare.

— Important e să nu faci 
o singură prostie. Dacă faci 
o singură prostie scapi re
pede în anonimat. Dacă ai 
călcat o dată în străchini, e 
foarte bine să nu ațipești, e 
foarte bine să mai calci o 
dată strîmb, pînă nu te uită 
oamenii. Dar, în orice caz, 
e mai bine să debutezi cu un 
eșec. Eșecul impresionează 
mai mult decît o realizare. 
Realizările se uită, eșecurile 
însă nu. Eșecurile se asociază 
cu personalitatea, cu spiritul 
de inițiativă. Adu-ți aminte 
de ce prestigiu s-a bucurat 
acel care a pierdut o partidă 
cu 7-0!... Prestigiul s-a con
solidat cînd același antrenor, 
la scurt timp, a mai pierdut 
o partidă cu 6-0, sau așa ceva. 
Toată lumea a căzut pe gîn- 
duri: «Domnilor, cu ăsta e 
ceva. Are idei!» Că aceste 
idei au dus la un dezastru, 
n-are importanță. Autorul 
unor eșecuri repetate devine, 
inevitabil, o personalitate. 
Cine calcă de multe ori în 
străchini, pînă la urmă se 
impune. Totul e să nu de
zarmeze.

Ceva dreptate are miracu
losul meu prieten. Un regizor 
care a făcut un singur film 
prost nu înseamnă nimic. Dar 
un regizor care a făcut șapte 
filme proaste, devine, vrînd- 
nevrînd, cineva. Consecvența 
în idioțenie se confundă cu 
focul sacru...

Deci, dacă vreți să căleați 
în străchini, nu vă opriți, in
sistați, mai căleați o dată, și 
încă o dată, țineți-o așa, și 
gloria vă va surîde.



RADIOGRAFIA UNUI „TRUST AL CRIMEI**

COSA «Dacă lucrurile vor continua să se desfășoare tot astfel, nu peste mulți ani — opt, zece maxi
mum— președintele Statelor Unite va fi ales de către lumea crimei organizate...» Afirmația, 
la prima vedere mai mult decît șocantă, de-a dreptul deconcertantă, este, probabil, exagerată 
Fără a-și pierde însă caracterul de strigăt de alarmă. Grav, pentru că a fost lansat de un cunoscă
tor al acelei componente a lui «american way of life» pe care o constituie amplele activități crimi
nale (Ralph Salerno, fost înalt funcționar al poliției metropolitane newyorkeze, devenit prim- 
consilier al Comisiei constituite de parlamentul statului New York pentru studierea criminalității 
si autor al lucrării «Confederația crimei, istoria inedită a celei mai prospere industrii a America».) 
Grav strigăt de alarmă, pentru că a fost întărit de opinia-avertisment a dr. Milton Eisenhower,

NOSTRA
de I. CIOARĂ

Controlul Mafiei s-a extins pînă și asupra unui domeniu unde nu te-ar duce db. 
gîndul— acela al sportului. Este vorba îndeosebi de aranjamentele în legătură 
cu pariurile și coruperea unor sportivi prin mituire sau amenințări. Este știut, 
de pildă, că Al. Capone, care a deținut capul de afiș al vieții criminale a anilor ’20, 
și-a clădit o bună parte a averii pe hipodromurile americane. Dar să venim mai 
aproape. Cu doar cîteva luni în urmă, titluri enorme anunțau în presa americană 
descoperirea unei afaceri de corupție în care erau implicați atît pariori și orga
nizatori de pariuri cît și fotbaliști renumiți din Statele Unite. înregistrarea con
vorbirilor telefonice ale unui cunoscut parior din Birmingham, Donald Dawson, 
a pus în evidență faptul că acesta se afla în legătură cu fotbaliști cunoscuți ca Len 
Dawson de la «Kansas City Chiefs», Namath de la «Jet Star», Karl Swectan de 
la «Los Angeles Ram» și Bill Manson de la «Detroit Lion», Pete Lammons de la 
«New York Jets» etc. S-a descoperit totodată că Lammons vizita cu regularitate 
apartamentul unui mafiot newyorkez, unde se puneau la cale pariuri. Cam în 
aceeași vreme jucătorul american de basebal Denny McLain era convocat în fața 
unui judecător pentru «activitatea sa în domeniul pariurilor» care, potrivit 
agenției U.P.I., «ar putea constitui unul dintre cele mai mari scandaluri din 
basebalul american din ultima jumătate de secol».

Relevînd același fapt, al controlării de către Mafia a curselor de cai, meciu
rilor de baschet, fotbal și basebal, revista «Saturday Evening Post» arăta că 
prețul pentru «tratarea» cu un campion este de la cinci la zece mii dolari, sumă 
în schimbul căreia jucătorul părăsește terenul, se preface bolnav sau ajută în 
mod abil echipa adversă.

«Canarul care a cîntat» — cum plastic 
s-a exprimat ziaristul Peter Maas, ce i-a 
redactat «memoriile» — este Joe Va- 
lachi, primul membru al Cosei Nostra 
care, depunînd mărturie în fața Comisiei 
senatoriale pentru cercetarea activită
ților criminale, a încălcat «legămîntul 
tăcerii». Abia însă după ce, aflîndu-se 
în închisoare pentru trafic de stupe
fiante, și-a dat seama — datorită «săru

tului morții» ce i-a fost dat de un șef 
mafiot cu care împărțea celula — că este 
bănuit de trădare... Destăinuirile sale — 
în schimbul asigurării protecției asupra 
vieții sale — au fost apreciate la vremea 
respectivă, în 1963, ca de-a dreptul senza
ționale, pentru că, pe de o parte au con
stituit prima recunoaștere a existenței 
tenebroasei organizații, scoțînd crima 
organizată din domeniul ficțiunii, iar 

președintele Comisiei pentru cercetarea criminalității din S.U.A., care a subliniat la rîndu-i că 
acest adevărat flagel reprezintă «un pericol pentru viitorul țării». Grav strigăt de alarmă, atestat, 
în ultimă instanță, de ofensiva declanșată de însuși președintele S.U.A., de la instalarea sa la 
Casa Albă, împotriva criminalității în general și a crimei organizate în special. Căci nu e intr-adevăr 
de neglijat faptul că, în deceniul care se încheie, criminalitatea a crescut în Statele Unite cu 148%, 
potrivit raportului anual al Biroului Federal de Investigații. Cel mai primejdios aspect al feno
menului îl prezintă însă activitatea acelei părți a lumii interlope constituite în «sindicatul crimei». 
Pentru că «delincvența organizată» care și-a început activitatea cu contrabanda de băuturi 
alcoolice a devenit azi cea mai rentabilă «întreprindere» din S.U.A. — acumulînd de pe urma 
jocurilor de noroc și a pariurilor ilegale, a împrumuturilor cu camătă, a caselor de toleranță și 
a traficului cu stupefiante sume uriașe, reinvestite în firme «legale», specializate în vînzări și 
cumpărări de automobile, în societăți de credit sau case de pompe funebre. «Crima organizată» 
a devenit totodată și o puternică forță, capabilă să corupă și să domine sindicate, administrații 
și poliții locale, și chiar politicieni influenți.

Deși înregimentînd sub stindardul fărădelegilor sale americani de diverse naționalități, 
«sindicatul crimei» a ajuns să se confunde, pentru cetățeanul de pe stradă, ca și pentru autori
tăți, cu organizația cunoscută sub denumirea de «Cosa Nostra» sau «Mafia americană», nu 
numai pentru că majoritatea membrilor acesteia sînt de origine italiană, membri ai Mafiei sici
liene emigrați în S.U.A. cu ani și ani în urmă, sau descendenți ai acestora, dar și deoarece «Cosa 
Nostra» constituie, în ultimă instanță, cum menționa același Salerno, «nucleul de diamant» — 
cel mai influent și mai organizat dintre «sindicatele» crimei. La sinistra faimă pe care și-a cuce- 
rit-o au contribuit și activitatea sa tenebroasă, bazată pe transplantarea dincolo de Atlantic a 
acelei teribile «omerta» siciliene (legămîntul tăcerii), și vasta rețea de complicități, faptul că 
atît corupția cît și încorsetarea autorităților într-o serie de canoane ale legislației americane au 
făcut, ani și decenii la rînd, aproape imposibile nu atît arestarea, cît mai ales dovedirea vino
văției și condamnarea membrilor Cosei Nostra. lată de ce s-a ajuns să se spună: «Mafia este ca 
Dumnezeu; toată lumea șușotește, dar nimeni n-a văzut-o». Lovitura de șoc — atît pentru 
«Cosa Nostra» cît și pentru omul de pe stradă — a constituit-o mărturisirea completă a lui Joseph 
Valachi, care timp de peste trei decenii a luat parte la episoade dintre cele mai sinistre ale «acti
vității» acestei organizații, s-a aflat în preajma unor căpetenii de prim ordin. 0 breșă — esen
țială — fiind deschisă, au urmat altele, concretizate in măsuri adoptate de autoritățile federale — 
o adevărată «ofensivă antimafia», cum a fost denumită în capitala americană. 21 de «coman
douri de incoruptibili» ai F.B.I. avînd la dispoziție un buget de 60 milioane dolari, au fost aruncați 
în luptă împotriva celor 24 «familii» ale «Cosei Nostra», care cuprind aproape 5 000 «soldați» 
și dispun de fonduri care întrec cifrele de afaceri ale cîtorva dintre cele mai mari firme americane 
luate la un loc... Poate de aceea se relatează că una din căpeteniile acestui gang organizat, refe- 
rindu-se la acțiunile îndreptate împotriva organizației sale criminale, a ridicat din umeri a indi
ferență, spunînd: «Nixon nu este primul care a vrut să ne zdrobească și nu va fi nici ultimul». 
Un lucru este cert, totuși: deși Cosa Nostra rămine o afacere prosperă, dintr-un anumit puna de 
vedere ea nu va mai fi niciodată ceea ce a fost. «O mare parte a forței ei — sublinia ziaristul 
Peter Mâas, care a redactat «memoriile» lui Valachi — depindea de caracterul ei secret. Dato
rită acestei mistici a secretului, care durase atîția ani, era considerată atotputernică...» Acum 
această mistică a fost zdruncinată pentru totdeauna. Și o dată cu ea, însăși «Cosa Nostra». 
Făcînd-o vulnerabilă.

pe de altă parte au proiectat un puternic 
fascicul de lumină asupra structurii in
terne a acesteia, despre care nu se știa

nimic pînă atunci. S-a aflat astfel că este 
organizată pe principii paramilitare, cei 
3 000-5 000 «soldați» ai săi fiind împăr- 
țiți în circa 24 «familii», pe regiuni (doar 
Miami sau Las Vegas sînt «deschise» 
tuturor); fiecare «boss» ce conduce din 
umbră o «familie» are unul sau mai 
mulți «locotenenți» care acționează 
direct. Există, se pare, și un «capo di 
tutti i capi» a cărui succesiune, în caz 
de «dispariție» — din cauza rivalităților 
sau de... moarte naturală, căci altfel 
«treburile» pot fi conduse și de dincolo 
de gratii, cum a dovedit-o Vito Geno
vese — este rezolvată de așa-zisa «Co
misie națională» a Cosei Nostra. După 
moartea în închisoare a lui Genovese, 
actualul «șef suprem» este — potrivit 
afirmațiilor F.B.I. — Carlo Gambino, 
care a fost recent arestat sub acuzația 
de «conspirație» în vederea jefuirii unui 
camion blindat ce transporta șase mi
lioane dolari. în cazul că va fi-dovedit 
vinovat, va fi pasibil de... cinci ani în
chisoare și o amendă de 5 000 dolari...



De la dezvăluirile lui Valachi, care au constituit, 
în esență, deconspirarea întregii rețele a Mafiei din 
S.U.A., au trebuit să treacă totuși mulți ani pînă 
la declanșarea unei cit de cît serioase ofensive 
împotriva acestui cancer de pe trupul societății 
americane. Declarînd «război crimei organizate», 
administrația a adoptat o serie de măsuri con
crete — punerea la dispoziția FBI a unui «buget 
de luptă» de 61 milioane dolari, care a permis 
mărirea numărului «brigăzilor de incoruptibili» la 
21 și înzestrarea acestora, totodată, cu «crema» 
agenților FBI, ași în mînuirea armelor dar și a 
dreptului, ai Biroului pentru stupefiante, ai vămi
lor ; elaborarea unei legi valabile, e adevărat, doar 
pentru districtul Columbia, dar avînd forță de 
exemplu, care să facă posibilă, contrar prevederi
lor de pînă acum, detențiunea preventivă mai înde
lungată pentru indivizii considerați periculoși; 
descinderile la domiciliile acestora fără a-i anunța 
dinainte; interceptarea convorbirilor lor telefonice. 
Și, după procesul de la Trenton, principala opera
țiune a constituit-o arestarea mai multor căpetenii 
ale crimei organizate la New York, deschiderea la 
Chicago a unei anchete în scopul descoperirii fir
melor aflate sub controlul Cosei Nostra etc. De 
aci însă pînă la a lichida acest flagel mai este într-ade- 
văr cale lungă și de loc ușoară...

Cînd unii afirmă, referindu-se la căpeteniile Cosei Nostra, că «gangsterul modern nu mai e hoțul sau șeful < k 
unei bande ce se dedă la asasinate, la jafuri», și că «adevăratul gangster de azi e în esență un om de afaceri» asemeni 
unui «P.D.G.» (Președinte Director-General) al unei mari companii, nu exagerează cîtuși de puțin. Căci «sindi
catul gangsterilor» s-a transformat în «cea mai fructuoasă întreprindere de afaceri a Americii». După aprecierile 
oficialităților americane, cifra de afaceri a Cosei Nostra este de aproximativ 50 miliarde dolari — peste 4 Zdin 
valoarea produsului național brut sau, altă comparație, cît cifra de afaceri a companiilor «General Motors», «Stan
dard Oii», «Ford», «Chrysler», «I.B.M.» luate la un loc. Pe ce căi este realizată această uriașă sumă? Din traficul 
de stupefiante (circa 500 milioane dolari), de pe urma șantajelor, a caselor de joc ilegale și a «protejării» celor 
legale (un miliard dolari), de pe urma prostituției, a tot felul de «automate» de distribuire și loterii etc. Dar și de pe 
urma sumelor Investite în diferite afaceri «legale», care în plus aduc după sine și aspectul de onorabilitate (desenul 
alăturat, reprodus din revista vest-germană «Der Stern», redă elocvent sursele de îmbogățire a «Cosei Nostra»). 
Desigur, nu totdeauna această pătrundere în lumea de afaceri se petrece lin. Se citează, de pildă, următorul 
caz: doi cunoscuți mafioți, Jerry și Jene Catena, au hotărît să se introducă într-un domeniu «curat» — al deter- 
genților. După ce au răspîndit mai întîi, cu ajutorul unor «vînzători» ambulanți, produsul pe care au început 
să-l fabrice, au găsit că e mai bine dacă l-ar desface prin intermediul unei rețele de supermarketuri: A.P. însă pro
prietarii acesteia și-au dat seama că se compromit desfăcînd un produs de proastă calitate. Riposta celor doi 
mafioți a fost promptă: «îi vom zdrobi». Drept care mai întîi a luat foc un supermarket la Yonkers, în apropiere 
de New York, apoi, peste o lună, un altul la Pekskill, urmat de altele, în magazine din Manhattan și Bronx. La 
scurtă vreme a fost asasinat șeful unui supermarket din Brooklyn, James Walsh, ca și cel al filialei din Bronx 
a firmei A.P.

Publicistul Charles Gurtzner arată că în prezent transporturile aeriene, navale, companiile petroliere «sînt 
numai cîteva din domeniile în care Mafia americană acționează sub firme legal înregistrate la fisc» și că se încearcă 
introducerea de reprezentanți în marile companii petroliere din Alaska.

De asemeni, într-o cuvîntare rostită în fața unui grup de oameni de afaceri ministrul justiției, John Mitchell, 
a dezvăluit că trustul crimei a ajuns să controleze unul din cele mai mari aeroporturi ale țării (s-a dedus că e 
vorba de aeroportul «Kennedy» din New York). Nu numai că un mic sindicat a devenit cel mai mare de pe aero
port și s-a dovedit că este controlat de indivizi care au legături cu Mafia, dar și o mică firmă de transporturi 
rutiere s-a transformat peste noapte într-o mare societate, operațiile și valoarea acțiunilor crescînd cu 750 % 
în numai cinci ani. Ba chiar sindicatul crimei s-a infiltrat pînă și în această fortăreață care este Wall-Streetul — 
o «agenție de plasare» controlată de Cosa Nostra reușind să-și introducă oamenii printre agenții de schimburi 
de la Bursă.

...Dar nu toate profiturile acumulate de «trustul crimei» sînt reinvestite. Ce rămîne, se depune la «loc 
sigur». Pînă acum se obișnuia ca banii să fie depuși în conturi fictive, la bănci elvețiene. Nu direct, ci pe căi oco
lite— îndeosebi via Nassau (insulele Bahamas), unde băncile elvețiene au filiale. De aceasta se pare că se ocupa 
pînă de curînd un anume Meyer Lansky (o dovadă concretă că gangul crimei nu e constituit numai din italieni) 
care primea de la «curieri speciali» serviete cu cîte 100 000 dolari, îndreptîndu-i apoi către acele bănci care au 
în Consiliile de administrație «prieteni» ai Cosei Nostra. Am folosit mai înainte timpul trecut din două motive: 
primul, pentru că nu demult Lansky a fost arestat, în luxosul său apartament din Miami — nu pentru participarea 
la asasinarea unui alt boss, newyorkez. Anastasia, ci pentru deținerea de stupefiante; al doilea, pentru că prin 
o foarte recentă convenție — făcînd parte din multilaterala ofensivă antimafia — Statele Unite au reușit să 
determine Elveția să treacă peste prevederile legii federale din 8 noiembrie 1934 cu privire la «Secretul bancar» 
în cazul că se dovedește că deținătorul unui cont cifrat «lucrează pentru crima organizată»...

«F.B.I. este antiitalian»... Sub acest 
slogan, seri întregi de-a lungul lunii 
iunie au fost postate pichete în fața 
sediului central al Biroului Federal de 
Investigații, de la întretăierea străzii 69 
cu Third Avenue, iar în ultima zi a 
aceleiași luni zeci și zeci de mii de 
newyorkezi de origine italiană s-au adu
nat în jurul statuii lui Cristofor Columb 
din piața cu același nume pentru a pro
testa împotriva «persecutării și defăi
mării» la care sînt supuși italo-americanii 
de către autoritățile polițienești, care 
văd în fiecare din ei un posibil criminal... 
In fapt, întreaga «operațiune» — organi
zată și condusă de «Jo» (Joseph) Co

lombo, una din căpeteniile Mafiei new- 
yorkeze și șeful uneia din cele cinci 
«familii» principale ale Cosei Nostra, 
în semn de protest față de anchetarea 
sa și a altor exponenți de frunte ai 
acestei organizații gangsterești — era 
menită să fie un răspuns la ofensiva de 
amploare declanșată de autorități împo
triva «crimei organizate». De ce a fost 
imprimată acestor manifestări o tentă 
demagogică,de incitarea «sentimentelor 
naționale» ale italo-americanilor e lesne 
de înțeles. «Cosa Nostra» (în tradu
cere: cauza noastră) — care domină 
gangurile crimei din Statele Unite — 
este formată în momentul de față din 

americani de origine italiană, descen- 
denți ai celor care, venind din Sicilia 
în S.U.A. cu decenii în urmă, au găsit 
în rîndul comunității italiene ce se sta
bilise deja pe pămîntul american, ace
leași condiții de mizerie și teamă față 
de cei puternici, care duseseră și în Si
cilia la ridicarea violenței la rang de 
lege supremă. în acest climat, prohibiția 
și transplantarea «omertei» le-a dat posi
bilitatea de a-și dezvolta și a-și extinde 
cu repeziciune activitățile criminale, pînă 
la a ajunge temutul «sindicat al crimei 
organizate», de azi. Care însă, trebuie 
spus, la început n-a cuprins nici un 
membru de origine italiană, după cum o

atestă și această fotografie-document 
(dreapta, jos) care a imortalizat pe pe
liculă pe membrii fondatori ai acestui 
«trust» — la constituirea sa, în 11 no
iembrie 1931, la hotelul Franconia din 
New York — printre care nu s-a aflat 
nici un italian. Și nici chiar astăzi «Cosa 
Nostra» nu e formată numai din ame
ricani de origine italiană.



Referindu-se la activitatea «crimei organizate», sena 
torul John McClellan (democrat, din Arkansas), iniția
torul unor legi menite să lărgească posibilitățile de 
luptă împotriva acesteia, menționa: «Paralel cu pre
luarea unor afaceri legale, grupurile criminale pătrund 
în uniunile sindicale. Controlul instaurat asupra forței 
de muncă prin acapararea uniunilor sindicale poate 
împiedica crearea de sindicate în anumite industrii 
sau dirija într-un anumit sens contractele colective din 
alte industrii. Această situație înlesnește frauda din 
fondurile uniunilor sindicale, șantajul prin amenințarea 
cu presiuni economice și realizarea de profituri prin 
manipularea fondurilor de pensii și de asigurări sociale, 
precum și a contractelor de asigurări sociale»... Sînt 
foarte elocvente, în această lumină, două cazuri mai 
recente. Unul este cel al fostului președinte al sindi
catului muncitorilor din transporturi — James Hoffa — 
actualmente în închisoare. Este semnificativ că atunci 
cînd a fost arestat și adus în fața justiției sub acuzația 
de a fi fraudat fondurile de pensii ale muncitorilor cu 
un milion de dolari, datorită «legăturilor» sale s-au 
găsit imediat două milioane (!) cu care să-și poată 
asigura apărarea. Ceea ce nu i-a ajutat totuși, un al 
treilea recurs al său fiind respins la mijlocul lui 
august a.c. de către Curtea de Apel a S.U.A. — rămî- 
nînd astfel valabilă sentința, pronunțată anul trecut, 
de condamnare la 13 ani închisoare...

De dată și mai recentă este cazul Yablonski. in ale
gerile din toamna trecută pentru postul de președinte 
al sindicatului minerilor, «Jock» (Joseph) Yablonski, 
activist și unul din liderii U.M.W. timp de aproape 
trei decenii, a fost declarat învins în favoarea riva
lului său, Tony Boyle. Yablonski contestă rezultatul, 
laMinisterul Muncii, convins că se produseseră «iregula
rități». Dar s-a considerat că dovezile erau insuficiente, 
indicîndu-se ca neînțelegerile să fie rezolvate pe cale 
sindicală internă, prin «corecturi voluntare». Cum 
scria cu ironie amară o publicație vest-germană, «co
rectura a avut loc în noaptea de Anul nou și a fost 
radicală: Yablonski (59 ani), soția sa Margaret (57 ani) 
și fiica lor, Charlotte (25 ani), au fost împușcați» în 
apartamentul lor din Clarksville — Pennsylvania 
(foto jos). Abia atunci poliția și-a adus aminte că încă 
în timpul campaniei sale electorale (foto sus) Yablonski 
a reclamat amenințări la adresa vieții sale și ulterior 
a indicat numărul unei mașini care i s-a părut suspectă. 
Pornindu-se de la aceasta, s-a dat de urma celor trei 
asasini — care s-au dovedit a fi ucigași plătiți. De cine? 
«Căutați în interiorul sindicatului» — au spus minerii 
de rînd. în timpul campaniei sale electorale Yablonski 
ducea cu el un adevărat «catalog» de acuzații grave 
la adresa rivalului său — liderul sindical Boyle — și 
a altora; se arăta acolo, în esență, că au fost delapidați 
din fondurile sindicale 40 milioane dolari pentru 
Cadillacuri personale, pensii mai mult decît generoase, 
posturi foarte larg retribuite date unor membri de 
familie — dar absolut inutile... încă pe atunci muncitori 
care au manifestat simpatie pentru Yablonski au fost 
intimidați la mitinguri de bătăuși plătiți, iar Yablonski 
însuși a fost lăsat aproape paralizat de o lovitură de 
karate la un miting electoral...

Cînd i-a venit răspunsul negativ de la minister la 
contestarea sa, a vrut să se adreseze justiției. Dar n-a 
mai apucat...

«Hughie m-a ajutat. El a lăsat orașul pe 
mîinile noastre...» Hughie este (sau mai 
corect spus:a fost) primarul orașului Newark 
— Hugh Addonizio — iar cel care-i pronunța 
diminutivul de intimitate este unul din 
«bossii» locali ai «Trustului crimei» — 
Angelo de Carlo — pe mîinile cărora 
«Hughie» a lăsat orașul. Cît privește fraza ci
tată, ca și multe altele, cel puțin tot atît de 
compromițătoare, a putut fi ascultată (re
dată de banda de magnetofon a FBI, ce a 
înregistrat respectiva convorbire telefonică) 
în cadrul unui proces care a avut un ecou 
tot atît de larg ca și dezvăluirile lui Valachi. 
Și aceasta nu atît pentru faptul că în fața 
tribunalului din Trenton a fost evidențiată 
amploarea aproape de necrezut a «activi
tăților» Cosei Nostra în Statul New jersey, 
cît pentru că au fost date la iveală legăturile 
crimei organizate cu cercurile cele mai 
sus-puse ale vieții politice și publice. încă 
în urmă cu cîtăva vreme, William Brennen, 
procuror-adjunct al statului New jersey, 
arătase.în urma unei anchete pe care o în
treprinsese, că lumea crimei a pătruns «în 
aproape toate domeniile vieții» și că «se 
află în legătură chiar cu aleșii poporului»; 
dar urmarea a fost... că s-a văzut nevoit să 
demisioneze. Ancheta întreprinsă însă după 
incidentele sîngeroase din 1967 și care a
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relevat că populația de culoare — care for
mează aproximativ jumătate din numărul 
locuitorilor — s-a ridicat împotriva corup
ției ce căpătase un caracter cvasigeneral 
(mai multe persoane interogate au folosit 
aceeași expresie: «la primărie totul este de 
cumpărat»), s-a soldat cu arestarea și adu
cerea în fața unui mare juriu a primarului 
și altor nouă înalți funcționari ai munici
palității, precum și a cîtorva «figuri» de 
seamă ale Cosei Nostra, între care Anthony 
Boiardo (Tony Boy). Este adevărat că pînă 
la sfîrșitul procesului au rămas pe banca 
acuzaților mai puțini, datorită unor morți 
mai mult sau mai puțin misterioase, dar 
după două luni de deliberări și pe baza a 
5 000 de pagini de mărturii, Addonizio a 
fost găsit vinovat de o serie întreagă de 
delicte grave, între care primirea de uriașe 
«bacșișuri» (1,4 milioane dolari) în schimbul 
acceptării unor contracte dubioase cu firme 
de construcții la fel de dubioase, șantaje, 
«înțelegere» manifestată față de tripourile 
ilegale etc. — fapte care nu numai că l-au 
dus în dosul gratiilor pe Addonizio (în 
fotografie), ci au avut și o pondere deose
bită în rezultatele recentelor alegeri — 
pentru prima oară fiind ales la Newark 
ca primar un inginer de culoare. Mai presus 
însă de toate acestea au stîrnit vîlvă scanda
loasele implicații politice revelate. Din pro
bele acestui proces a reieșit că același 
De Carlo, despre care se amintea mai sus, 
a contribuit personal cu multe mii de dolari 
și a adunat alte mii pentru campania elec
torală a lui Addonizio din 1962 și, de ase
menea, că trei dintre cei mai influenți con
ducători ai organizației din New Jersey a 
Partidului democrat au «colaborat» cu con
ducătorii locali ai Mafiei pentru a-și plasa 
«oamenii» în administrația orașului. De 
altfel, în lucrarea cu titlu acuzator «Furtul 
unei națiuni», Donald Cressey, profesor la 
Universitatea din California, afirmă că 15% 
din fondurile ce servesc la finanțarea cam
paniilor electorale provin din fondurile 
acestei Mafii americane. Se menționează, de 
asemenea, în «cercuri informate», că «cel 
puțin 25 de senatori sînt gata să voteze tot 
ce poate servi Cosei Nostra».

SLALOM
O știre publicată în presa de specialitate ne informează că 

la 1 noiembrie echipa de schi alpin a Franței își încheiase 
un prim stadiu de antrenamente pe zăpadă (diminețile) și 
de pregătire fizică executată după-amiezile. Se dădeau și 
unele cifre, amuzante pentru cititorul de rînd dar, desigur, 
extrem de interesante și instructive pentru tehnicieni: se 
trecuse, la aceeași dată, prin 6 000 de porți de slalom și 
prin 3 500 de slalom-uriaș.

Aceste date se referă, evident, la componenții echipei 
franceze reprezentative. Apariția știrii rezumate de noi 
mi-a adus aminte și de schiul autohton, despre care îmi 
parvin, mai ales, știri organizatorice de care nu pot fi inte
resați foarte mulți dar care — probabil — sînt menite să 
lase impresia unei activități cît de cît concordante cu sezonul 
rece, așa că peste ele putem trece, pe răspunderea mea, 
ca și peste obișnuitele semnale de alarmă privind inexis
tența unor materiale specifice sporturilor de iarnă, în maga
zinele de... specialitate.

Acum mâ gîndesc nu la cei care practică schiul la sfîrșit 
de săptămînă, la «pleziriști», și care, dacă nu găsesc zăpadă 
la Predeal ori în platoul Bucegilor, își omoară timpul la o 
partidă de rummy sau în ritm de dans la cabane, ci la repre
zentanții schiului românesc, la performeri.

Ce știu despre ei la această oră?
Destul de puține lucruri. Mi se pare ciudat că, în timp 

ce la alte discipline — mai cu seamă la fotbal — oficiali
tatea noastră sportivă este preocupată aproape exclusiv 
de echipele naționale, la schi nici măcar celor mai buni 
nu li se asigură cele necesare unui sezon atît de apropiat 
de ediția olimpică de la Sapporo. Nu emit pretenția ca, 
așa cum au procedat canadienii (a căror forță în schiul 
mondial nu mi se pare de loc impresionantă), să mergem 
in întîmpinarea zăpezii timpurii (cei numiți au venit în 
Franța și Austria în toamnă, după ce în august schiaseră în 
Chile!), dar măcar la noi, pe Valea Albă, unde tot din 
august și pînă acum a existat zăpadă, se putea face măcar 
antrenament! Pentru așa ceva însă este necesară o pre
ocupare.

A cui anume?
Aci se culeg niște fructe cam amare ale unor «culturi» 

greșite. De ani de zile oficialitatea mișcării sportive a cen
tralizat (excesiv, după unele păreri cărora mă raliez) o serie 
de probleme, printre care și cea a calendarului, alături de 
altele, cum ar fi pregătirea sportivilor din loturile reprezen
tative (ceea ce a luat de pe umerii cluburilor o mare răs
pundere și a transformat unele federații în... cluburi), pen
tru a nu lungi prea mult o listă și așa destul de lungă.

Și atunci se ajunge la situații ca cea din schi, de pildă, 
cînd, deși există condiții naturale — zăpadă — nu există 
calendar competițional. Dar de ce nu există unul de antre
nament? Pentru că cluburile știu că de lot se ocupă fede
rația.

Cine-i de vină?
în primul rînd este de vină, în cazul schiului, o mentali

tate eronată, la nivelul conducerii mișcării sportive de la 
noi. Se crede că în unele discipline nu avem șanse pe plan 
mondial și de aceea nu merită să facem eforturi în direc
țiile respective (aici intră și ciclismul din păcate, mai ales 
că nu fabricăm nici biciclete, și motociclismul, și alpinismul, 
și natația, în mare măsură, și călăria, în care am reprezentat 
o valoare și am decăzut). Nu este neapărat necesar să mer
gem prea mult în urmă pentru a dovedi că la caiac-canoe 
sportivii români și-au cucerit gloria mondială în foarte 
scurt timp, reamintindu-ne însă că aceste sporturi au fost 
de-a dreptul «inventate» la noi, cu prilejul olimpiadelor 
de după 1952, de către niște foarte isteți tovarăși din 
C.C.F.S. (așa se numea pe-atunci forul sportiv suprem), 
deoarece la întreceri erau puțini concurenți și tocmai de 
aceea se puteau obține ușor și medalii! La fel se procedase 
și cu tirul, cu arcul și cu hocheiul pe iarbă, care — din 
păcate, zic eu — n-au prins la noi. în schimb, judoul place, 
deși clasă mondială nu avem încă.

Schiul este pus în discuție și în forul olimpic internațional, 
fiindcă d-lui președinte A. Brundage nu-i place. Din această 
cauză, cred, imperfecțiunile noastre în materie de orga
nizare și apreciere devin apropiate de ale unui personaj 
influent. Și-atunci, dacă tot nu știm cum o să fie cu schiul 
după Sapporo, ce să ne mai încurcăm?!...

Detest o asemenea mentalitate. Schiul — atît cel alpin 
cît și cel așa-numit nordic, are suficiente argumente de 
sănătate și frumusețe ca să-și revendice dreptul la o exis
tență măcar decentă, iar gustul tineretului nostru, în special 
al celui de la munte, pentru schi se cere satisfăcut. îmi 
amintesc cu păreri de rău că, la o analiză a activității olim
pice românești de după Mexic și Grenoble, raportul oficial 
«omisese» participarea României la ediția olimpică de 
iarnă din 1968, cu toate că acolo fusese obținută, de către 
boberi, prima medalie pentru sportul nostru la J.O.

Faptul acesta trecut și lipsa de interes prezentă sînt 
mărturii grăitoare ale tezei expuse — grăitoare dar triste.
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varietati
w totul pivotează
In clădirea denumită «Palais de la defense» din Paris s-a deschis recent, sub titlul cam criptic, SICOB ’70, un salon inter
național pentru informații, comunicații și organizarea științifică a întreprinderilor. Printre exponate, multe din ele la stadiul 
încă de visuri de viitor, a fost remarcat, la standul firmei «Leleu Deshays», și acest mobilier complex destinat secretarelor- 
dactilografe. Aici totul, de la scaunul prea puțin denumit comod, pînă la suporturile telefoanelor, instalația TV etc., etc., 
totul pivotează în jurul unor axe, după trebuință, ghidate fiind cu ajutorul butoanelor.

w bucurii simple
De ce s-o fi bucurind atit de mult 
Rennette Dail’au, pe plaja de la Miami? 
A luat vreun premiu de frumusețe? Nu. 
A fost angajată să joace intr-un film la 
Hollywood? Nu. A cerut-o in căsătorie 
regele bretelelor de nailon? Nici. A cîș- 
tigat lozul cel mare? Aș! Atunci? Se 
bucură pur și simplu că e tinără, frumoasă, 
sănătoasă și că de cîteva zile și-a luat 
cu succes diploma de juristă.

înțelepții
printre noi
o Nimic din ceea ce este omenesc nu-mi 
este străin — spune antropofagul.

Agatha CHRISTIE 
o Unii oameni au aerul că s-au căsătorit 
numai ca să-și împiedice nevestele să se 
mărite cu alții.

Jules RENARD
• închipuiți-vă ce tăcere ar domni dacă 
oamenii n-ar spune decît ceea ce știu!

Karel fiAPEK
• Defectele îți vor rămîne destul de fidele. 
Cultivă-ți calitățile!

Georges SIMENON 
o Din zece persoane care vorbesc de tine, 
nouă te vorbesc de rău, și adesea singura 
persoană care te vorbește de bine o face rău.

RIVAROL 
o Femeile reușesc în mod magistral să facă 
utile și cele mai inutile lucruri.

Simone SIGNORET
• Suprema nenorocire este ca teoria să 
depășească opera.

Leonardo DA VINCI 
o Nu dorim ceva fiindcă îl socotim bun, 
ci dimpotrivă, numim bun ceea ce dorim.

SPINOZZA

V mister rost, m.p.
Printre regulile multe, felurite și adesea stranii ale bătrînului parlament britanic nu figurează nici o dispoziție — mai sînt 
și lipsuri, de! — cu privire la mijloacele de transport pe care onorabilii domni M.P. (Members of Parliament) au datoria 
să le folosească atunci cînd vin sau pleacă de la ședințele Camerei Comunelor sau — ceea ce e și mai grav — ale Camerei 
Lorzilor.
Așa stind lucrurile, Mister Peter Rost, reprezentînd in Camera Comunelor pe alegătorii din South East Derbyshire, vine 
la ședințe călare pe un acvascuter cu care spintecă valurile Tamisei. Singura lui grijă e să nu-și stropească, Doamne-ferește, 
pantalonii cu dungă impecabilă ai costumului negru, pantofii de lac, melonul sau crizantema de la butonieră. Parlamentul 
britanic acceptă să fi original, dar nu șleampăt.



șa după cum există mai multe chipuri de a vorbi, 
felurite sînt și tăcerile. Cîteodată e chiar mai de preț 
tăcerea decît cuvintele, în înțelegerea cu un om; ritmul 
gîndurilor se orînduiește fără trudă mare și replicile capătă 
limpezime și puritate. Reflecțiile acestea și altele asemenea 
au izvorît acuma din confruntarea cu fotografiile pe care 
le am în față_ și care mă obligă la o evocare cît se poate 
mai cinstită. în carnet am însemnări puține. Nu din pricini 
de grabă. Am stat acolo ceasuri întregi. Și m-am uitat. 
Nu-mi venea să întreb prea multe. Reporterul grijuliu 
cu amănuntele ar fi fost o stridență neîngăduită. Și de fapt 
nu era mai nimic de priceput cu mintea. Trebuia să vezi 
și să pricepi cu deosebire prin ochii sufletului.

Tare greu îmi pot închipui în locul acela o prezență 
gălăgioasă. Te opresc de la orice fel de larmă (poate fără 
să știe) ochii mici și albaștri, zîmbetul necutezat parcă și 
mișcările abia deslușite ale meșterului. Ș-apoi, tot ce-l 
înconjoară este de-o netăgăduită discreție. Nu-ți vine să 
calci în vîrfuri ca într-o mînăstire. Nu, e într-altfel. Simți 
nevoia să taci într-una și să te bucuri ca și cum te-ar fi 
învăluit, pe de-a-ntregul, farmecele unui luminiș de 
pădure.

Presupun că mulți dintre cei care vor parcurge aceste 
rînduri au auzit de vestitul meșter olar Constantin Coli- 
baba. Se știe că anul trecut i s-a decernat premiul Uniunii 
artiștilor plastice Multă lume a aflat că la Expoziția inter
națională de artă populară (deschisă în 1969 la București 
cu prilejul primului Festival și concurs internațional de 
folclor) meșterul din Rădăuți a fost cel mai prețuit. Și, 
în toamna aceasta, la ediția «Cibinium», dintre toți olarii 

cintatul .cocosului verde

sînt rare, după cum am mai spus. Nu, meșterul Colibaba 
nu se crede «cineva». Seamănă surprinzător de tare cu 
ceea ce iese din mîinile sale mari, bune și aparent liniștite. 
Farfuriile și ulcioarele lui sînt albe, iar verdele, cafeniul și 
galbenul desenelor e estompat și senin ca și zîmbetul 
stăpînului. Florile, zimbrul Moldovei ori chipul lui Ștefan 
Vodă respiră calmul și înțelepciunea,dintotdeauna știute, 
ale oamenilor de pe aceste meleaguri. Un motiv obsedant 
în arta meșterului, pe care-l poți recunoaște oricînd și 
oriunde, este cocoșul. Cu penajul și creasta de un verde 
stins, înspicat cu galben-alburiu. Nu regăsești nici pe 
departe, deci, trufașa cîntare a unui cocoș care strigă 
zorile și vrea să le domine; Constantin Colibaba a închipuit 
un fel de pasăre măiastră, întru nimic felurită de frumu
sețea simplă a arborilor și cerului. Și nicidecum în afara ei.

In Muzeul Hanului domnesc din Suceava există un colț 
cu ceramică de Rădăuți, alături de care a fost prinsă o 
fotografie mică a meșterului. Să rămînă, oare, peste ani, 
singura mărturie de autor? Florin și Marcel — doi nepoți, 
de la doi feciori ai meșterului — vin în fiecare zi de la 
școală pe la bunicul lor și stau cu el în atelierul scund, cu 
roată de olar și cuptor. Am văzut niște ulcele, încă nearse, 
care semănau cu modelele: «Sînt făcute de nepoți».

Poate cîntarea cocoșului verde va stărui mulți ani în 
auzul și-n mîinile neamului Colibaba. Și cine știe dacă nu 
în aceeași căsuță de pe Strada Lungă din Rădăuți, unde 
numărul 8 este o floare pe un blid, țesută de mîna meș
terului. în căsuța unde zîmbetul daliilor te întîmpină de 
la poartă și de unde vine, aromitor, mirosul de hribi 
învîrtiți pe jăratic.

de Viorica CIORBAGIU 
Fotografii de Elena GHERA
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Meșterul Constantin Colibaba 
vorbește și cu nepoții săi 

prin tăceri
Dar se înțeleg bine 

și au multe a-și spune.

celor 11 județe participante cu obiecte ceramice, Constan
tin Colibaba a cucerit iarăși locul I. Abia am așternut pe 
hîrtie cuvintele «a cucerit» și îmi vine să le șterg numai- 
decît. Fiindcă sîn„t atît de nepotrivite cu întreaga făptură 
a artistului, din care lipsește și cea mai vagă trăsătură de 
cuceritor, în sensul de a se «bate» pentru ceva. Și totuși, 
noroc de putința sensurilor cuvîntului. Pentru că nu 
numai artiștii, cei ce vor cu tot dinadinsul, pot cuceri 
inimile oamenilor...

Meșterul Constaptin Colibaba a atins notorietatea acum, 
la 70 de ani. După ce toată viața lui a stat aplecat peste 
roata olarului, în căsuța (veche de peste 100 de ani) în 
care au dat forme lutului și tatăl său, și tatăl tatălui său. 
S-ar putea spune că artistul din Rădăuți a ajuns o vedetă 
răsfățată, de care se interesează foarte multă lume. Să-i 
schimbe oare, această faimă, ceva din fire? Am încercat 
să capăt deslușiri din tăcerea meșterului, fiindcă vorbele-i



La «Hanul domnesc» există un colț 
al lui Constantin Colibaba 

adică a ceramicii de Rădăuți. 
Alt semn să nu mai rămină?!

în atelierul din căsuța veche 
de peste 100 de ani, 
meșterul a scos din cuptor «imortele» 
care așteaptă să plece în lume.

literare
de G. DIMISIANU

ALEXANDRU PALEOLOGU:
SPIRITUL SI LITERA»

Autorul volumului Spiritul și litera își ia toate măsurile pentru 
.1 descuraja considerarea sa drept un critic, iar textele sale 
drept critică propriu-zisă. înscrie pe copertă un subtitlu aver- 
tizant (încercări de pseudocritică), iar în Cuvîntui înainte își 
expune argumentele ce l-ar obliga să se despartă de o tagmă 
la care privește cu prefăcută umilitate (de fapt cu maliție): 
,Un critic e un om bine informat, un om care știe foarte multe, 

Iar în principiu știe tot; dispune de autoritate și stăpînește o 
metodă (am auzit chiar de «metodologie»). El poate săvîrși 
un act magistral care se numește «actul critic»”,..

Ce ar rezulta de l-am urma pe autor în «litera» spuselor 
sale? Că «informația» sa e deficientă și că, lipsit de metodă, 
cum afirmă că este, s-a resemnat la postura neangajantă a 
unui impresionism diletant? E de aiuns totuși să străbatem 
studiul despre Societatea românească, spiritul politic și teatrul 
între 1849 și 1878 sau pe acela despre Frederic Dame, critic 
dramatic, pentru a constata abundența documentației lui Al. 
Paleologu, caracterul exhaustiv al tratării și, nu mai puțin, 
abordarea atent sistematică a vastului material, logica strînsă, 
riguros urmată, a demonstrației.

Deci nu «litera» ci «spiritul» textului ne va permite să definim 
scrisul lui Al. Paleologu, sensul intim al opțiunii sale pentru 
tipul de critică (nu avem alt termen!) pe care îl cultivă. Ce îi 
displace (chiar îl irită) s-a putut deja întrezări: prezumția 
omniscienței și asumarea înfumurată a unor țepene rigori de 
«metodă», ideea de a adopta față de opere postura unui diag
nostician chemat să detecteze maladii ascunse și să prescrie 
medicamentația, în fine, suficiența și stilul de rutină al criticii 
profesionalizate, atît de sigură pe sine și pe uneltele sale de 
mare precizie analitică. Aceasta, critica profesionalizată, 
profilată ca un oficiu de înregistrare publică și procedînd prin 
constrîngerea operelor la un fel de examinare medicală, nu 
întrunește adeziunea lui Al. Paleologu. în schimb cu ce volup
tate vorbește despre spiritul cu totul liber al comentariilor 
sale critice, despre lectura ca viciu, ce atrage confesarea, 
textele din Spiritul și litera fiind, cum autorul însuși le carac
terizează, «confidențele unui maniac care simte nevoia să se 
întrețină cu alții despre lecturile sale».

într-adevăr, există o critică profesionalizată (sau profesio
nistă), cu destui exponenți în actualitatea noastră literară, 
dintre care însă nu toți sînt și spirite critice. Ba chiar mult mai 
puțini decît ar fi de așteptat. Al. Paleologu nue critic profe
sionist (nici nu o dorește, cum ne încredințează), în schimb, 
hotărît că este un spirit critic. Să cităm cîte ceva din cartea 
domniei-sale: «produce (teatrul lui Blaga — n.n.) acea pro
fundă comoție regeneratoare, proprie tragediei, și care este 
efectul numit catharsis. Cu geniul comic al lui Caragiale și cu 
geniul tragic al dramaturgiei lui Blaga, literatura românească 
realizează la modul cel mai înalt această polaritate pe care o 
prezintă totdeauna o cultură ce atinge treapta clasică»; «Im
portanța literară (nu culturală) a însemnărilor zilnice este cel 
puțin egală cu a Criticelor și este autonomă; valoarea lor e 
neîmprumutată de la rolul istoric al autorului (deși lucrurile 
sînt inseparabile și rolul acesta face parte obiectiv din materia 
cărții)»; «Al. O. Teodoreanu e un artist de a doua instanță, 
de sursă livrescă, cu o nuanță paseistă și de natură nu orală, 
cum e — deși cu extremă elaborare — Caragiale, însă dis
cursivă, disertă; rîsul lui e amuzant și benign, nu nimicitor, 
și nu are implicația metafizică a marii arte comice. E un artist 
amabil, nu redutabil». Cine formulează asemenea caracteri
zări da pregnanță sintetică, implicînd raportarea la o scară 
de valori și aducînd puncte de vedere proprii asupra unor 
realități literare niciodată privite cu un belii blazat, fără îndoia
lă că este un critic în accepția deplină, dincolo de caracterul 
nesistematic al unei activități ce nu aspiră la statutul profe
sionalismului.

Volumul însumează studii și eseuri care prin obiectul lor 
indică sfera largă a preocupărilor lui Al. Paleologu. Am numit 
deja cîteva titluri ale unor studii care pun la contribuție o mare 
bogăție informativă privind o epocă literară sau activitatea 
unui scriitor mai puțin cercetat (cele despre teatrul românesc 
între 1849 și 1878, despre critica teatrală a lui Fr. Dame, sau 
despre epistolele lui Kogălniceanu ș.a.). Constatăm din 
lectura acestor pagini că foarte, documentatul comentator 
care e Al. Paleologu nu cade niciodată în arhivistică. Sub 
condeiul său documentele prind viață, cum se spune, epoca 
retrăiește colorat și intens, în animate secvențe de peisaj 
bucureștean, se profilează siluete, chipuri, atitudini omenești. 

Criticul e un inspirat constructor de portrete, cărora le insuflă 
trăire epică. Aceste însușiri evocatoare sînt însoțite de un 
fin umor infuzat cu discreție, răzbătînd la suprafața textului 
m scurte fulgerări electrizante.

Al. Paleologu e un raționalist și un spirit umanist care își 
fundamentează crezul literar pe Un suport etic. Acceptă 
orientările noi, căutările moderne, dar le cere să nu golească 
arta de conținutul uman, de gîndire si emoție. în prelungirea 
afirmației lui Sartre că orice tehnica trimite la o metafizică, 
Al. Paleologu constată la rîndul său: «Orice metafizică ade
vărată duce în mod firesc la o etică». Din această perspectivă 
respinge noul roman francez văzut ca o orientare fără mesaj 
uman, meschinizantă și perisabilă: «Se poate paria că un 
Camus va interesa totdeauna, dar «noul roman», nu». înțele
gem astfel natura pasiunii mărturisite pentru literatura lui 
Camil Petrescu, preocuparea de opera dramatică a lui Blaga, 
interesul pe care, în genere, Al. Paleologu îl acordă acelor 
expresii de artă care se reclamă de la o filozofie, impunind 
în forme dramatice adoptarea unei atitudini față de existență. 
«Cîtă literatură, atîta viață», proclamă autorul în Cuvîntui in
troductiv, aceasta fiind una din ideile-deviză ale substan
țialei sale cărți.
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O PROBLEMĂ
ÎN TREI IPOSTAZE CHINA ÎN LUME

ALTERNATIVA 
„LUMII ÎN ARME“

Trei cifre s-au confruntat. în această săptămînă, în față 
opiniei publice franceze. Ministerul Muncii, pornind de la 
definiția după care șomer nu este decît cel care este înscris 
pe listele de cereri de slujbe, afirmă că în Franța există 
56 000 de șomeri tineri. Confederația generală a Muncii 
din Franța, considerînd ca șomer pe oricine solicită o 
ocupație, ajunge la concluzia că există în momentul de 
față 170 000 de șomeri tineri. In sfîrșit, un grup de experți 
francezi în probleme de muncă apreciază numărul real al 
șomerilor tineri ca ridieîndu-se la 700 000. Nu este intenția 
rîndurilor de față să aprecieze care dintre cifre reflectă 
realitatea. Ne propunem să înfățișăm cititorului unele 
aspecte ale acestei probleme a șomajului juvenil care a 
căpătat dimensiuni realmente internaționale, confruntînd 
economia, viața socială și politică a numeroase țări ale 
lumii contemporane.

Latura economică a fenomenului este ușor de dedus: 
un număr apreciabil de tineri, ajunși la vîrsta adolescenței, 
dintr-un motiv sau altul nu mai continuă studiile superioare. 
Cei care au urmat cursurile unei școli medii profesionale 
au căpătat o calificare medie care-i face apți să ocupe ime
diat un loc de muncă și deci să ia parte la viața economică 
a țării respective. Rămâne problema unui număr apre
ciabil de tineri care, după absolvirea școlilor medii de 
cultură generală — licee etc. — nu au o pregătire speciali
zată și se orientează nu către domeniile productive — 
industrie, agricultură, servicii — ci spre birouri, ținînd 
să se transforme în funcționari. Capacitatea de absorbție 
a domeniului administrativ este însă limitată. De aici, 
îngroșarea rîndurilor șomerilor cu o masă de forță de muncă 
aptă să producă dar care, din pricina lipsei de formare 
specializată, este inaptă să fie absorbită în procesul de 
producție. Economia suportă deci o dublă pierdere: 
cheltuieli de învățămînt care nu se recuperează și, totodată, 
absența aportului respectivilor tineri la creșterea venitului 
național.

Dar neintegrarea tineretului în muncă are și o latură 
socială de loc neglijabilă. Tentațiile la care este supus 
respectivul tineret, într-o societate pe care și oficialitățile 
o numesc de consum, se confruntă brutal cu lipsa de mij
loace materiale pentru satisfacerea lor. De aici — conflicte 
potențiale în societate, conflicte ce tind să orienteze o 
parte dintre tinerii în cauză într-o direcție total anti
socială, ceea ce complică lucrurile printr-o sporire a delinc- 
venței juvenile, a criminalității, ca și printr-o atracție 
crescîndă către vagabondaj, consumul de stupefiante etc.

în sfîrșit, dar de loc mai puțin însemnat se dovedește 
a fi, după aprecierile experților guvernamentali, aspectul 
politic al lăsării unei părți a tineretului în afara procesului 
de muncă — diferitele mișcări contestatare incluzînd o 
bună parte a acestui tineret care se simte frustrat de un 
drept și o îndatorire elementară — munca.

Fără îndoială, reflecțiile personale ale fiecărui cititor 
pot să ducă la cuvenitele concluzii referitoare la acest 
fenomen. Ne rămîne să amintim că, în cu totul alți termeni 
și la cu totul alte dimensiuni, problema integrării în muncă 
.se pune și în țara noastră. Iar eforturile de a moderniza 
școala noastră medie printr-o apropiere a tinerilor de 
munca practică nu este decît una din dovezile cu cîtă 
seriozitate_ este abordată una din sursele dificultăților 
încadrării. în același timp ar fi cu totul nejustificat să uităm 
de miile de locuri de muncă create la noi în fiecare an în 
industrie și în alte domenii ale economiei naționale și care 
așteaptă forța proaspătă a noilor generații.

Pentru a doua oară, în mai puțin de o lună — comenta 
«The New York Times», cu lucidă drămuială, fenomenul 
— un important aliat al S.U.A. în N.A.T.O. a recunoscut 
regimul de la Pekin ca «singurul guvern legal al Chinei». 
Este vorba de Italia, primul dintre implicați fiind Canada. 
Dacă nu ne-ar fi cunoscute circumstanțele în care își cro
iește drum procesul firesc al integrării Chinei populare 
în ansamblul relațiilor internaționale, afirmația «singurul 
guvern legal» am fi luat-o drept o butadă și am fi reținut 
doar consemnarea faptului ca atare, anume că țara celei 
mai numeroase populații de pe glob, a unei civilizații multi
milenare, a unei mari revoluții contemporane — revoluția 
socialistă generatoare de uriașe transformări sociale — 
este, pe zi ce trece, tot mai larg recunoscută ca o reali
tate remarcabilă a lumii contemporane, ca stat fără de 
care nici una dintre problemele majore ale omenirii nu 
poate fi soluționată. Dar deoarece comentatorul de la 
cunoscutul ziar newyorkez, la fel ca alți confrați de-ai săi 
din America, pune un accent cu totul particular pe men
țiunea din documentele semnate cu R.P. Chineză, la scurte 
intervale de timp, de Canada și Italia, că guvernul de la 
Pekin este singurul guvern al Chinei, ne simțim obligați 
la unele reflecții. Vreme de mai bine de două decenii — 
faptul se cunoaște — poporul chinez, datorită numeroa
selor manevre ale celor cărora nu le era și nu le este agrea
bil cursul urmat de China după 1949, nu s-a bucurat decît 
parțial de locul ce de drept i se cuvine în concertul na
țiunilor, în organismele mondiale. Ca și cum întoreînd 
muntelui spatele, muntele n-ar exista, multe țări dinafara 
sferei statelor socialiste, fie că s-au lăsat influențate, fie 
că au privit lucrurile prin optică proprie dar în flagrant 
dezacord cu bunul-simț, au ignorat neîndoielnica realitate 
că reprezentanții Chinei sînt nu adunătura de politicieni 
ratați ce și-au găsit, prin fugă, cuibar în insula Taivan, ci 
guvernul popular de la Pekin, că China este țara de di
mensiuni continentale în care trăiesc și-și construiesc o 
viață nouă cele opt sute de milioane de oameni care alcă
tuiesc poporul chinez. însuși termenul de «recunoaștere» 
a Chinei pare bizar față cu o atare evidență. Timpul a dat 
verdict în favoarea adevărului istoric. Treptat, tot mai 
multe țări, între care țări ale lumii a treia, mari state euro
pene cum sînt Franța și Anglia au stabilit cu China popu
lară relații economice și diplomatice. Curentul către o 
viziune tot mai realistă a situației de pe continentul asiatic 
și din lume, care conduce la concluzia că în absența Chinei 
nici o soluție în marile probleme ale contemporaneității 
nu poate fi luată în considerare ca completă și definitivă, 
și-a găsit o revelatorie concretizare în finalizarea demer
surilor bilaterale ale R.P. Chineze cu Canada și Italia. 
Despre finalizări similare se vorbește în Austria și Belgia, 
Si este neîndoielnic că procesul va continua.

La O.N.U., pe agenda actualei sesiuni, este înscris și se 
află în dezbateri punctul intitulat «Restabilirea drep
turilor legitime ale Republicii Populare Chineze la 
Națiunile Unite», punct înscris din inițiativa a 18 state, 
printre care și România. în favoarea prevederilor acestui 
punct și-au rostit adeziunea reprezentanții multor state. 
Și o vor rosti încă alții. Pentru că este în logica lucrurilor 
ca R.P. Chineză să-și reia locul ce de drept i se cuvine în 
prestigioasa Organizație a Națiunilor Unite, în organismele 
O.N.U. China este una singură, iar aceasta — fapt ce nu 
se mai cere demonstrat — își are guvernul său legal la 
Pekin.

Răsfoiesc raportul anual al Institutului de studii strate
gice din Londra. Rețin, cu strîngere de inimă, din docu
mentul intitulat «The Military Balance — 1969-1970», 
pasajul care cuprinde cifra cheltuielilor globale pentru 
înarmare în principalele țări ale Europei, Americii de Nord, 
Asiei și Orientului Mijlociu: 160 miliarde de dolari. 
Răsfoiesc, cu aceeași înfiorare, cartea lui George Thayer 
apărută la New York sub titlul: THE WAR BUSINESS 
(Business-ul războiului); livrările de armament (contra 
cost sau sub formă de ajutor) sînt evaluate la 59 miliarde 
dolari — de la 1945 încoace. în acest interval de timp, 
numai Statele Unite au vîndut sau livrat pur și simplu ar
mament în valoare de 50 miliarde dolari. Răsfoiesc paginile 
cîtorva ziare și reviste occidentale. Mă izbește titlul unui 
amplu studiu apărut în săptămînalul elvețian «Die Welt- 
woche» în legătură cu stadiul actual al înarmărilor: LU
MEA ÎN ARME.

O lume în arme, o lume dominată de primejdia prolife
rării fără precedent a armelor de distrugere în masă, 
iată imaginea sumbră ce se desprinde din limbajul laconic 
al cifrelor. Faptul că în ultimii șase ani s-au irosit pe planeta 
noastră 1 000 de miliarde dolari, pentru producția de arme, 
întreținerea forțelor armate și a bazelor pe teritorii stră
ine este indiciul pregnant al unui pericol virtual ce nu 
poate fi ignorat. O lume înțesată de armamente clasice 
și arme nucleare apare ca o lume de coșmar, o lume fără 
viitor. Este de ajuns să privești cu luciditate lumea contem
porană pentru a descoperi încă de pe acum urmele dure
roase ale cursei înarmărilor.

Voluminosul dosar al dezarmării, aflat în atenția actualei 
sesiuni a Adunării generale a O.N.U., cuprinde, în acest 
sens, propunerea concretă a țării noastre de a se analiza 
în cadrul unor dezbateri realmente eficiente «consecin
țele economice și sociale ale cursei înarmărilor și 
efectele sale profund dăunătoare asupra păcii și 
securității». O asemenea analiză, imperios necesară 
în condițiile date, ar învedera, prin concluziile degajate, 
urgența măsurilor ce se cer elaborate și aplicate pentru 
frînarea și lichidarea înarmărilor. Propunerea României, 
care a găsit de la început un ecou puternic, se alătură altor 
numeroase sugestii și documente ce cheamă la acțiune 
sub auspiciile propice ale DECENIULUI DEZARMĂ
RII, inaugurat anul acesta. Majoritatea celor 127 țări care 
participă la dezbaterile problemei dezarmării la O.N.U. 
își manifestă insistent dezideratul de a se depăși stadiul 
negocierilor care, în ultimul sfert de veac, au fost așa cum 
a arătat delegatul Canadei, marcate de sterilitate. 
Este timpul acțiunilor concrete, neechivoce. O condiție 
indispensabilă pentru înfăptuirea unui asemenea deziderat 
este considerată înlăturarea acelei «discrepanțe îngri
jorătoare dintre declarațiile unor state la Națiunile 
Unite și politica lor in lume», la care se referea, în cuvîn- 
tarea rostită la O.N.U., arhiepiscopul Makarios, președin
tele Republicii Cipru.

Constanța și consecvența cu care țara noastră militează 
pentru asigurarea unui climat de securitate și cooperare 
internațională, își găsește expresia în poziția clară, neechi
vocă, adoptată în problema vitală a dezarmării. «TRE
BUIE SĂ SPUNEM CU HOTĂRÎRE NU CURSEI 
ÎNARMĂRILOR, NU ARMELOR NUCLEAREI», 
a declarat, de la tribuna O.N.U., tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, considerînd aceasta drept o condiție sigură 
pentru destinderea situației internaționale, pentru salv
gardarea păcii.

telex BELFAST • «Militarii britanici vor trage în oricine va ține în mină o 
bombă sau o piatră» — a anunțat reprezentantul forțelor 
armate engleze din Belfast. Această amenințare — a subliniat 
secretarul Asociației pentru apărarea drepturilor civile — nu 
contribuie cu nimic la restabilirea calmului în Irlanda de 
Nord, ale cărei probleme nu pot fi rezolvate pe calea unor 
asemenea presiuni.

BONN • La Hamburg a avut loc o demonstrație de protest a agriculto
rilor mici și mijlocii. Situația lor este precară datorită concu
renței marilor întreprinderi agricole, a creșterii prețului 
mărfurilor industriale.

KATMANDU • Grupurile de hippies au devenit indezirabile în Nepal — unul 
dintre fostele lor «raiuri». Autoritățile au anunțat că tinerii 
străini ale căror vize ou expirat vor fi expulzați, iar vizele 
existente nu vor mai fi prelungite.

WASHINGTON • Șe extinde «războiul comercial» dintre S.U.A. și Japonia, 
în timp ce problema importului de textile rămîne nerezolvată, 
competiția continuă paralel pe piața industriei radioelectronice
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și de automobile. Partizanii politicii protecționiste cer în 
Congres urgentarea limitării importurilor.

• Poluarea cu hidrocarburi amenință în primul rînd «marele 
lac» al Mediteranei — s-a subliniat în cadrul unei întruniri 
internaționale. Apele ei conțin în prezent peste 1 miliard tone 
uleiuri minerale, amenințînd cu distrugerea totală a florei și 
faunei marine.

• Nici mijloacele cele mai moderne nu mai pot asigura fluența 
traficului. Au fost elaborate proiecte de interzicere a accesului 
automobilelor în centrul Parisului. Acesta ar urma sa fie 
înconjurat de parkinguri gigantice.

• Guvernul Ceylonului a hotârît extinderea limitei apelor teri
toriale de la 6 la 12 mile marine.

• Un nou canal, lung de 110 km, traversează Valea Ferganei. 
Recent inaugurat, canalul Andijan va asigura irigarea unei 
suprafețe de 140 000 ha — implicit un plus considerabil ai 
producției de bumbac.



Ion FÎNTÎNARU

CONFIRMAREA 
„OSTPOLITIK“-ului

Radu BUDEANU

TOKYO:
AGENDĂ ÎNCĂRCATĂ

Aceste rînduri apar la mai puțin de două săptămîni de la 
alegerile din landul Hessa (8 noiembrie) și în pragul alege
rilor din landul Bavaria (22 noiembrie). în ambele cazuri, 
este vorba de alegeri parțiale — pentru parlamente regio
nale. Li s-ar putea deci atribui o importanță limitată. Cu 
toate acestea, datorită unui concurs de împrejurări, semni
ficația lor este mult mai mare. Avînd loc la împlinirea unui 
an de cînd la Bonn s-a constituit guvernul Brandt-Scheei, 
alegerile provinciale s-au transformat într-un adevărat 
plebiscit asupra problemelor de politică generală și asupra 
vitalității coaliției partidelor social-democrat și liber 
democrat.

Opoziția U.C.D.-U.C.S., ca și alte formații politice de 
dreapta, dezlănțuind o puternică ofensivă împotriva politicii 
guvernului, urmărește să acrediteze părerea că activitatea 
guvernului a fost deficitară și că, în consecință, acesta ar 
trebui să demisioneze. Ținta principală a criticilor opoziției 
este «Ostpolitik»-ul, formulă sintetică pentru deschiderea 
operată de noul guvern în direcția normalizării relațiilor, 
destinderii și colaborării reciproc avantajoase cu țările 
socialiste europene. Este fapt că tocmai în această direcție 
a obținut guvernul unele rezultate incontestabile în cursul 
primului an de guvernare. A fost încheiat tratatul soviete 
vest-german de nerecurgere la forță; recent, a avut loc 
întîlnirea de la Kronberg — prima vizită a unui ministru 
de externe sovietic în R.F. a Germaniei; a fost realizat 
un acord de normalizare a relațiilor cu Polonia, por- 
nindu-se de la recunoașterea frontierei Oder-Neisse, 
sint semne că va fi în curînd depășită «pauza de reflecție» 
pe care interlocutorii Willy Brandt și Willi Stoph și-au 
luat-o după întîlnirile de la Erfurt și Kassel; se conturează 
începerea unor tratative și cu Cehoslovacia; în ambianța 
favorabilă creată de aceste contacte s-a intensificat colabo 
rarea economică dintre R.F. a Germaniei și țările socia
liste — factor cu repercusiuni pozitive în sfera politicului.

O asemenea orientare, în care poporul german, popoarele 
Europei sînt vital interesate, nu întrunește, firește, ade
ziunea adepților imobilismului, a forțelor retrograde, a 
neonaziștilor și revanșarzilor, care, incontestabil, mai 
există în R.F. a Germaniei. Dar a maselor de alegători? 
în această privință, rezultatele alegerilor din Hessa sînt, 
într-o oarecare măsură, concludente. Așa cum a scris 
înainte de alegeri ziarul «Le Monde», opoziția «contează 
pe faptul că micul partid liberal, slăbit de o sciziune re
centă, nu va obține minimul de 5% din voturi pentru a se 
menține în Dieta locală. în acest fel, el se va prăbuși, antre- 
nînd în cădere cabinetul de coaliție». Dar P.L.D. a obținut 
nu 5, ci 10,1% — rezultat apreciat ca un gir dat «politicii 
răsăritene» a guvernului Brandt-Scheei și ca o expresie 
a vitalității coaliției, în orice caz, pînă la sfîrșitul manda
tului său.

Ce va fi în Bavaria? Nu poate fi ignorat că tocmai în acest 
land își au fieful Strauss și alți lideri ai opoziției dintre cei 
mai înverșunați în împotrivirea față de politica guvernului 
Brandt. Că, în plus, există o tradiție a alegerilor provinciale 
germane ca partidele de guvernămînt să regreseze. Pe de 
altă parte, se consideră că rezultatele din Hessa vor in
fluența alegerile din Bavaria în favoarea coaliției. Oricum, 
însă, rezultatele alegerilor din Hessa —așa cum observa 
corespondentul diplomatic al agenției D.P.A., W. Karsunky. 
«au întărit hotărîrea coaliției de la Bonn de a-și continua 
în mod consecvent pașii spre destindere în politica ei față 
de Răsărit».

Proporțiile 
catastrofalului ciclon 

abătut asupra 
Pakistanului oriental: 

o insulă 
dispărută complet 

sub ape 
(Dubla), 

sute de mii 
de morți, 

un imens număr 
de sinistrați, 

suprafețe întinse 
devastate, uriașe pagube 

materiale.

Cînd Eisaku Sato a primit la «Bunkyo Public Hali» acla
mațiile partizanilor săi liberal-democrați ce salutau în 
acest fel alegerea sa ca președinte al partidului de guver
nămînt și victoria netă (353 voturi contra 111) asupra 
adversarului său — de altfel singurul — Takeo Miki (tost 
ministru de externe), observatorii nu s-au mirat. Tot
odată, puțini au fost surprinși cînd Sato, în cadrul confe
rinței de presă ce a urmat investirii sale în funcția de prim 
ministru, și-a subliniat intenția de a nu opera schimbări în 
echipa guvernamentală.

Așadar, Sato îi urmează lui Sato într-un climat al absenței 
aproape complete a febrilității ce înconjoară în mod normal 
desemnarea unui prim-ministru. Încercînd să explice 
«longevitatea» mandatului (Sato este pentru a patra oară 
ales în fruntea guvernului), «Neue Zurcher Zeitung» 
afirma că «...este greu de crezut că altul în locul lui Sato 
ar putea, cel puțin în actuala perioadă, să dețină în bune 
condițiuni funcția de prim-ministru». Dar, «actuala pe
rioadă». la care se referea cotidianul citat, face în primul 
rînd legătura între ultimii ani, ai boom-ului economic, 
«recondiționării» tratatului de securitate japono-amencan, 
proiectului, atît de discutat, privind retrocedarea Oki- 
nawei, și etapa următoare — ce se anunță deosebit de 
frămîntată pe plan economic și social. Cu alte cuvinte, 
realegerea lui Sato devine mai mult expresia dorinței unei 
largi pături a liberal-democraților ca, de pe pozițiile unei 
conduceri stabile și a unei unități de abia în ultima vreme 
consolidate, politica administrației să poată răspunde, în 
mod concret, agendei de probleme, unele spinoase, ce soli
cită, în perspectivă, cabinetul. Repurtînd unele succese în 
abordarea aspectelor de factură economică, darăvînd în față 
o serie de alte imperative, Sato, împreună cu echipa sa 
guvernamentală neschimbată, pare, mai mult decît o formu
lă de rutină pentru prezent, o garanție de eficacitate în 
viitor.

Care este problematica la care actualul prim-ministru 
(mandatul său expiră în 1972) trebuie să dea răspunsuri 
concrete? în primul rînd,crearea unei legături mai ferme 
între nivelul de trai al populației și nivelul atins de «miraco
lul» economic japonez. Este știut că între cifrele de pro
ducție foarte înalte și situația salariilor, între expansiunea 
economică și puterea de cumpărare a cetățeanului mediu 
ș-a săpat unul dintre cele mai spectaculoase hiatusuri 
înregistrate în rîndul țărilor industrializate. La acest 
aspect se adaugă defecțiunile înregistrate în sistemul de 
impozite, necesitatea practicării unei noi politici agrare, 
inflația in creștere, insuficiența mijloacelor de transport, 
în sfîrșit, marea problemă a poluării atmosferei, care a 
devenit în Japonia capul de afiș al ultimelor acțiuni reven
dicative. Cu o săptămînă înaintea reinstalării lui Sato, 
«Japan Times Weekly» nota, pe lista celor mai acute pro
bleme ale țării,«amărăciunea cu care este privită în Japonia 
concluzia dialogului între primul ministru și președintele 
Nixon în privința exportului japonez de textile în S.U.A.». 
Se știe că, în cadrul discuțiilor cu președintele Nixon la 
Casa Albă, Eisaku Sato a abordat, printre altele, chestiunea 
«limitării voluntare» a exportului de textile sintetice și de 
lînă cerută de producătorii americani și permanent evitată 
de producătorii japonezi. Chiar dacă acordul japono- 
american va pune capăt, într-un fel sau altul, «războiului 
textilelor», limpezind astfel un sector al opțiunilor japo
neze, în fața cabinetului Sato rămîn celelalte solicitări.

Un ultim omagiu oficial a fost adus memoriei gene
ralului Charles de Gaulle, la ceremonia care a avut 
loc in Catedrala Notre Dame din Paris și la care au 
fost prezenți înalte personalități franceze, șefi de 
state, reprezentanți ai acestora, prim miniștri și 
alte personalități guvernamentale din peste 80 de 
țări ale lumii.

TRIPOLI: 
OPȚIUNI 
AFRO-ASIATICE

Cea de-a 9-a sesiune a Consiliului de solidaritate 
cu popoarele afro-asiatice, ținută la Tripoli (Libia), 
și-a consacrat lucrările examinării unui cerc larg 
de probleme legate de lupta pentru eliberarea 
totală de sub dominația colonialismului și neoco- 
lonialismului, pentru independență națională, pen
tru cucerirea dreptului la o dezvoltare suverană 
deplină. Participanții la sesiune — reprezentanți 
din 69 de țări ale lumii — au condamnat ferm în 
rezoluțiile adoptate menținerea regimurilor co
loniale și rasiste în Africa australă, exprimînd în
tregul sprijin față de lupta popoarelor africane în
robite. Ei și-au reafirmat solidaritatea cu popoarele 
din Indochina, angajate într-o bătălie crîncenă 
contra agresiunii americane. Sesizînd pericolele 
grave pe care le implică situația din Orientul 
Apropiat, sesiunea s-a pronunțat în favoarea unei 
soluții echitabile, care să țină seama de interesele 
vitale ale popoarelor din regiune și care să se în
temeieze pe rezoluția Consiliului de Securitate 
din noiembrie 1967.

Dezbaterile au scos în evidență și preocuparea 
pârtieipanților în legătură cu influența negativă 
pe care o are asupra raporturilor dintre țări și 
popoare împărțirea lumii în blocuri politico-mili- 
tare opuse. Programul de acțiune în 12 puncte, 
prezentat sesiunii de secretarul general al Consi
liului de solidaritate cu popoarele afro-asiatice, 
Youssef Sebai, prevede organizarea unei campanii 
împotriva pactelor militare imperialiste de genul 
NATO și SEATO, precum și convocarea unei con
ferințe internaționale contra bazelor străine și a 
pactelor militare.

Ev'aluînd sprijinul de care se bucură în lume 
popoarele afro-asiatice, participanții la conferință 
au relevat importanța solidarității și ajutorului țări
lor socialiste, necesitatea stringentă a salvgardării 
unității frontului antnmperialist. In acest context, 
prezența la sesiune a unei delegații a Ligii române 
de prietenie cu popoarele din Asia și Africa a con
stituit o expresie a solidarității țării noastre cu 
lupta popoarelor afro-asiatice pentru libertate și 
independență națională, dezvoltare economică, po
litică și socială de sine stătătoare. în intervenția 
sa, delegația română la reuniunea de la Tripoli a 
cerut ca popoarele vietnamez, laoțian și cambod
gian să fie lăsate să-și hotărască singure calea 
propriei dezvoltări, ca situației din Orientul Apro
piat să i se găsească o soluție politică bazată pe 
respectarea intereselor naționale ale tuturor po
poarelor din această zonă, inclusiv ale populației 
palestiniene. Subliniind necesitatea lichidării to
tale a colonialismului, delegația română a arătat 
că țara noastră condamnă politica rasistă și apar
theidul, practicate de regimurile din Africa de 
Sud și Rhodesia, politica de oprimare colonială 
din Namibia, Angola, Mozambic, Guineea-Bissau.

Experiența istorică arată că, alături de factorul 
politic, o mare importanță în dezvoltarea inde
pendentă a tinerelor state îl are și factorul eco
nomic. Din aceste considerente izvorăște sprijinul 
pe care România îl acordă acestor state, nu numai 
pe plan politic și moral, ci și material. în cadrul 
O.N.U. și a instituțiilor sale specializate, România 
a avut în acest sens o serie de inițiative și acțiuni 
ce califică și conferă autoritate politicii externe 
a țării noastre, politică în ale cărei coordonate se 
înscriu și relațiile prietenești, de sprijin și colabo
rare multilaterală cu noile state independente din 
Asia si Africa.

N. POPA



șapte zile pe pămînt

Unul din importantele obiective ale industriei bulgare — Uzinele petrochimice 
de la Burgas.

SOFIA----------------------------------

REALIZĂRI 
PE FRONT LARG

Corespondență specială 
de la Gheorghi HRISTOV

Peste cîteva săptămîni se va încheia tra
diționalul bilanț al realizărilor economice- 
sociale ale anului. încă de pe acum, presa 
bulgară reflectă în cifre și date o seamă de 
succese obținute pe front larg, în diferite 
domenii, marcînd îndeplinirea, și în unele 
locuri depășirea, prevederilor planului de 
stat. Se remarcă faptul că, în proporție de 
90 la sută, creșterea venitului național s-a 
obținut și în acest an pe seama sporirii 
productivității muncii. în prezent, produsul 
social global este cu 45 la sută mai mare 
față de cel din 1965. Anul acesta producția 
de energie electrică se va ridica la 2 290 kWh 
pe cap de locuitor. Pentru dezvoltarea bazei 
electroenergetice a țării s-au alocat, în 
cadrul planului cincinal, 8 la sută din in
vestițiile capitale pentru expansiunea in
dustrială.

Concomitent cu eforturile pentru darea 
în exploatare a termocentralelor «Bobov 
doi» ți «Maritza lstoc-3», înaintează lucrările 
pentru realizarea primei electrocentrale a- 
tomice bulgare.

Printre noile obiective date în exploa
tare în ultimele săptămîni se numără Uzi
nele chimice din Vidin, specializate în pro
ducția de anvelope (1 200 000 bucăți pe an) 
și fibre poliamidice (13 000 tone de cord și 
mătase artificială pe an).

La Șantierele navale din Varna, unde au 
fost lansate pînă în prezent 500 de vase, 
producția de azi este de 40 de ori mai mare 
decît cea din 1950. «Vihren» se numește 
nava cu cel mai mare tonaj (23 500 tone) 
lansată aici. La Botevgrad este în curs de 
extindere ți modernizare uzina «Ceavdar», 
singura producătoare de autobuze din Bul
garia. Peste doi ani, uzina va funcționa cu 
întreaga sa capacitate. în prezent se pro
duce aici, după o licență vest-germană, 
un nou tip de caroserie denumită «Sestra».

De curînd, noua Uzină petrochimică din 
Burgaz a început să livreze primele «șarje» 
de cauciuc sintetic, materia primă necesară 
pentru producția de pneuri la uzinele din 
Vidin.

După ce a intrat în funcțiune combinatul 
de metale neferoase «Dimităr Blagoev» de 
lîngă Plovdiv, producția de cositor a țării 
se apropie acum de 100 000 de tone pe an, 
iar cea de zinc depășește 73 000 tone.

Unul dintre cele mai grandioase obiecti
ve ale cărei baze s-au pus anul acesta se 
numește «Vodproekt» și prevede trans
formarea Mariței în fluviu navigabil, în re
giunea Plovdivului. Cu ajutorul unui dig 
în lungime de 3 kilometri se va forma un lac 
de acumulare care, în afară de faptul că va 
determina modificări climatice în această 
zonă cu veri fierbinți, va oferi posibilitatea 

amenajării, în împrejurimile orașului-tîrg, 
a unor plaje moderne, terenuri sportive, 
parcuri de recreație și tabere pentru cam
ping la dispoziția turiștilor. Un loc important 
în rîndul acestor realizări pe arie întinsă îl 
ocupă și construcțiile de locuințe. în 1969 
s-au construit 31 385 de apartamente, la 
care se adaugă acum cele 27 000 de aparta
mente predate «ta cheie» sau aflate în con
strucție pînă la sfîrșitul anului acesta.

„LOGODNĂ" 
URMATĂ
DE CANONADĂ

Apreciind acordul de cooperare recent 
încheiat între banca franceză Credit Lyon
nais ți cea vest-germană Commerzbank 
drept «începutul unei noi ere în relațiile 
bancare intereuropene», comentatorii nu 
au fost, se pare, departe de adevăr.

Pînă în prezent băncile vest-europene n-au 
stabilit între ele decît acorduri de mică 
anvergură. Este pentru prima dată cînd în
tre bănci din două țări ale Pieței comune 
are loc o apropiere atît de strînsă — apro
piere care situează noua grupare, cu depo
zite comune de 12 miliarde dolari ți o rețea 
globală de aproape 3 000 agenții, pe locul 
cinci în ierarhia bancară mondială. Nu este 
vorba de o «căsătorie», ci, după cum re- 
marca glumeț un reprezentant al lui Credit 
Lyonnais, «de o logodnă făcută cu cele mai 
bune intenții». «Căsătoria» n-a putut fi în
cheiată deoarece fuzionarea celor două insti
tuții nu este legal posibilă, banca franceză 
aparținînd sectorul»! naționalizat iar cea 
vest-germană capitalului privat. Colabora
rea va fi însă aproape tot atît de intensă, 
acordul prevăzînd sprijin reciproc în dome-

FENOMENE STRANII

Mai întîi m-am uitat la această țtire ca 
d-rul Rieux din «Ciuma» la primul țobolan 
descoperit pe scară. Cu indiferență. Firețte, 
țtirea nu avea nimic de țobolan, ci dimpo
trivă: prin ’63, un doctor s-a înecat în mare, 
la Baz-sur-Mer, încercînd să salveze de la înec 
un puști. Trec anii, ți deodată vin două știri 
din aceeași încrengătură ciudată. Era prin 
septembrie, am tresărit, dar am tăcut: un 
amator de pescuit submarin suferă sub apă 
de un rău subit, nu mai apare la suprafață 
ți un doctor de pe mal sare în ajutorul lui 
și-l aduce pe plajă. Pe patru coloane. în 
același ziar, era anunțat că: «Daniel Sfron- 
tato, 18 ani, și-a pierdut picioarele și un 
braț salvînd viața unei fetițe aflată pe punctul 
de a fi strivită de o locomotivă». Am tăcut 
pentru că — în afară de caracterul lor ciudat 
— veștile acestea erau prea bune și ne puteau 
demobiliza de la lupta împotriva relelor. Dar 
nu trece nici o lună și aflu că: «Victimăa unui 
accident de circuiație, ÎNAINTE DE A 
MURI, UN TINĂR FRANCEZ CERE CA 

niile financiar, tehnic ți mai ales comercial, 
precum ți promovarea unei politici comune 
pe plan mondial ce vizează în primul rînd 
piețele sud-americană, sud-africană ți japo
neză.

«Americanii au acum concurență euro
peană în Europa» — remarca «Der Spiegel». 
Poziția net dominantă a băncilor S.U.A. pe 
bătrînul continent pare întrucîtva pericli
tată. Cu atît mai mult cu cît comunicatul 
comun dat publicității după încheierea acor
dului dintre Credit Lyonnais ți Commerz
bank conține o clauză care precizează că «a- 
ceastă cooperare nu implică nici o exclusi
vitate față de alte rețele bancare, rămînînd 
deschisă ți altor parteneri». Dacă, într-ade- 
văr, la noua grupare se vor asocia — după 
cum se scontează — o bancă italiană de 
primă mînă ți o mare bancă britanică (gest 
care ar prefigura pe plan financiar intrarea 
Angliei în Piața comună), concurența euro
peană va deveni cu atît mai redutabilă.

Primei «lovituri de tun» vest-europene 
i-a urmat imediat o a doua — de dincolo de 
Ocean. Chase Manhattan Bank (ca mărime, 
a treia bancă a Statelor Unite) împreună cu 
National Westminster Bank (a doua a An
gliei), Royal Bank of Canada (prima a Cana
dei) ți Westdeutsche Landesbank Birozen- 
trale (cea mai importantă din R.F.G.) — 
bănci dominate de capitalul S.U.A. — au 
constituit în comun două bănci cu sediul la 
Londra ți cu reprezentanțe în 85 de țări. 
Era așteptata ripostă americană. Ripostă 
servită cu remarcabilă promptitudine, la 
nici două săotămîni după semnarea acordului 
între cele două bănci europene (care, la 
rîndul său, reprezenta reacția capitalului 
financiar vest-european la presiunea cres- 
cîndă a dominației americane).

Canonada a început. Ostilitățile pot fi 
considerate deschise. Miza e mare. Lupâ 
va înregistra, după cum se apreciază, noi ți 
nu mai puțin importante lovituri de tun.'

Delia ȘTEFAN

SECVENȚE 
FILIPINEZE

La Manila seismograful vieții politice con
tinuă să înregistreze valori îngrijorătoare. 
Asasinatele politice, nelipsite în decorul 
social-politic al celor peste 7 000 de insule 
care formează Arhipelagul Filipinelor au 
cunoscut în ultimele săptămîni o recru
descență deosebită: 21 pe zi I De data aceasta 
însă ele au vizat mai ales prieteni, lideri și 
colaboratori apropiați ai președintelui țării, 
Ferdinand Marcos, ți au fost prezentate de 
observatorii politici ca «replici ale dreptei 
opoziționiste».

Ultima «replică» de acest gen a survenit 
zilele trecute, cînd opoziția l-a redus la 
tăcere pe deputatul Floro Crisolgo, membru 
al Partidului Naționalist, care se pronunțase

cronica de trei secunde
OCHII SĂI SĂ FIE DONAȚI UNUI ORB; 
mulțumită lui, o fetiță din Marsilia va vedea 
din nou...»

Riscînd a vă demobiliza ușor în scepticis
mul și duritatea cu care ne străduim să pri
vim lumea în secolul 20, cu prețul unui mic 
puseu de sentimentalism — periculos pentru 
unii ca un puseu de tensiune — atrag totuși 
atenția că în lume se cam înmulțesc cazurile 
de ceea ce numim îndeobște bunătate, gene
rozitate, sacrificiu uman, ba chiar ziarele 
le acordă spațiu și. «literă» grasă. La ce va 
duce asta, ce o să ni se tragă din acest straniu 
fenomen — nu știu și nici nu vreau să mă 
gîndesc.

DATORIILE
Moartea generalului de Gaulle, precizia 

și asprimea indicațiilor privitoare la înmor- 
mîntarea sa, îmi aduc în minte o discuție 
între cel mai prestigios admirator al său — 
Franțois Mauriac — și un alt academician 
francez, Jean Guitton:

«— Dacă aș avea a vă reproșa ceva — 
spunea Guitton — ar fi faptul că vorbiți prea 
des despre moartea dv. După cum zicea 

în parlament pentru «filipinizarea» econo
miei și revizuirea statutului bazelor militare 
nord-americane din arhipelag.

Este binecunoscut faptul că economia 
filipineză se află în proporție covîrșitoare în 
mîna capitalului străin. Trusturile S.U.A. 
controlează în întregime 800 întreprinderi 
și participă la activitatea altor 400. în legă
tură cu aceasta, «Manila Times» dezvăluia 
recent că valoarea proprietăților nord-ame
ricane din Filipine se ridică la 600 milioane 
dolari, exceptînd bazele militare.

Pe de altă parte, costul vieții, potrivit unor 
date oficiale, a crescut în ultimii ani cu peste 
30%, iar 70% din populație are un venit sub 
100 dolari anual. în același timp șomajul a 
atins cifre-record, 28% din forța de muncă 
citadină fiind inactivă, iar 40% din populația 
rurală suferind de «foamea de pămînt». 
Inflația galopantă, analfabetismul, taxele de 
tot felul, emigrarea masivă în străinătate în 
căutare de lucru întregesc acest tablou 
sumbru.

Cît privește viața politică, Filipinele ră- 
mîn tributare obligațiilor pe care și le-au 
asumat prin aderarea la pactul SEATO și 
prin semnarea altor tratate militare, zonale 
sau cu S.U.A. în acest sens, ele împărtășesc 
politica guvernelor reacționare din Asia de 
Sud-Est, participînd de partea agresorului 
în conflictele din peninsula indochineză. 
Un rol însemnat îl au și cele 36 de baze pe 
care S.U.A. le dețin în arhipelag și a căror 
importanță pentru nord-americani sporește 
pe măsură ce se apropie inevitabila retro
cedare a Okinawei.

Tocmai de aceea guvernul filipinez, în 
speranța obținerii unor noi concesii comer
ciale, a invitat recent S.U.A. — cu patru ani 
înaintea expirării acordului Laurel-Langley, 
în 1974 — ia inițierea unor negocieri preli
minare privind statutul bazelor militare. 
La aceasta se referea și ministrul de externe 
Carlos Romulo cînd, acum cîteva luni, 
lansa ideea unei «noi ideologii filipineze» și 
a unei «abordări înnoitoare a relațiilor 
externe». Cu același prilej el se pronunțase 
și pentru stabilirea de relații cu toate țările 
lumii, inclusiv cu țările socialiste. Inițiativa 
lui a rămas însă fără vreun rezultat concret, 
fiind considerată la Manila doar un proiect 
steril.

Dan BULGĂR

UN TURNEU
DE SUCCES

Aflat în turneu în Cehoslovacia încă din 
luna aprilie, ansamblul Circului de stat 
românesc, după ce a fost oaspetele cîtorva 
din cele mai importante centre industriale 
cehe — Plzen, Brno, Ostrava — stîrnește în 
prezent interesul amatorilor praghezi ai 
acestui gen de spectacol, copii ți vîrstnici

Valery, e un demers prea facil. Și puțină 
cochetărie, nu-i așa?

— Știu, răspunse Mauriac. Am făcut lu
cruri și mai rele: am înregistrat cîteva cu
vinte pe care radioul le va difuza după ce st 
va anunța moartea mea...

— Și eu am păcătuit, reluă Guitton. îr 
urmă cu zece ani, radioul mi-a cerut să vâ 
comentez decesul; s-ar părea că e cea ma 
înaltă onoare: să ai catafalcul pregătit în 
pivnițele postului de radio...

— Vă iert, replică Mauriac. Dar sarcina 
mea n-a fost niciodată aceea de a trebui să 
mor, ci de a îmbătrîni...»

De Gaulle se pare că n-a fost obsedat dc 
moartea sa, ca Mauriac. Ci de istorie. Dar 
ca și Mauriac. el știa că datoria lui nu era 
aceea de a muri. Și de aceea, azi nu mi-l pot 
închipui pe De Gaulle tînăr și-mi dau seama 
că între obsesia morții și aceea a Istoriei, el 
nu a făcut totuși nici o deosebire — ci doar 
o simplă problemă de orgoliu, fără impor
tanță pentru viitorul apăsătoarei sale per
sonalități care și-a făcut pînă la capăt datoria 
de a îmbătrîni.

Radu COSAȘL



Silviu BRUCAN

Raportul Davignon
Integrarea politică a Comunității Economice Europene — rediscutată deunăzi 

la reuniunea ministerială de la Munchen — este ca un șlagăr care se menține 
datorită interpretărilor diferite ale cîntăreților săi. Cel mai recent interpret — 
Etienne Davignon, director politic în Ministerul de Externe belgian — a renunțat 
la accente dramatice sau tonalități ultramoderne și, ca un adevărat funcționar de 
carieră cu sute de rapoarte la activul său, a elaborat un text prudent, fără idei noi 
dar bine sistematizat, care asigură o promovare lentă dar constantă pînă la pen
sionare.

Trebuie reamintit că. după socul suferit de Comunitate în urma devalorizării 
francului francez și a reevaluării mărcii vest-germane, șefii de state ai «celor 
șase», întruniți la Haga la 1 decembrie 1969, au hotărît să «se studieze cea mai 
potrivită cale pentru a realiza progrese în domeniul unificării politice, în perspec
tiva lărgirii C.E.E.». Nici că se putea un moment mai puțin propice pentru un 
asemenea curs. Măsurile luate de Paris și ulterior de Bonn fuseseră atît de pre
cumpănitor inspirate de protejarea intereselor naționale incit procesul de in
tegrare economică a fost serios dat înapoi iar piața agrară comună, pentru care se 
consumaseră atîtea ședințe-maraton, conflicte și — însoțitorul lor inevitabil — 
compromisuri, devenise un ' deziderat, mai curînd decît o stare de fapt. S-au 
gindit deci șefii de state că dacă lucrurile stau prost in domeniul economic, cea 
mai onorabilă ieșire este să se mute accentul pe cel politic. Practică veche, încer
cată, care-și are originea în faimosul dicton roman despre cei doi piloni ai artei 
guvernării: panem et circenses.

Faptul că pentru prima dată se menționa oficial că unificarea politică trebuie 
privită «în perspectiva lărgirii C.E.E.» era pentru toți cei familiarizați cu dificultă
țile intrării Angliei în Comunitate un fel de punere în gardă împotriva unei grabe 
exagerate. Ca și o rezoluție O.N.U., raportul Davignon este destul de vag și 
neangajant, pentru ca toți să fie de acord cu el. Singurul lucru precis în frazeologia 
de serviciu a textului este că «concertarea politicilor externe» trebuie să consti
tuie primele eforturi ne calea integrării politice. Dar și în această privință pru

dența se dovedește mama rațiunii, deoarece raportul recomandă «asigurarea 
prin informații și consultări regulate a unei mai bune înțelegeri mutuale asupra 
marilor probleme de politică internațională» (ceea ce nu înseamnă prea mult 
pentru șase membri ai NATO) și «concertarea atitudinilor, iar atunci cînd va pă
rea posibil și dezirabil, a acțiunilor comune». Miniștrii de externe urmează a se 
întîlni la fiecare șase luni, iar pentru pregătirea acestor reuniuni se vor întîlni de, 
patru ori pe an directorii afacerilor politice, ceea ce — absolut întîmplător — 
constituie funcția lui Monsieur Davignon. Cum s-ar spune, nimic nou sub soare.

După cum se vede, în locul euforiei din primii ani ai Tratatului de la Roma și 
lozincilor promițătoare generate de ea — organ executiv supranational și vot 
majoritar obligatoriu — s-a impus ideea realistă a generalului de Gaulle, expri
mată atît de plastic în formula sa Europe des patries. Meritul său istoric este de a 
fi sesizat cu mult înaintea partenerilor săi ponderea pe care o dobîndea, încă la 
sfîrșitul anilor '50, factorul național în politica mondială și condițiile favorabile 
pentru emanciparea de sub tutela americană în vederea promovării intereselor 
proprii. Este ceea ce mult mai tîrziu a început să fie realizat la Bonn și acum la 
Roma, ilustrînd forța crescîndă cu care se manifestă pe arena mondială proce
sul de afirmare a națiunilor împotriva politicii de dominație și hegemonie. De 
Gaulle a înțeles că, deși presiunea tehnologică și a interdependenței împinge 
lucrurile spre integrare, această schimbare calitativă nu poate avea loc cu succes 
dacă noua formulă ascunde vechea formă de dominație a națiunilor mai slabe de 
către cele mari și puternice și dacă integrarea este forțată înainte ca națiunile 
să-și fi satisfăcut valențele lor politice, economice și culturale, mai ales în cazul 
în care n-au avut ocazia istorică de a și le satisface.

La toate acestea trebuie adăugat că Europa nu se reduce la unitățile cu care 
operează Davignon și că încercarea de a izola aceste țări de restul Europei, într-un 
moment cînd mișcarea spre un sistem de securitate paneuropean este mai pu
ternică decît oricînd, apare pe cît de mioapă, pe atît de iluzorie.

feopotrivă. La Praga — orașul cu care se 
ncheie acest turneu — a fost înregistrat 
a sfîrșitul lui octombrie cel de-al 500 000-lea 
pectator la spectacolele circului românesc 
— cifră elocventă asupra marelui succes 
epurtat în Cehoslovacia, întrucît puține 
nsambluri artistice se pot lăuda că au avut 
a timpul unui turneu în străinătate un 
semenea număr-record de spectatori.

Programul viu, atractiv — între care s-au 
emarcat dresurile de cai albi, acrobațiile 
emerare în aer, jongleriile, fotbalul cu 
îini, numerele comice ale clovnilor etc. — 
u stîrnit la fiecare spectacol aplauzele en- 
jziaste ale publicului, precum și cronici 
logioase în presă.

Fotografia transmisă de agenția «Prago- 
res» înfățișează cupola circului românesc 
e fundalul Hradului praghez.

▼

UN NOU
MARE SUCCES 
AL
COSMONAUTICII
SOVIETICE

O nouă și remarcabilă realizare a 
cosmonauticii sovietice o constituie ase
lenizarea, la 17 noiembrie, ora 5 și 47 
de minute (ora Bucureștiului), în zona 
«Mării Ploilor», a stației automate 
«Luna—17» (lansată la 10 noiembrie) 
și depunerea pe solul satelitului natural 
al Pămîntului a primului aparat autopro
pulsat care a primit denumirea de 
«Lunohod-1». Deplasîndu-se pe supra
fața Lunii, cu ajutorul unui șasiu cu 8 
roți, primul lunambul autopropulsat din 
istoria cosmonauticii a trecut la realiza
rea unui program complex de cercetări 
tehnico-științifice dintre cele mai diver
se. Imaginile alăturate înfățișează acti
vitatea lunambulului autopropulsat pe 
solul selenar — retransmisă pe pămînt 
prin intermediul televiziunii (dreapta 
jos) — precum și reflectorul, de pro
ducție franceză, instalat la bordul apara
tului lunar autopropulsat și avînd drept 
misiune cercetarea Lunii cu ajutorul 
laserului (dreapta sus).



varietăți
In afară de toate reflexele pe care le are (sau ar trebui să le aibă) orice conducător auto, mat există unul, deosebit de im
portant și de oportun: reflexul aplicării tuturor regulilor de circulație, în spiritul și litera lor, de îndată ce în timpul 
' izual al parbrizului apare uniforma binecunoscută a agentului de circulație. Plecind de la acest adevăr extrem de ele
mentar, polițiile de circulație din multe țări europene și din Japonia au înlocuit pe alocuri, și anume prin centrele foarte 
aglomerate, pe agentul de circulație viu cu unul fabricat.
In legătură cu eficacitatea măsurii, un lucru e sigur: admițind că trucul devine cu timpul cunoscut, chiar și cel mai impru
dent conducător auto va încerca să se abțină mai curind de la încălcarea regulamentului decit să coboare din mașină ca 
să se convingă, prin pipăit, dacă are de-a face cu un agent de pe listele de salarii sau cu unul de paie.

® fii cuminte, uite-agentu*!
Apropierea iernii este probabil mo

tivul pentru care poștașul ADAS pri
mește tot mai multe scrisori în care 
este solicitat să se oprească mai pe 
larg asupra unor asigurări, le-aș spune 

«de sezon»; asigurarea complexă a gos
podăriilor cetățenilor, asigurările de acci
dente etc. Voi da curs solicitărilor, 
dar promit să găsesc spațiul necesar 
și pentru cei ce se vor interesa de 
alte asigurări îmi propun să dovedesc 
aceasta chiar în această rubrică încep 
totuși cu asigurarea complexă a gos
podăriilor cetățenilor, despre care se 
interesează:

TEODORA BACIU, Loco, A.T.,Sinaia, 
MARIN COSAȘU, Loco și VICTOR 
VLASE, Călărași

Dv. nu ați avut posibilitatea, din 
diverse motive, să citiți ce am scris, 
despre asigurarea care vă interesează, 
în numerele precedente ale revistei, 
lată de ce, pentru dv. și pentru alți 
cititori interesați, voi reaminti că prin 
asigurarea complexă a gospodăriei se ia 
o măsură de prevedere pentru bunuri 
ca: mobilier, perdele, oglinzi, lămpi, 
ceasuri, veselă, obiecte de bucătărie, 
mașini de cusut, aparate electrice și 
de uz casnic, frigidere, răcitoare, unel
te pentru uz gospodăresc, aparate 
optice, de radio, televizoare, cărți, 
covoare, îmbrăcăminte, lenjerie, pro
duse agricole, pomicole și multe altele. 
Asigurarea cuprinde*atît bunurile asi
guratului cît și cele ale membrilor 
familiei acestuia.

Mi se pare interesant să precizez 
că ADAS plătește despăgubiri în ca
zul unor pagube provocate de: incen
diu, trăsnet, explozie, ploaie torențială, 
grindină, inundație, furtună, uragan, 
prăbușire sau alunecare de teren etc. 
Rog să se rețină că pentru o asigurare 
de bunuri în valoare de 40 000 lei, 
valabilă timp de un an, se plătește o 
primă de numai 80 lei. Mai stați la 
îndoială dacă să încheiați imediat o 
astfel de asigurare?

TOMA TĂNASE.Loco. în asigurarea 
familială de accidente sînt cuprinși, 
pe lingă asiguratul principal, soția 
și copiii, în vîrstă de la 5 la 16 ani ne
împliniți, indiferent de numărul lor. 
Cuprinderea în asigurare a celorlalți 
membri ai familiei se face fără nici 
un adaos de prime. Asigurarea se 
încheie pe timp de 3 luni, prima ce se 
plătește fiind de numai 25 de lei.

MARIA ISTRATE, str Bateriilor nr 86 
întreabă dacă asigurarea «Turist» se 
poate încheia în-orice sezon sau numai 
vara. Vă răspund concis: puteți încheia 
asigurarea la care v-ați referit în orice 
zi a anului. W jubileu de aur

UBLICITATE

Leonid Ivanovici și Vera lulevna Hromușnii, din Leningrad, înotind intr-o copcă practicată în Neva înghețată la aniver
sarea a 50 de ani de căsnicie.
Eroii noștri totalizează împreună 140 de ani. La jubileu au luat parte, pe lingă rudele apropiate, și restul de circa 150 de 
membri ai clubului «Bolșaia Neva», care suferă, toți, de același‘nărav: baia înghețată.



IIIUIIIGHLU
Prezentat de.

Sanda FAUR(teatru)
Magda MIHĂILESCU (cinema) 
E. DASCĂLU (muzică și televiziune)

Traian STOICA (carte) 
Vlad MUȘATESCU (disc) 
Cornel BOZBICI (plastică)

CE PĂRERE AVEȚI?

Ann Sheridan

Potrivit unui obicei statornicit în anii din urmă, revista noastră 
vrea să vă afle părerea:

— Care sînt cei mai buni actori români și străini ai anului ?
— Care sînt cele mai bune filme pe care le-ați văzut în 1970?
Răspunsurile — care vor fi trimise pe adresa redacției pînă la 

data de 1 decembrie 1970, cu mențiunea pe plic: Pentru ancheta 
iFlacării» — trebuie să cuprindă opiniile dv. cu privire la:

i) 
2)
3) 
4)
5)
4)
7) 
8)
9)

Cel mai bun actor român de film văzut în 1970.
Cea mai bună actriță româncă de film văzută în 1970.
Cel mai bun actor străin de film văzut în 1970.
Cea mai bună actriță străină de film văzută în 1970.
Cel mai bun film românesc văzut în 1970.
Cel mai bun film străin văzut în 1970.
Cel mai bun actor român de teatru văzut în 1970.
Cea mai bună actriță româncă de teatru văzută în 1970.
Cel mai bun cîntăreț român de muzică ușoară ascul-

tat în 1970.
10) Cea mai bună interpretă româncă de muzică ușoară 

ascultată în 1970.
11) Cel mai bun serial de televiziune văzut în 1970.
12) Cel mai bun actor (actriță) sau prezentator (prezen

tatoare) văzuți la televiziune în 1970.

carte
• în colecția «Cete mai fru

moase poezii» a Editurii «Alba
tros» a apărut Vîrsta cretei dc 
Virgil Teodorescu. Culegerea cu
prinde ciclurile Blănurile oceanelor. 
Butelia de Leyda, Drepturi și da
torii, Semicerc, Rocada, Corp co
mun și o seamă de inedite. în 
prefața participativă dar dreaptă 
pe care o semnează Al. Protopo- 
pescu, găsim următoarea formu
lare cuprinzătoare pentru omul și 
poezia lui: «poet născut cu pacea 
pe chip și revolta în sînge»...

• Cu romanul Moartea lui Or- 
feu, Laurențiu Fulga realizează o 
certă biruință în evoluția sa scrii
toricească atît prin tehnica epicu
lui, cît și prin gravele probleme 
existențiale implicate. Dar asupra 
acestui valoros roman se va reveni 
într-unul din numerele viitoare 
ale revistei noastre (Editura Emi- 
nescu).

• A doua carte din noua serie: 
«Introducere în poezia lui...» a 
Editurii Minerva e G. Coșbuc de 
Octav Suluțiu. Cuvînt introductiv 
de D. Micu.

• în cartea Idealul prometeic, 
autorul ei, Gall Erno, făcînd o 
amplă analiză a implicațiilor mitu
lui respectiv în gîndirea omenirii, 
ajunge la concluzia că «umanismul 
prometeic este armura ideologică 
a socialismului, a forțelor progre
siste ce făuresc viitorul omului» 
(Editura politică).

• în condiții grafice excepțio
nale a apărut la Editura Univers 
canea Din lirica japoneză. Tradu
cerea versurilor: Ion Acsan, Dan 
Constantinescu, loanichie Olteanu, 
Virgil Teodorescu, Vasile Zamfir. 
Violeta Zamfirescu. Cuvînt îna
inte: Vasile Nicolescu. Antologie 
și note: Ion Acsan. Proiectarea 
artistică și ilustrațiile: Emil Chen- 
dea.

• Tot la Editura Univers, în 
colecția Meridiane, a apărut o 
culegere de schițe și nuvele: Fide
la Clarissa de un maestru al ge
nului. scriitorul englez John Chee
ver. în românește de George Tăs- 
lăuanu.

• Binevenită inițiativa Editurii 
Eminescu de a tipări trimestrial 
un Jurnal de editor, care, așa cum 
e structurat, constituie un util in
strument de informație și lucru 
pentru librari, bibliotecari și ci
titori.

televiziune
FILM. «Hotarul întunericului» 

— un film de telecinematecă, cu 
trei semnături valoroase: regizorul

muzică
• Programul concertului săptă- 

mînal al Orchestrei simfonice a 
Radioteleviziunii dirijat de Remus 
Georgescu cuprinde o primă au
diție de Csiky Boldiszar — Pre
ludiu, Fugă, Postludiu; Concertul 
nr. 3 pentru pian si orchestră de 
Serghei Rachmaninov — solistă 
Sofia Cosma; Poemul simfonic «O 
viață de erou» de Richard Strauss 

(26 noiembrie. Studioul de con
certe al RTV).

• Ciclul recitatelor lui Horst 
Gehann «Muzica de orgă de-a 
lungul veacurilor», bucurîndu-se 
de o bună primire în rîndurile 
melomanilor, continuă astăzi cu 
lucrări de Mendelssohn-Bartholdy, 
Liszt, Cesar Franck, Brahms, Max 
Reger, Heinrich Kaminski, Hin
demith, Mihai Klepper (Ateneu).

• Cu nuanță de eveniment mu
zical, cete două concerte extra
ordinare de muzică de cameră 
oferite de «Pacific Art Trio» — 
formație a Colegiului Scripp Clare
mont din California, alcătuit din 
Alice Shapiro — pian, Israel Ba
ker — vioară, Edgar Lustgarten 
— violoncel. Cele două programe 
(22 și 23 noiembrie, sala mică a 
Palatului) cuprind lucrări de Mo
zart, Beethoven, Brahms, Dvorak. 
Korngold.

• Baritonul Dan lordăchescu, 
liedist de înaltă clasă. într-un re
cital de lieduri: Dupark, Ravel, 
Astrinidis, Enescu, Reynaldo 
Hahn. Este acompaniat de pia
nistul grec Nikolas Astrinidis, 
recitalul bucurîndu-se și de apor
tul actriței dramatice Dana Com- 
nea (25 noiembrie — Ateneu).

• «Academica»,formație orches
trală a Conservatorului bucureș- 
tean,ne oferă o «Seară de muzică 
franceză» — Albert Roussel. An
dre Jollivet, Maurice Ravel, Paul 
Dukas. Dirijează Alex. Șumski, 
soliști fiind pianistul Charles Li- 
lamand (Franța) și flautistul De
nes Pall (27 noiembrie — Ateneu).

cinema

Roger Moore

• soarele alb al pustiului. O altă 
«Baladă a soldatului», purtînd în
să amprenta personalității regi
zorului sovietic Vladimir Motîl. 
Umorul și lirismul fac casă bună, 
în distribuție — Anatoli Kuzne- 
țov, Pavel Luspekaev, Spartak Mi- 
șulin, Raisa Kurkina.

• King Kong evadează. Pentru 
cineastul japonez Ishiro Honda 
«film de groază» înseamnă monștri 

de mucava și metal, dezlănțuiți 
fără nici o noimă. Trist este că 
se găsesc destui slabi din fire care 
îi acordă credit. Interpreți — Rho
des Reason, Akira Takarada, Lin
da Miller, Mie Hama.

• Răzbunarea sfintuhii. Roger 
Moore puțin dilatat, pe măsura 
marelui ecran. Farmecul rămîne 
însă farmec și în privința asta 
gurile rele n-au ce să mai zică. 
Regia — Jim O’Connolly. Parte
neri — Jan Hendry, Aimi Mac 
Donald, George Paskel, Rosema
ry Dexter, Marie Burke.

• O părere deosebită. Dezbatere 
etică, destul de așezată, pe tema 
prieteniei minate de înțelegerea 
diferită a vieții. Autori — Lada 
Boiadjeva și lanuș Vazov (o pro
ducție a studiourilor din R.P. Bul
garia). în distribuție — Pet Cer- 
nev, Stoicio Mazgalov, Jivko Car- 
vanov, Rumiana Gheorghieva.

• Studioul Alexandru Sahia, a- 
fiat în pragul aniversării a 20 dc 
ani de existență, este prezent pe 
ecrane cu o apreciabilă suită de 
filme, din care desprindem cîteva 
documentare, a căror carte de 
vizită o reprezintă numele auto
rilor: Acoperișul (Jean Petrovici), 
Arhitecții din Poiana (Titus Me- 
saroș). Sărutul (Pavel Constanti- 
nescu), Cotele apelor Dunării (Ga
briel Barta), Trimestrul IV (Oc- 
tav loniță).

• Richard Burton care a îm
plinit de curînd 45 de ani, a fost 
distins cu ordinul British Empire, 
înmînat la Buckingham Palace în 
numele reginei Elisabeta.

• Milos Forman turnează la 
New York filmul S.P.F.C. (So
cietatea părinților cu copii fugari), 
în rolurile principale apar Buck 
Henry (scenaristul filmelor lui 
Mike Nichols) și Lynn Carlin.

disc
• Marina Voica, îndrăgita so

listă de muzică ușoară, îsi mani
festă din nou harul pe un disc de 
mic format. Dovedind, ca mai tot
deauna, o anumită propensiune 
pentru lucrările compozitorilor 
spanioli sau italieni, în microreci- 
talul de față ne oferă cîteva piese 
de mare succes la bursa șlagărelor 
europene: «Mi limone, mi limo- 
nero», «Si soy asi», «La banda» 
și «Romeo y Julieta». Acompa
niază orchestra «Electrecord», cu 
Al. Imre la pupitru (45-EDC- 
10 140).

• Apelînd la cîteva compoziții 
consacrate, înzestrate cu texte ro
mânești de Ion Mărgărim, for
mația «Coral» a călcat, de la 
bun început, cu dreptul, asigu- 
rîndu-și astfel o largă audiență la 
public: «A trecut vara», «Fata 
mea din vis», «Trece vremea» 
(Paul McCartney) și «Hoinăresc» 
I Bryan Wilson) (45-EDC-10138).

• A apărut «Electrecord 
Soul Group»!?! Deocamdată, dis
cul este excelent. Cîntă sextetul 
«Cantabile» și Octav Zemlicka. 
Solo saxofon tenor: Dan Mîn- 
drilă (45-EDC-10139).

plastică

• Ion Grigore (n. 1940) face 
parte dintre pictorii care nu se 
supun experimentelor succesive. 
Mereu el însuși, pictorul a elabo
rat un fel de-a privi realitatea 
care nu este tributară nimănui. 
Cele 12 lucrări expuse sînt o în
tregirea fascinantei monografii spi
rituale pe care am văzut-o pentru 
prima oară în «personala» din 
1969, a acelui sat mioritic, încărcat 
de candorile miticului. Figurati
vul lui Ion Grigore nu e extenuat 
de narativismul desuet. Epurat de 
ingrediente vizuale și regenerat, 
acest realism magic e o meditație 
modernă pe marginea unui uni
vers tradițional (Apolo).

• Ceramica lui Costel Badea 
(n. 1940) este guvernată de in
telect, iar structura și spiritualita
tea ei aparțin unui mod modern 

de a gîndi si de a concepe formule, 
prin acea conciliere a metaforei 
cu utilul si decorativul. Volumul 
ovoidal dă un anumit senzualism 
lucrărilor («Miraj» etc.), iar su
prafețe plane, sfîsiate de stratifi
cările materiei — ritm și vitalitate 
(Apolo).

• Agresiv si solitar, Virgil Pre
da (n. 1923) ne propune o pictură 
de experiment. Singurele eveni
mente de pe ecrane sînt tribulațiile 
culorilor si uneori imixtiunea ma
terialelor extrapicturale în con
strucția imaginilor, mai evidentă 
în «obiectele» care le expune (Apo
lo).

• Maria Palade nu cunoaște 
■ dramele experimentelor. Ea pri

vește realitatea cu ochiul unui 
pictor care-i caută frumusețile tra
diționale, ca în peisajele din Con
stanța, sau reproduce cu sensibili
tate flori într-o pastă onctuoasă, 
care se suprapune în straturi suc
cesive de culoare tinzînd spre a- 
corduri euforice (Casa corpului 
didactic, Bd. Gh. Gheorghiu-Dej, 
32).

• Pasiunea ilustrării operelor li
terare e mai veche la Dan Nem- 
țeanu. Cu 2 ani în urmă (oct. 1968) 
el se prezenta în fața publicului 
cu o serie de inspirate desene la 
«Ciocoii» lui N. Filimon, «Craii 
de Curte Veche» a lui Mateiu 
Caragiale etc. Actuala expoziție 
este o îndrăzneață tentativă de a 
face vizibile personajele mecano- 
morfe ale lui Urmuz și întregul 
ceremonial absurd care le dă viață. 
Animat de o secretă pasiune de a 
pune în scenă acțiuni si personaje 
livrești, D. Nemțeanu reușește să 
pătrundă în interiorul operei și să 
prezinte această paradă grotescă 
ale cărei personaje sînt Stamate, 
Ismail, Turnavitu, Grummer et 
comp, (holul Teatrului de come
die).

teatru
• Casa cu două intrări de Cal

deron de la Barca, spectacol reali
zat cu nerv și finețe de una din 
cele mai interesante prezențe regi
zorale ale tinerei generații, Ni- 
coleta Toia (Teatrul de stat din 
Oradea). în turneu în București, 
împreună cu «Moartea unui co- 
mis-voiajor» de A. Miller și «Arca 
bunei speranțe» de I.D. Sîrbu, 
ambele în regia lui Szombati Gille- 
Otto.

• Indiscutabil, săptămîna aceas
ta bucureștenii au trăit sub ava
lanșa turneelor din provincie. Din 
Tg. Mureș, regizorul Eugen Mer- 
cus (autorul acelui prim și neuitat 
«Acești îngeri triști») ne-a adus 
un spectacol bine construit și de 
sigur succes la public: «Cine-I 
salvează pe Albert Cobb» de Frank 
D. Gilroy. Reluăm totuși între
barea care ne chinuie în fiecare 
toamnă teatrală: cine planifică cu 
atîta înțelepciune turneele în Bucu
rești ale trupelor din țară astfel 
incît se reușește totdeauna să se 
suprapună datele, nu numai ale 
spectacolelor venite din provincie 
între ele, ci și cu premierele tea
trelor bucurestene?

• «Comediile vremii» (Studioul 
Cassandra): studenții profesorului 
C. Moruzan, într-un nou și fer
mecător exercițiu școlar realizat 
pe texte din începuturile drama
turgiei românești (Costache Facca, 
Costache Caragiale).

• «Revista ia volan», «autoglu- 
mă în două bujii și 30 de acci
dente muzical-satirice»: nou epi
sod din serialul sportivo-revuistic 
semnat de George Mihalache și 
Ciupi Rădulescu (producător: Tea
trul «Ion Vasilescu»), apelînd la 
micile manii automobilistice cu 
dată recentă de naștere, pentru a 
obține binecuvîntarea marelui pu
blic din Sala Palatului? Dans, mu
zică, antren. Tombolă — lipsă. 

Milestone si actorii Ann Sheridan 
și Errol Flynn (miercuri). Ivan 
Passer, tînăr regizor (și scenarist) 
cehoslovac, colaborator apropiat 
al lui Milos Forman,este autorul 
filmului «Lumina intimă» (joi). 
Si un film, foarte cunoscut, pentru 
copii, realizat de cinematografia 
maghiară — «Băieții din strada 
Pal» — cu Mari Torocsik (vineri).

TEATRU. Succes al dramatur
giei originale, succes al multor 
puneri în scenă, «Omul cu mîr- 
țoaga» de Gh. Ciprian se preci
zează și ca un succes al teleteatru- 
lui (marți). Telerecitalul de come
die de azi aparține maestrului 
Costache Amoniu secondat de un 
foarte select grup de colegi: Mar
cel Anghelescu, Radu Beligan, 
Carmen Stănescu, Nicolae Bran- 
comir ș.a. (duminică).

MUZICĂ. Dintre emisiunile mu
zicale reținem «Amfiteatru muzi
cal», ediție închinată compozitoru
lui român Marțian Negrea (dumi
nică). Astă seară jaz — cu Dave 
Brubeck și Jerry Mulligan (sîm- 
bătă).

LITERATURĂ. Avînd ca invi
tat pe Stefan Aug. Doinaș,-«Viața 
literară» ne propune cîteva su
biecte interesante (luni). Excelenta 
rubrică a lui Sorin Stati «Mult e 
dulce și frumoasă», pe care am 
mai avut prilejul s-o relevăm, a- 
duce din nou în dezbateri tema 
limbii traducerilor, propunînd ca 
subiect de cercetare ediția româ
nească a poeziilor lui Baudelaire 
(joi).

S'l IINȚĂ. Cîteva remarcabile 
programări. O emisiune, cu pani- 
ciparea lui Henri Coandă, pe mar
ginea aniversării a șase decenii de 
la nașterea avionului cu reacție 
(luni). Emisiunea «Prim plan» e 
închinată savantului botanist Ru
dolf Palocsai (marți). O altă emi
siune omagială, la «Idei contem
porane», intituîată «Fr. Engels și 
gîndirea contemporană» (joi). în 
fine, un documentar, tot omagial. 
«N. lorga», semnat de Dionisie 
Șincan și George Brătianu (vineri).

EM1SIUNI-CONCURS: «Cîn- 
tare patriei» — județele Ilfov, Ar
geș, Vrancea (duminică). «Steaua 
fără nume» secția folclor (luni). 
Concursul tinerilor muncitori «Bră
țara de aur» (marți).

SPORT. Sărăcuță rubrică. Sem
nalăm doar un debut sportiv de 
sezon — și aceia înregistrat — 
meciul de hochei România-Polonia 
(duminică).

pronosport

Pronosticul antrenorului TITUS 
OZON pentru concursul Prono
sport nr. 47 din 22 noiembrie 1970

I. S.C. Bacău-U.T.A.
II. Steagul roșu-Rapid

III. C.F.R. Cluj-Petrolul
IV. «U» Craiova-«U» Cluj
V. F.C. Argeș-Steaua

VI. Poli.-Farul
VII.
VIII.

IX.
X.

XI.
XII.

XIII.

Bologna-Sampdoria 
Cagliari-Fiorentina 
Catania-Lazio 
Napoli-Inter 
Roma-Foggia 
Torino - JOventus 
Verona-Varese



■ FLACĂRA-ALBUM

PUIU CÂLINESCU, excelentul nostru 
actor comic, pe care n-am ostenit să-l 
așteptăm într-un rol pe măsura lui. 
Chiar si la revistă...

< * *
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